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کاندیدای احتمالی انتخابات ریاست جمهوری گفت: خودم را اصلح و آدمی سیاسی می دانم و اعتقاد دارم شورای نگهبان می تواند مرا تایید کند.به گزارش 
مملکت آنلاین، سعید محمد کاندیدای احتمالی انتخابات ریاست جمهوری گفت: معتقدم شورای نگهبان می تواند صلاحیت من را تایید کند.وی افزود: 
سیستم بانکداری ما مشکل عمده دارد، بانک ها به سمت هر بازاری بروند موجب اغتشاش در آن بازار می شود.وی ادامه دارد: هیچ فردی در همه موضوعات 
تخصص ندارد، من در بحث مدیریت صاحب سبک، توانمند و دارای رتبه های بین المللی هستم.کاندیدای احتمالی انتخابات ریاست جمهوری گفت: من 
خودم را سیاسی می دانم اما روش کار سیاسیون برای اداره کشور جواب نمی دهد. کسی که بخواهد با عینک سیاسی به همه چیز نگاه کنند، باعث می شود 

از اصل موضوع و حل مسئله غفلت شود.
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غلامعلی جعفرزاده ایمنی
دوماه دیگر انتخابات ۱۴۰۰ در شرایطی برگزار می شود 

که هنوز تنور انتخابات گرم نشده است .
مردم در سال های گذشــته برای مملکت و کشورشان 
پای صندوق های رای آمدند اما زمانی که از ســوی فرد 
منتخب شــده، نتیجه ای ندید؛ رغبت و انگیزه ای برای 

حضور مجدد در انتخابات نخواهد داشت.
در حــال حاضر نیز با توجه به مشــکلات اقتصادی و 
معیشــتی که در زندگی های مردم مشاهده می شود و 
عدم رفع و حل آنان، مشارکت در انتخابات ۱۴۰۰ ضعیف 
به نظر می رسد. متاسفانه تحریم ها و فشارهای حداکثری، 
عدم گشــایش اقتصادی و ... به شــور انتخاباتی مردم 
ضربه های زیادی وارد کرد و با توجه به زمان باقی مانده 
به انتخابات  نمی توان به مردم اثبات کرد که مشکلات 

حل می شوند. 
در انتخابات های گذشــته نیز دوقطبی های منفی مانند 
وقایع سال ۸۸ و دوقطبی های مثبت و سازنده ای شکل 
گرفته اســت. در حال حاضر مردم تصورشــان از ایجاد 
فضای دو قطبی، تشــکیل یک دعوای زرگری بوده که 
برای تحریک و مشارکتشان در انتخابات است. تا به الآن 
تصمیم جدی از ســوی مردم برای حضور در انتخابات 
وجود ندارد. اگر قرار باشد فضای دو قطبی برای انتخابات 
شــکل بگیرد، فقط دو قطبی خاتمی- احمدی نژاد مزه 

دارد و باقی دوقطبی ها خاله بازی است.
مردم اگر احســاس کنند که واقعــا رای  می دهند؛ پای 
صندوق آرا حاضر شده و مشــارکت بالا می رود. البته 
هرکسی هم کاندیدا شــود، نمی تواند تنور انتخابات را 
داغ کند و مردم را پای صندوق ها بکشــاند. در انتخابات 
۱۴۰۰ نیز خیلی از دوستان مزه ای برای مردم ندارند. البته 
اگر ابراهیم رئیسی، اعلام کاندیداتوری کند، فرد دیگری 
برای انتخابات نامزد نشود بهتر است؛ زیرا  فضا صددرصد 

برای آقای رئیسی فراهم و هماهنگ است. 
* نماینده مجلس دهم روابط عمومی کل سپاه اعلام کرد؛

سردار حجازی بر اثر عارضه 
قلبی به لقاءالله پیوست

روابط عمومی کل ســپاه در اطلاعیه ای از عروج ســردار 
حجازی جانشــین فرمانده نیروی قدس سپاه بر اثر عارضه 

قلبی خبر داد.
به گزارش خبرگزاری مهر، روابط عمومی کل سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی در اطلاعیه ای از عروج سردار سرتیپ پاسدار 
سید محمد حســین زاده حجازی جانشین فرمانده نیروی 
قدس سپاه پس از سال ها مجاهدت و تلاش خستگی ناپذیر 
در عرصه های مختلف پاسداری از انقلاب و نظام اسلامی، 

بر اثر عارضه قلبی خبر داد.
متن اطلاعیه روابط عمومی کل سپاه به این شرح است:

بسم الله الرحمن الرحیم
انا لله و انا الیه راجعون

در کمال تأثر و تالم به اســتحضار ملت عظیم الشأن ایران 
می رساند:

سردار سرتیپ پاسدار سید محمد حسین زاده حجازی جانشین 
فرمانده نیروی قدس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی پس از 
سال ها مجاهدت و تلاش های خستگی ناپذیر و مخلصانه در 
عرصه های مختلف پاسداری از انقلاب و خدمت به نظام و 

میهن اسلامی در اثر عارضه قلبی به ملکوت اعلی پیوست.
آن سردار مؤمن، انقلابی و ولایت مدار در زمره فرماندهان و 
مجاهدان شاخص هشت سال دفاع مقدس بود که به ویژه 
نقش سترگ و ماندگاری در حوزه جذب، سازماندهی و اعزام 
رزمندگان اسلام به جبهه های نبرد حق علیه باطل و مصاف 
با ارتش بعثی صدام و مزدوران اســتکبار جهانی در جنگ 
تحمیلی ایفا کرد.مرحوم سردار حجازی پس از دفاع مقدس 
در سپاه و بسیج و نیز ستاد کل نیروهای مسلح مسئولیت های 
خطیر و مهمی عهده دار شــد کــه از جمله آنها می توان به 
فرماندهی نیروی مقاومت بسیج به مدت ۱۰ سال، ریاست 
ستاد مشترک سپاه، جانشین فرمانده کل سپاه و معاونت آماد، 
پشتیبانی و تحقیقات صنعتی ستادکل نیروهای مسلح اشاره 
کرد.سردار حجازی که در کارنامه خود مدتی مسئولیت سپاه 
در لبنان را داشت در ســال های اخیر تجارب ارزنده خود را 
برای یاری بخشی به مدافعین حرم و کمک به جبهه مقاومت 
اسلامی در عرصه مقابله با داعش و تروریسم تکفیری به کار 
گرفت و پس از شهادت سردار دل ها سپهبد پاسدار حاج قاسم 
ســلیمانی به پیشنهاد سردار اسماعیل قاآنی فرمانده نیروی 
قدس سپاه، با حکم سردار سرلشکر حسین سلامی فرمانده 
کل سپاه، به سمت جانشینی فرماندهی این نوع منصوب و 
از خدمات ارزنده ای به یادگار گذارد.روابط عمومی کل سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی با تسلیت فقدان آن سردار عالیقدر، 
وارسته و مخلص محضر مقام معظم رهبری و فرماندهی کل 
قوا حضرت امام خامنه ای )مدظله العالی(، ملت ایران، خانواده 
مکرم و آحاد فرماندهان، مسئولین و همرزمان وی در سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی و بسیج مستضعفین و نیز رزمندگان 
جبهه مقاومت؛ به آگاهی مردم شریف قدرشناس می رساند؛ 
آئین های تشییع و تدفین پیکر پاک وی در چارچوب تدابیر و 

دستورالعمل های ستاد مقابله با کرونا انجام خواهد پذیرفت.

دوقطبی خاتمی - احمدی نژاد 

بانک ها به نرخ های سود 
مصوب شورای پول و اعتبار 

پایبند باشند

19 مجوز مخل صنعت، 
معدن و تجارت روی میز 

تصمیم گیری رفت

 بسیج
  یک دیده بان

 در کنار مردم است

ژنرال اسراییلی:
 برنامه هسته ای ایران از بین 

بردنی نیست
رئیس کل بانــک مرکزی گفــت: بانک ها باید 
به نرخ های ســود مصوب شــورای پول و اعتبار 
پایبند باشند و در این زمینه معاونت نظارت بانک 

مرکزی با تخلفات برخورد خواهد کرد.

وزارت صمت هفته گذشته فهرست ۱۹ مجوز 
و رویه مخل تولید را برای بررســی و رفع به 
هیات مقررات زدایی ارسال کرد؛ نگاهی به این 

مجوزها نشان می دهد حذف آنها ...

عضو شورای تبیین مواضع  بسیج اساتید گفت: بسیج 
به عنوان یک دیده بان میخواهد در کنار مردم تریبونی 
برای مطالبه ی خــاص مردم باشــد.حبیب اله گل 

محمدی، عضو شورای تبیین مواضع  بسیج اساتید...

»عاموس یادلین« چرخش سریع ایران به غنای 6۰ 
درصدی اورانیوم را نشانه ای از پراشتباه بودن توافق 
برجام دانست و تاکید کرد این توافق به هیچ وجه 

نتوانسته قابلیت های هسته ای ایران را مهار کند.

5

روحانی: میزان اهتمام این 
دولت به بخش سلامت 

بی نظیر بوده است
 رییس جمهوری با بیــان اینکه میزان اهتمام 
این دولت به بخش ســلامت در سال های پس 
از انقلاب بی نظیر بوده اســت، گفت: ساخت و 

تجهیز بیمارستان و مراکز بهداشتی و...

2

توضیحات استاد پژوهشگاه زلزله شناسی درباره جزییات زلزله بوشهر

خطر سونامی زلزله در ایران وجود دارد؟

 رستم قاسمی: عضو سپاه هستیم اما کار اقتصادی می کنیم
توضیحات وزیر نفت احمدی نژاد برای انتخابات 1400 و پرونده بابک زنجانی

بازگشت به توافق وین یعنی افزایش درآمد ارزی و فرار از فلاکت اقتصادی

7احیای برجام چه تاثیری بر قیمت دلار دارد؟
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دیــروز در نیم ســاعت، بوشــهر چهار بــار لرزید؛ 
زلزله هایی پشــت سر هم که با یک زلزله اصلی ۵.۹ 
ریشتری در ساعت ۱۱:۱۱ شــروع شد و آخرین آن 
هم)تا لحظه انتشــار این گزارش( یــک زلزله ای با 

بزرگی ۴.۴ ریشتری رخ داد.
براســاس اطلاعات مرکز زمین شناسی آمریکا، این 
زلزله های نسبتا قدرتمند در عمق ۱۰کیلومتری زمین 
رخ داده اســت و همچنین گزارش هایی از احساس 
آن در شــهرهای دیگر و حتی کشــور کویت منتشر 

شده است.
همین موضوع باعث ترس و نگرانی های بســیاری 
نسبت به خسارت های احتمالی این حادثه شده است، 
موضوعی که البته خوشبختانه هنوز خبر جدی درباره 

آن اعلام نشده است.
محمد باقر محمدی، معاون عملیات سازمان امداد و 

نجات هلال احمر اعلام کرده است که تاکنون هیچ 
خسارت جدی درباره این حادثه گزارش نشده است، 
همچنین به گفته رئیس سازمان اورژانس کشور، این 
حادثه تاکنون یک زخمی داشــته اســت و همچنین 
گزارش هایی مبنی بر قطعی برق، تلفن و اینترنت در 
گناوه وجود دارد و تصاویری از ریزش کوه در اطراف 

گناوه هم منتشر شده است.
پس لرزه های بعدی در راه هستند

مهدی زارع، اســتاد پژوهشــگاه زلزله شناســی، در 
ایــن رابطه به خبرآنلاین می گویــد: زلزله بزرگتر در 
چین خوردگی های مرز خلیج فارس رخ داده اســت، 
این اتفاق با زلزله بزرگای نزدیک 6 در ۹۰ کیلومتری 
بوشهر رخ داده است. از این منطقه انتظار وقوع چنین 
زلزله هایی غیر منطقی نیســت، این مناطق زلزله با 

تاقدیس هایی که ...

»عاموس یادلین« چرخش ســریع ایران به غنای 6۰ 
درصدی اورانیوم را نشــانه ای از پراشتباه بودن توافق 
برجام دانســت و تاکید کرد این توافــق به هیچ وجه 

نتوانسته قابلیت های هسته ای ایران را مهار کند.
رییس سابق دستگاه اطلاعاتی ارتش اسراییل می گوید 
به باور او از بین بردن برنامه هسته ای ایران کاری بسیار 

مشکل است.
ژنرال »عاموس یادلین« رییس ســابق اداره اطلاعات 
ارتش اســراییل در گفتگو با شبکه آمریکایی« سی ان 
بی سی« گفت اسراییل نمی تواند همان طور که قابلیت 
های هسته ای عراق و سوریه را در سال های ۱۹۸۱ و 
2۰۰7 با یک حمله نظامی از بین برد، قابلیت های هسته 

ای ایران را نیز با حملات نظامی از میان ببرد.
یادلین که هم اینک یک ژنرال بازنشسته و مدیر اجرایی 

موسسه مطالعات امنیت ملی دانشگاه تل آویو است،  در 
زمان حمله به تاسیســات هسته ای اوسیراک عراق در 
سال ۱۹۸۱ خلبان یکی از ۸ جنگنده اف ۱6 اسراییل بود 
که به تاسیســات هسته ای عراق حمله کرد و در زمان 
حمله سال 2۰۰7 اسراییل به تاسیسات هسته ای سوریه 

نیز رییس اداره اطلاعات ارتش اسراییل بوده است.
حضور »عاموس یادلین« در کنفرانس امنیتی ســالانه 

منامه/ ۵ دسامبر 2۰2۰/عکس: خبرگزاری فرانسه
او درباره تفاوت برنامه هســته ای ایران با برنامه هسته 
ای عراق و ســوریه گفت:« برنامه ایران بسیار غنی تر 
و پراکنده تر اســت، در حالی که کل تاسیسات هسته 
ای عراق و ســوریه در یک مکان متمرکز شده بودند. 
برنامه هســته ای ایران در ده ها مکان است، بسیاری 
از آنها در اعماق کوه ها دفن شــده اند. علاوه بر این، 

مشخص نیست آژانس های اطلاعاتی از تمام جزئیات 
و مکان های برنامه هســته ای ایران اطلاعات کامل 

داشته باشند.«
او افزود:« ایران با عراق و ســوریه تفاوت زیادی دارد. 
صدام و بشار اسد در سال های ۱۹۸۱ و 2۰۰7 از حمله 
اسراییل به تاسیسات هسته ای شان غافلگیر شدند اما 
فاکتور غافلگیری در ایران وجود ندارد چون آنها 2۰ سال 
است که منتظر حمله احتمالی اسراییل به تاسیسات خود 

هستند.«
یادلین گفت: »ایران از آنچه ما در گذشــته انجام داده 
ایم آموخته اســت البته ما نیز از آنچــه آنها انجام داده 
اند آموخته ایم و در حال حاضر توانایی های بیشــتری 
داریم.«یادلین در ادامه از سیاست دولت بایدن در تلاش 
بــرای احیای برجام انتقاد کرد و گفــت دادن امتیازات 

زیاد به ایران و بازگشــت به توافق پراشتباه سال 2۰۱۵ 
)برجام( یک اشتباه دیگر است... ببینید سرعت آنها در 
چرخش به غنی ســازی 6۰ درصدی چقدر است؟ این 
به خاطر اشتباهاتی است که در برجام روی داده و این 
توافق نتوانسته قابلیت های هسته ای ایران را بکاهد. 
سرعت آنها به قدری اســت که می توانند به سرعت 
اورانیــوم کافی برای تولید 2 تا3 بمب اتمی را در اختیار 

داشته باشند.«
یادلین در ادامه مدعی شــده او تردیدی ندارد که ایران 
توانایی و دانش کافی برای ســاخت بمب هسته ای را 

در اختیار دارد.
ایران هرگونه تلاش برای ساخت سلاح هسته ای را رد 
کرده است و برنامه هسته ای ایران کاملا تحت نظارت 

بازرسان آژانس بین المللی انرژی هسته ای است.

توان پهپادی ارتش، برگ برنده نیروهای مسلح است
فرمانده کل ارتش گفت: توان پهپادی ارتش به عنوان 
یک قدرت و برگ برنده نیروهای مســلح است که در 

صورت نیاز در میدانهای نبرد از آن استفاده خواهد شد.
به گزارش خبرگزاری مهر، امیر سرلشکر سید عبدالرحیم 
موســوی فرمانده کل ارتــش امروز در حاشــیه رژه 
یگان های محمول ارتش و در جمع خبرنگاران ضمن 
تبریک فرارســیدن 2۹ فروردین روز ارتش، گفت: روز 
2۹ فروردین یادگار بزرگ بنیانگذار کبیر انقلاب اسلامی 

حضرت امام خمینی )ره( است.
وی با اشــاره به تجهیزات و دســتاوردهای به نمایش 
گذاشته شده در رژه امروز، گفت: آنچه شما شاهد بودید 
گوشــه ای از توانمندی های ارتش جمهوری اسلامی 
ایران بود که با رعایت کامل پروتکل های بهداشتی به 

نمایش گذاشته شد.
فرمانــده کل ارتش با تاکید بــر رعایت پروتکل های 
مختلف بهداشتی، تصریح کرد: برای ما بسیار مهم بود 
که دســتورالعمل های ستاد ملی مقابله با کرونا را ۱۰۰ 
درصد اجــرا کنیم و کوچک ترین خطری در این زمینه 
نکنیم، بنابراین بسیاری از کارهایی که می توانستیم ارائه 

کنیم را حذف کردیم و آنچه به نمایش گذاشــته شد، 
دســتاوردهایی بود که با رعایت پروتکل های بهداشتی 

امکان نمایش داشت.
سرلشکر موسوی افزود: شما امروز شاهد حضور قدرت 
نوظهور پهپادی ارتش جمهوری اســلامی ایران بودید 
و این بســیار مهم اســت که قدرت پهپادی ارتش در 
سال های فشار حداکثری ظهور و رشد کرده و پا گرفته 
است.وی ادامه داد: توان پهپادی ارتش امروز به عنوان 
یک قدرت و برگ برنده نیروهای مســلح است که در 
صورت نیاز در میدان های نبرد از آن استفاده خواهد شد.
فرمانده کل ارتش گفت: نیروهای زمینی، پدافند هوایی، 
هوایی و دریایی ارتش آنچه را که می شد با رعایت همه 
ملاحظات بهداشتی نشان دهند را در معرض دید مردم 
عزیزمان قــرار دادند. ما با این رژه می خواهیم به مردم 
بگوییم آن چنان که در این ۴3 سال پیشاپیش این ملت 
در برابر دشــمنان ایستاده ایم و از آرمان های آن ها دفاع 
کرده ایم باز هم فرزندان غیور شما در ارتش در خط مقدم 

برای تحقق آرمان ها ایستاده اند و پیش خواهند رفت.
سرلشکر موسوی افزود: در انتهای رژه امروز شما شاهد 
نمونه هایی از توانمندی قرارگاه پدافند زیســتی ارتش 

و نیروهای چهارگانــه ارتش بودید، این رژه نمادین در 
واقع ادای احترامی است به جامعه بهداشت و درمان و 
مدافعان سلامت مردم این کشور، همچنین ادای احترام 
و تعظیم به شــهدای بزرگوار این عرصه و خانواده های 

محترم آنها است.
وی گفت: با این رژه به ملت بزرگ ایران اعلام کردیم 
که ارتش همچنان که در حوادث طبیعی مانند زلزله و 
سیل در کنار مردم بوده است، از اسفند سال ۹۸ تا کنون 
برای مقابله با کرونا در کنار مردم ایستاده است و هر جا 
که لازم باشد و هر کمکی که از دست ارتش برآید برای 

مردم با جان و دل انجام خواهد داد.
فرمانده کل ارتش تاکید کرد: ارتش همواره برای مردم 
و در کنار آنها و در خدمت این عزیزان است و این حرف 
اساسی رژه 2۹ فروردین ســالروز ارتش و روز حماسه 

آفرینی های نیروی زمینی قهرمان ارتش بود.
سرلشکر موسوی درباره تاثیر تحریم ها بر توان دفاعی 
کشور، اظهار داشت: خاصیت هر انسانی است که وقتی 
در محدودیت قرار می گیرد دو راه بیشتر ندارد یا اینکه 
محدودیــت را حاکم بر خود بداند و زندگی خود را تمام 
شــده بپندارد و راه دیگر اینکه محدودیت را به فرصتی 

تبدیل کند.
وی افزود: برای عبور از این محدودیت آنچه توان دارد 
به کار بگیرد. ملت بزرگ ایران در این ۴3 سال راه دوم 
را انتخاب کرده است، به توان داخلی و مردم تکیه کرده 
و ارتش که جزئی از این ملت بزرگ است در این سال ها 
توانست بیش از ۸۰ درصد وابستگی خود به بیگانگان را 

با اتکا به توان داخلی قطع کند.
فرمانــده کل ارتش تصریح کرد: آنچه امروز شــما به 
عنوان قدرت پهپادی مشاهده کردید در همین سال های 
فشار حداکثری در ارتش بروز و ظهور یافت. تحریم ها 
برای همه ملت ها ظالمانه و محدودیت آفرین اســت و 
می تواند بر ملت ها فشار ایجاد کند اما ملتی که بتواند از 
تحریم ها و فشارهای بیگانگان به عنوان فرصت استفاده 
کند می تواند حرف اصلــی خود را در جهان محکم به 

زبان بیاورد.
سرلشکر موسوی گفت: ایران می تواند پرچم خود را در 
اهتزاز نگه دارد اقتدار و سربلندی ملت خود را در جهان 
حفظ کند، این راهی است که ملت ایران انتخاب کرده و 
ارتش هم که جزئی از این ملت است این راه را انتخاب 

کرده است.

ژنرال اسراییلی:

 برنامه هسته ای ایران از بین بردنی نیست

سرلشکر موسوی:

توان پهپادی ارتش، برگ برنده نیروهای مسلح است

تخلف دولت در پرداخت 
حقوق سربازان

عضو هیئت رئیســه مجلس شورای اسلامی گفت: 
طبق قانون باید حقوق سربازان چهار برابر افزایش 

پیدا کند اما دولت این قانون را اجرا نمی کند.
به گزارش خبرنگار مهر، ســید محسن دهنوی در 
جلسه علنی مجلس طی اخطار قانون اساسی با انتقاد 
از پایمال شــدن حقوق ســربازان، گفت: در جریان 
بررسی لایحه بودجه امسال به همت مجلس، حقوق 

سربازان چهار برابر افزایش پیدا کرد.
وی بیان کرد: در حال حاضر 3۵۰ هزار نفر در کشور 
به سربازی می روند و متأسفانه حقوق آنان پرداخت 
نمی شود. طبق قانون باید حقوق سربازان 6۰ درصد 
حقوق پایه باشد، در حالی که صرفاً 3۵۰ هزار تومان 

حقوق به سربازان داده می شود.
عضو هیئت رئیسه مجلس تصریح کرد: با این حقوق 
چه کسی می تواند زندگی کند؟ جای تأسف دارد که 
بدیهی ترین حق سربازان به آنان داده نمی شود، این 
در حالی اســت که مجلس ۵ هــزار و 6۰۰ میلیارد 
تومان بابت تأمین حقوق ســربازان در نظر گرفت و 
بر این اســاس کف حقوق آنان باید در یک ماه یک 

میلیون و ۸۰۰ هزار تومان باشد.
دهنــوی افزود: بنــده این موضوع را از ســتاد کل 
نیروهای مســلح پیگیری کردم و پاســخ این بود 
که دولت می گویــد این پول را نمی دهد و آن را در 

اولویت آخر گذاشته است.
وی گفت: در این زمینه شــاهد پــاس کاری بین 
ســازمان برنامــه و بودجه و ســازمان هدفمندی 
یارانه ها هســتیم و جای تأســف دارد که پرداخت 
حقوق ســربازان در اولویت آخر و تعمیر استخر نهاد 
ریاســت جمهوری و 3۰۰ هزار میلیارد تومان رانت 
جهانگیری در اولویت اول است.نماینده مردم تهران 
در مجلس تأکید کرد: مجلس این موضوع را مصوب 
کرده اســت اما دولتمردان می گویند ما آن را قبول 
نداریم که امام خمینی )ره( فرمودند: نمی شود از شما 
پذیرفت که بگویید مــا قانون را قبول نداریم، غلط 
می کنید که قانون را قبول ندارید، قانون شما را قبول 
ندارد.«دهنوی اظهار داشت: مجلس این موضوع را 
مصوب کرده و باید حقوق ســربازان در سال ۱۴۰۰ 
افزایش یابد و پرداخت شود و رئیس جمهور موظف 
اســت که این موضوع را در دستور کار قرار دهد و 
عملیاتــی کند.وی تصریح کرد: حداقل تا زمانی که 
فرآیند سربازی اجباری را اصلاح نکردیم، باید حق 
و حقوق آنان داده شود، چرا که بسیاری از آنان جزو 
اقشــار ضعیف جامعه هستند. مگر بچه های آقایان، 
مسئولان و آقازاده ها به سربازی می روند؟ نهایتاً آنان 

به شکل دیگری سربازی خود را می گذرانند.
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ایــران همچنان بر مواضــع خود مبنی 
بر رفــع تحریم ها پافشــاری میکند و 
بررســی روند بازارها نشان میدهد نوعی 
بلاتکلیفــی در تمامی بازارها مشــهود 
اســت. انتظار برای روشن شدن شرایط 
بســیاری از بازارها را در فاز ســکون و 
ســکوت برده اســت. آنچه مسلم است 
اینکه  تحریم ها سبب صدمات فراوانی 
به اقتصاد ایران وارد کرده و رشــد منفی 
اقتصاد از یک سو و کاهش قدرت خرید 
پول ملی در کنار ریزش مداوم ارزش آن 
از ســوی دیگر بحرانی جدی را متوجه 
اقتصاد ایران کرده است. تحریم ها حالا 
تنها ری زمین و در صنعت نفت و صنایع 
خودروسازی و ... خود را نشان نمیدهد . 
سید حمید حســینی، عضو هیات مدیره 
اتاق مشــترک بازرگانی ایــران و عراق 
میگوید تحریم هــا حتی درآمد ایران از 
آســمان را نیز کاهش داده تا جایی که 
تحریم ها موجب از دســت رفتن درآمد 
3۰۰ تا ۴۰۰ میلیون دلاری ناشی از عبور 

هواپیماها از آسمان ایران شده است.
ســید حمید حسینی با اشــاره به اینکه 
برگزاری نشست های وین درباره برجام 
اتفاق مثبتی است و باید از همه ظرفیت 
ها برای احیای برجــام و لغو تحریم ها 
بهره بــرد، گفت: اگر آمریــکا به برجام 
بازگردد و تعهدات خــود را اجرایی کند 
و برجام مجددا احیا شود، شاهد بیشترین 
تاثیر بــر حوزه نفت، گاز و پتروشــیمی 
خواهیم بود. او اظهار کرد: این مســاله 
بر بحث فروش این بخش، هزینه های 
صــادرات و واردات، انجــام پروژه ها و 
تجهیزاتی که در این بخش ها نیاز است 
و هر بر فاینانس و سرمایه گذاری موثر 
خواهد بود. از ســوی دیگر  بازگشت به 
برجام بر روی فروش نفت موثر است و 
همه این موارد می تواند سبب گشایش 

در بخش نفت، گاز و پتروشیمی شود.
وی ادامــه داد: دومیــن بخشــی که از 
بازگشت به برجام تاثیر می گیرد، حمل 
و نقل کشــور است که می تواند بر روی 
خریــد هواپیما، صنعت خودروســازی، 
پروژه های راه زمینــی، خطوط ریلی و 

هوایی تاثیر گذار باشد.
درآمدی که از آسمان ایران رفت

وی تاکید کرد: نبایــد فراموش کرد که 
بازگشــت به برجام بر ترازیت کالا را به 

شدت اثرگذار باشد زیرا به سبب تحریم 
ایران، مســیر ترانزیت شــمال و جنوب 
و همچنین شــرق و غرب دنیــا، ایران 
محسوب می شود اما به دلیل قرارگیری 
کشورمان در لیست تحریم ها، بسیاری 
از کشــورها از همکاری با ما و انتخاب 
مســیر تراتزیت کالای خود، ابا و ترس 

دارند.
حسینی عنوان کرد: سالانه 3۰۰ تا ۴۰۰ 
میلیــون دلار بابت عبــور هواپیماها از 
آسمان ایران درآمد داشتیم اما تحریم ها 
سبب شده تا این درآمد را از دست دهیم.

وی افزود: رفع تحریم ها و بازگشــت به 
برجام همچنین می تواند بر روی بخش 
معدن کشــور اثرگذار باشــد زیرا ایران 
دارای ظرفیت های معدنی بسیار خوبی 
اســت البته در بخش صادرات کالاهای 
تکمیلی معدنی موفق نبــوده ایم ، این 
در حالی اســت که کشــورهایی مانند 
اســترالیا و کانادا به شــدت علاقمند به 
همکاری با ایران در این زمینه هســتند. 
وی گفت: حوزه توریسم و خدمات فنی 
و مهندسی نیز از دیگر بخش هایی است 
که بازگشــت به برجام و رفع تحریم ها 

می تواند بر آنها تاثیرگذار باشد.
وی توضیح داد: بخش خدمات کشور در 
صورت رفع تحریم ها می تواند درآمدزا 
باشــد به طوری که اگر این اتفاق بیافتد 
برای نمونه فقط در بازار عراق می توانیم 
ســالانه 3 تا ۴ میلیارد دلار پروژه های 

خدمات فنی و مهندسی داشته باشیم.

وی خاطرنشان کرد: صنعت توریسم نیز 

می تواند منجر به گشــایش های بسیار 
خوبی در اقتصاد کشور شود. این صنعت 
می تواند موجب افزایش آمار اشــتغال، 
ایجاد هتــل و رونق حمل و نقل هوایی 
و زمینی و ... شــود. بــرای نمونه یکی 
دو ســال پس از برجام تعداد فراوانی از 
گردشگران به کشــور سفر کردند و این 

صنعت در کشور به شدت توسعه یافت.
وی ادامه داد:  بنابراین می توان مدعی 
شد با بازگشــت به برجام و رفع تحریم 
ها، صنعت توریســم می تواند به شدت 
توســعه یابد و منجر به درآمدزایی ارزی 

برای کشور شود.
لغو تحریم دلار را چقدر ارزان می کند؟

حســینی گفت: در مجموع بازگشت به 
برجام و رفــع تحریم ها می تواند منجر 
به کاهش نرخ ارز شود که در این صورت 
اختیار نرخ ارز به دست بانک مرکزی می 
افتد و این نهاد مــی تواند نرخ ارز را در 
هر سطحی تثبیت کند و در نهایت منابع 
ارزی این بانک آزاد شــده و بسیاری از 

مشکلات حل خواهد شد.
وی بیــان کــرد: ســال ۹۹ درآمدهای 
نفتــی در بودجه کشــور 2 درصد بود و 
ســال ۹۸ این رقم برابر با ۴ درصد بوده 
اســت در حالی که ســال های گذشته 
بهترین رکورد برابر با سهم 3۰ درصدی 
صادرات نفت در بودجه بوده است. سال 
۹۹ درآمدهای نفتی به 2 درصد کاهش 
یافته در حالی که با بازگشــت به برجام 
و رفــع تحریم ها می تــوان به افزایش 

درآمدهای نفتی امیدوار بود.
حســینی افزود: این مســاله موجب در 

دسترس قرارگرفتن ارز، آزاد شدن منابع 
ارزی و بلوکه شده ایران در سایر کشورها 
می شــود که در نتیجه منجر به کاهش 

نرخ ارز در بازار داخلی خواهد شد.
وی تاکید کرد: در این صورت و به حتم 
اقتصاد کشور از وضعیت فلاکت بار فعلی 
خارج خواهد شــد؛ جو روانی حاصل از 
این مساله می تواند به آرام شدن بازار و 
کاهش قیمت ها کمک کند و هم اینکه 
در ســایه ارتباطات ایجاد شده، فرصت 
هــای جدید و خوبی بــرای همکاری و 

افزایش اشتغال ایجاد خواهد کرد.
عضو هیات مدیره اتاق مشترک بازرگانی 
ایران و عراق گفت: همچنین این مساله 
مــی تواند بر روی حوزه فناوری  های نو 
و جدید نیز تاثرگذار باشــد زیرا در حوزه 
بلاکچیــن، هوش مصنوعــی، اینترنت 
اشیاء، رباتیک، حس گرها و... که در حال 
ســاختن آینده اقتصاد دنیاســت، دارای 
ظرفیت و پتانســیل فراوانی بوده اما به 
دلیــل قطع همکاری ها و در دســترس 
نبــودن تجیهزات کلیدی و مــورد نیاز 
این بخش ها، با کاستی هایی نیز مواجه 
هســتیم و در حال فاصله گرفتن با دنیا 
هستیم که با عملیاتی شدن برجام و رفع 
تحریم ها نیز می توانیم شــاهد تسهیل 
شــدن شــرایط در این بخش ها باشیم 
و بــه حتم اثر آن در افزایش اشــتغال ، 
درآمدهای ارزی و رشد اقتصادی کشور 

قابل مشاهده خواهد بود.
وی بیان کرد: در ســال های اخیر رشد 
اقتصادی نیم تا ۱.۵ درصد داشــته ایم 
و اکنون نیز با وجود تحریم های شــدید 
گفته می شود رشد اقتصادی ایران برابر 
بــا 2.۵ درصد خواهد بــود و اگر تحریم 
ها رفع شــود حتم بدانید رشد اقتصادی 
از 2.۵ درصد به ۵ درصد خواهد رســید 
که در ۱۰ ســال آینده این رشــد بسیار 
چشــمگیر خواهد بود .حســینی گفت: 
اگــر به طور مداوم و مســتمر ۵ ســال 
رشــد اقتصادی داشته باشیم، تحت این 
شرایط میزان درآمد مردم دو برابر خواهد 
شد. وی تاکید کرد: دارای ظرفیت های 
فراوانی در کشــور هســتیم که به دلیل 
تحریم ها قادر به استفاده از آنها نیستیم.

مشکل اصلی کشــور تحریم هاست نه 
برجام 

این فعال اقتصادی ادامه داد: متاســفانه 

عده ای به جای اینکه مشــکل کشور را 
تحریم ها بدانند، مشکل کشور را برجام 
معرفی می کنند در حالی که این مساله 
درســت نیســت و تا زمانی کــه برجام 
موضوعیت داشت، ما با چنین مشکلاتی 
مواجــه نبودیم . اتفاقا خــروج از برجام 
سرآغاز مشکلات ما بود اما برخی آدرس 
غلط می دهند تــا این طور وانمود کنند 
که مشکل نه خروج آمریکا از برجام که 

اصل برجام بوده است.
وی ادامه داد: اگر موضوع تحریم ها حل 
و رفع شود، اثر آن بر روی زندگی مردم 
قابل مشاهده خواهد بود و آن هنگام رو 
ســیاهی برای کسانی اســت که برجام 
و مذاکرات را عامل مشــکلات کشــور 
معرفی می کنند. این تبلیغات منفی علیه 

برجام همچنان ادامه دارد.
حســینی تصریــح کــرد: در حالی که 
مشــکل مملکت برجام و مذاکره نیست 
بلکه مشکل اصلی تحریمی است که بر 
اقتصاد کشور تحمیل شده است و هزینه 
های بســیار زیادی را بر اقتصاد کشــور 
تحمیل می کنــد و حذف این هزینه ها 
، آزادشــدن کشــتیرانی، بیمه و خدمات 
بانکی هم ریسک تجارت را کم می کند 
و هم هزینه های تجارت را تا حد زیادی 

کاهش خواهد داد.
حسینی خاطرنشــان کرد: امیدواریم در 
این مســاله موفق شــویم و هم اینکه 
بیماری کرونا نیز کنترل و درمان شــود 
زیرا بســیار ســخت اســت که در این 
شرایط نتوانیم برای خرید واکسن اقدام 
کنیم و تحت تاثیر ایــن موضوع روان 
جامعه تحت فشار ســنگین قرار گرفته 
و با اعصاب مردم بازی شــده و بسیار 
از افراد جامعه به دلیل خریداری نشدن 
واکســن در حال پرخاش بــه یکدیگر 
هســتند در حالی که با آزاد شدن منابع 
مالی و بهبود روابط با کشــورهای دنیا، 
بنده قول می دهم ســایر کشــورها به 
ســرعت به ما واکســن این بیماری را 

بدهند.
حســینی عنوان کــرد: باید بــه جامعه 
آرامــش داد تا مردم مطمئن شــوند که 
تا آخر امســال اکثریت جمعیت کشــور 
واکسینه خواهند شدالبته مهم است این 
نکته را مد نظر داشــته باشیم که با رفع 

تحریم ها این مساله امکان پذیر است.

ارتش تفسیر یک نیروی 
نظامی مقتدر و مردمی است

وزیر کشــور گفت: ارتشــیان گویاترین تفسیر یک 
نیروی نظامــی مقتدر و مردمی در مردمســالاری 

دینی را بارها به اثبات رساندند.
به گزارش مهر، عبدالرضا رحمانی فضلی وزیر کشور 
و جانشــین فرمانده کل قــوا در نیروی انتظامی در 
پیامی به مناســبت روز ارتش تاکید کرد: ارتشــیان 
ولایتمــدار و انقلابــی با حضــور در تمامی عرصه 
های خدمت رســانی در مواقع حســاس و بحرانی 
گویاترین تفسیر یک نیروی نظامی مقتدر و مردمی 
در مردمســالاری دینی را بارها به اثبات رساندند و 
همــواره تحت هدایت داهیانه مقام معظم رهبری و 
فرمانده کل قوا به اســوه و الگوی نظامیان اخلاق 
مدار در دنیای مبتنی بر زور و سلطه تبدیل شده اند.

متن کامل پیام وزیر کشور به شرح ذیل است:
بسم ا... الرحمن الرحیم

ارتش جمهوری اســلامی ایران بــه عنوان یکی از 
ارکان توانمنــد و قدرتمند نیروهای مســلح انقلاب 
اسلامی از مظاهر متعالی اقتدار جامعه اسلامی می 
باشــد که همواره در عرصه های مختلف مجاهدت 
و جانفشــانی با هوشــیاری و تواضع و رشــادت به 

ایثارگری پرداخته است.
ارتشــیان ولایتمدار و انقلابی بــا حضور در تمامی 
عرصه های خدمت رســانی در مواقع حســاس و 
بحرانی گویاترین تفســیر یک نیروی نظامی مقتدر 
و مردمی در مردمســالاری دینی را بارها به اثبات 
رساندند و همواره تحت هدایت داهیانه مقام معظم 
رهبری و فرمانده کل قوا به اسوه و الگوی نظامیان 
اخلاق مدار در دنیای مبتنی بر زور و ســلطه تبدیل 
شــده اند.جا دارد این روز که به ابتکار هوشمندانه و 
باصلابت رهبر فقید انقلاب اســلامی حضرت امام 
خمینی)ره( به نام ارتش نامگذاری شــده است را به 
فرمانده معظم کل قوا، همه نیروهای مسلح به ویژه 
ارتشــیان پرافتخار انقلاب اسلامی  تبریک عرض 
کرده و به پاس مجاهدت و ایثار همه این عزیزان به 
ویژه شــهدا و جانبازان و ایثارگران ارتش جمهوری 
اســلامی ایران، عزت و جلال و عظمت ارتشــیان 

انقلاب اسلامی را از خداوند منان خواستارم.

آرایش انتخاباتی جناح های 
سیاسی در مجمع زنان اصلاح 

طلب بررسی شد
 آرایش سیاسی و انتخاباتی دو جناح اصلاح طلب و 
اصولگرا و چهره های مطرح برای نامزدی انتخابات 
ریاســت جمهوری و امکان حضــور نامزد زنان در 
انتخابات در نود و هفتمین جلســه شورای مرکزی 

مجمع زنان اصلاح طلب مورد بررسی قرار گرفت.
به گــزارش ایرنــا از روابط عمومــی مجمع زنان 
اصلاح طلــب، در جلســه آنلاین شــورای مرکزی 
این تشــکل اصلاح طلب، زهرا شــجاعی، دبیرکل 
مجمع، به ارائه گزارشی از جلسات جبهه اصلاحات، 
بــه منظور انتخــاب و اجمــاع در گزینش داوطلب 
انتخابات ریاست جمهوری پرداخت و سپس فاطمه 
حسنی از اعضای شورای مرکزی، از آرایش سیاسی 
و انتخاباتــی دو جنــاح اصلاح طلــب و اصولگرا و 
چهره هــای مطرح برای نامزدی انتخابات ریاســت 

جمهوری  تحلیلی ارایه کرد.
همچنین ابراهیم اصغرزاده فعال سیاسی اصلاح طلب 
بــه عنوان میهمان این نشســت، دربــاره وضعیت 
سیاسی کشــور در آســتانه انتخابات به سخنرانی 
پرداخت و با تأکید بر ســطح مشــارکت و وضعیت 
گفتمان اصلاح طلبی، نقد وضعیت سیاسی موجود و 

راهکارهای جبهه اصلاحات را تبیین کرد.
در ادامه، علاوه بر تبادل نظر اعضا درباره فرصت ها 
و چالش هــای حضــور داوطلــب زن در انتخابات 
ریاســت جمهوری، مقرر شــد تا نــادره رضایی، از 
اعضای شورای مرکزی درجلســه آینده مجمع، به 
ارایه تحلیلی از فضای موجود رســانه های مجازی 
به ویژه کلاب هاوس و تأثیر آن بر فضای انتخابات 

ریاست جمهوری ۱۴۰۰ بپردازد.

حفره های امنیتی ضد انقلاب 
در مراکز حساس بسته شود

اجتماعــی مجلس گفت:  نائب رئیس کمیســیون 
حفره های امنیتی ضد انقلاب در مراکز حساس باید 
برای همیشه بسته شــود و مجموعه ذیربط و وزیر 

اطلاعات باید در این خصوص پاسخگو باشند.
به گزارش مهر، در ادامه جلســه علنی روز یکشنبه 
مجلس شــورای اسلامی، ولی اســماعیلی نماینده 
مردم گرمی در تذکر شفاهی خود با بیان اینکه خط 
فکری خطرناکی با استفاده از فضای مجازی که در 
آن مدیریت صورت نمی گیرد، آغاز شده است، گفت: 
علیرغم تأکیــدات رهبری عده ای به دنبال تضعیف 
مجلس انقلابی هستند تا توان این نهاد را کم کنند 
اما مجلس در راستای حفظ عزت مردم، قانون اقدام 
راهبردی برای لغو تحریم ها برای بازگشــت عزت 

پایمال شده مردم را به تصویب رساند.
وی افزود: اکنون دشــمنان به دنبال راه حلی برای 
مذاکره با ایران هستند که این موضوع نشان می دهد 
که مقاومت مردم و ریل گذاری مجلس جواب مثبت 
داده اســت.نائب رییس کمیسیون اجتماعی مجلس 
تصریح کرد: امروز حفره هــای امنیتی ضد انقلاب 
در مراکز حســاس باید برای همیشــه بســته شود 
و مجموعه ذیربــط و وزیر اطلاعــات باید در این 

خصوص پاسخگو باشند.

هم افزایی میان ارتش و سپاه 
خار چشم دشمنان است

نماینده ولی فقیه در ســپاه پاســداران گفت: هم افزایی 
بین ارتش و سپاه خار چشم دشمنان و باعث قوت قلب 

دوستان و ملت ایران است.
به گزارش خبرگزاری مهر، همزمان با 2۹ فروردین، روز 
ارتش جمهوری اســلامی ایران و گرامیداشت حماسه 
آفرینی های نیروی زمینی، حجت الاسلام والمسلمین 
حاجی صادقی، نماینده ولی فقیه در ســپاه پاســداران 
انقلاب اســلامی با حضور در سازمان عقیدتی سیاسی 
ارتش با حجت الاسلام والمسلمین عباس محمدحسنی، 
نماینده ولی فقیه و رئیس سازمان عقیدتی سیاسی ارتش 

جمهوری اسلامی ایران دیدار کرد.
حجت الاسلام محمد حسنی در این دیدار ضمن تشکر 
از حضور نماینده ولی فقیه در ســپاه پاسداران به جهت 
حضور در سازمان عقیدتی سیاسی ارتش؛ هم افزایی بین 
نیروهای مسلح را بسیار بابرکت و از مطالبات رهبر فرزانه 
انقلاب اسلامی دانست و گفت: صمیمیت بین ارتش و 
سپاه از مصادیق بارز همین هم افزایی هاست که موجب 

تقویت توان نیروهای مسلح می شود.
حجت الاسلام حاجی صادقی، نماینده ولی فقیه در سپاه 
پاسداران نیز در این دیدار ضمن تبریک 2۹ فروردین روز 
ارتش جمهوری اسلامی ایران، هم افزایی بین ارتش و 
سپاه را خار چشم دشمنان و باعث قوت قلب دوستان و 
ملت ایران دانســت و بر تقویت این هم افزایی ها تآکید 

کرد.
گفتنی است، در این دیدار مسئولان نمایندگی ولی فقیه 
در نیروهای مختلف ســپاه پاســداران، حجت الاسلام 
حاجی صادقی، نماینده ولی فقیه در ســپاه را همراهی 

کردند.

در بررسی صلاحیت ها و 
رسیدگی به شکایات به 
قانون و خدا توجه شود

رییس هیأت مرکزی نظارت بر انتخابات شوراهای 
اسلامی کشــور گفت: یکی از اصلی ترین مراحل 
هیأت های نظارت در مســیر برگــزاری انتخابات 
رسیدگی به شــکایات و بررسی صلاحیت ها است 
و مــا به عنوان قاضی انجام وظیفه می کنیم و باید 

قانون  و خدارا در نظر بگیریم.
به گزارش خبرنگار پارلمانی ایرنا، نشست مشترک 
هیــات مرکزی نظــارت بر انتخابات شــوراهای 
اسلامی کشور و هیات های عالی نظارت استان ها 
با موضوع نقش و جایگاه هیات های عالی نظارت 
در انتخابات پیش رو امروز یکشــنبه در ساختمان 

مشروطه مجلس شورای اسلامی برگزار شد.
سیدحمیدرضا کاظمی طی سخنانی در این نشست 
گفــت: در انتخابات شــوراهای شــهر ۸۸ درصد 
داوطلبــان را مردان و ۱2 درصد را زنان تشــکیل 
می دهند ،اما به نســبت دوره قبــل تعداد کمتری 

ثبت نام کرده اند.
وی افزود: در مورد انتخابات شــورای روستا شاهد 
افزایش تعداد ثبت نام کنندگان بودیم و امیدواریم 
ما به عنوان ناظران در مسیر بررسی صلاحیت ها 

بتوانیم به وظیفه قانونی خود درست عمل کنیم.
رییس هیأت مرکزی نظارت بر انتخابات شوراهای 
اسلامی کشــور افزود: یکی از اصلی ترین مراحل 
هیأت های نظارت در مســیر برگــزاری انتخابات 
رسیدگی به شکایات و بررسی صلاحیت ها است و 
ما به نوعی به عنوان قاضی انجام وظیفه می کنیم 
و بایــد خدا و قانون را در نظر بگیریم و گزارشــی 
از عملکرد خود ارایه کنیم که در شــأن ملت باشد 
و در این مســیر اول حافظ حقــوق عمومی مردم 
هستیم به نحوی که باید صلاحیت افرادی را تأیید 
کنیم که شایستگی نشستن در مسند مسئولیت را 
دارنــد و بعد هم در مقابل افرادی که رد صلاحیت 
می شوند پاسخگو باشیم تا حقی از آنها ضایع نشود 
و کسانی که برای تظلم خواهی به سراغ ما می آیند 
به درستی پاسخ دریافت کنند لذا بر همه ما واجب 
اســت که زمان و وقت کافی را بــرای این افراد 

بگذاریم و قانون را ملاک عمل قرار دهیم.
کاظمی خطاب بــه اعضای هیأت هــای عالی و 
روســای آنها گفت: لازم اســت هیأت های عالی 
استان ها تا پایین ترین سطح هیأت های شهرستانی 
بــا هماهنگی کامل بــا هیأت مرکــزی نظارت 
عمــل کنند و تا پایان برگزاری انتخابات مســائل 
و تصمیمات را با نظارت خود به ســطوح پایین تر 
ابلاغ نمایند و بر اجرای این تصمیمات نیز نظارت 
کامل را داشــته باشند چرا که این مسیر بر اساس 
قانون است و این تصمیمات به شکل قانونی اتخاذ 
می شــود.وی با تأکید بر اینکه تصمیمات در سیر 
برگزاری انتخابات از ابتدا تا انتها باید به ســرعت 
و لحظه ای اتخاذ شــود، گفت: انعکاس مشکلات، 
موضوعات و تخلفات و اتخــاذ تصمیمات باید به 
موقع و ســریع توســط هیأت های عالی و اجرایی 
و نظارت به هیأت مرکــزی صورت گیرد چرا که 
جدول زمان بندی انتخابات اجازه نمی دهد این کار 
با تأخیر انجام شــود و اگر این تصمیمات با تأخیر 

صورت گیرد سیر کار با مشکل مواجه می شود.
کاظمی خاطرنشــان کرد: معاونت امور استان ها، 
معاونت حقوقی، روابط عمومی، پشــتیبانی، مالی، 
دبیرخانه و ســایر ارکان هیــأت مرکزی به طور 
مســتمر پاســخگوی نیازهای هیأت هــای عالی 
هســتند و روســای هیأت ها با ارتباطــات با این 
واحدهــای مســتقر در دبیرخانه هیــأت مرکزی 
نظارت بر انتخابات می توانند مســائل و مشکلات 

را مرتفع کنند.

اخباراخبار

احیای برجام چه تاثیری بر قیمت دلار دارد؟
بازگشت به توافق وین یعنی افزایش درآمد ارزی و فرار از فلاکت اقتصادی

آژانس انرژی اتمی 
غنی سازی ایران تا 
60 درصد را تایید 
کرده است

نیروی زمینی ارتش 
در زمینه موشکی به 
دستاوردهای خوبی 
دست یافته است

نماینده ایران در آژانس بین المللی انرژی اتمی گفت: برابر گزارشی که توسط آژانس 
بین المللی انرژی اتمی در غروب روز شنبه منتشر شد، انجام غنی سازی تا 6۰ درصد 

توسط ایران تایید شد.
به گزارش خبرگزاری مهر، کاظم غریب آبادی سفیر و نماینده دائم کشورمان نزد 
ســازمان های بین المللی در وین گفت: برابر گزارشی که توسط آژانس بین المللی 
انرژی اتمی در غروب روز شنبه منتشر شد، انجام غنی سازی تا 6۰ درصد توسط 

ایران تایید شد.

 فرمانده نیروی زمینی ارتش گفت: نیروی زمینی در چرخه دفاعی در رده های 
مختلف، نهضت روی پای خود ایســتادن را به معنای واقعی کلمه معنا کرده 
و توانســته اســت در زمینه موشــکی، پهپادی، جنگال، خودروهای زرهی و 
خودروهای هوشــمند به دستاوردهای بســیار خوبی دست یابد و هیچ نیازی 
به بیگانگان ندارد. امیر سرتیپ کیومرث حیدری فرمانده نیروی زمینی ارتش 
جمهوری اسلامی ایران اظهار داشت: نیروی زمینی محوری ارتش جمهوری 

اسلامی ایران در تمام عرصه ها آماده دفاع جانانه از میهن عزیزمان است.

ساخت 1۷00 پروژه بیمارستانی و تجهیز 41 هزار تخت جدید

روحانی: میزان اهتمام این دولت به بخش سلامت بی نظیر بوده است

قالیباف در صحن مجلس:

پاسخ به خرابکاری در نطنز حتمی است

 رییس جمهوری با بیــان اینکه میزان 
اهتمام این دولت به بخش ســلامت در 
ســال های پس از انقلاب بی نظیر بوده 
است، گفت: ساخت و تجهیز بیمارستان 
و مراکز بهداشتی و درمانی یک اولویت 
فوری و جدی است که در دولت تدبیر و 

امید شتاب بیشتری گرفت.
به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رســانی 
ریاست جمهوری، دویست و هجدهمین 
جلسه ســتاد هماهنگی اقتصادی دولت 
به ریاست حجت الاسلام  صبح یکشنبه 
والمســلمین حسن روحانی برگزار شد و 
در این جلســه وزیر بهداشت، درمان و 
آموزش پزشکی گزارشی از روند تکمیل 
پروژه های بیمارستانی ارائه کرد و تامین 
منابــع ارزی و ریالی بــرای تجهیز ۱3 
هزار تخت بیمارستانی جدید مورد بحث 

و بررسی قرار گرفت.
براساس گزارش ارائه شده در دولت های 
یازدهــم و دوازدهم، با هدف توســعه 
زیرساخت های بهداشت و درمان به ویژه 
در مناطــق محروم و برای رســیدن به 
انجام  اقداماتی  استانداردهای بین المللی 
شده که ساخت، توســعه و بهره برداری 
از یک هزار و 7۱۱ پروژه بیمارســتانی 
و اجرای طرح تحول نظام ســلامت به 
ظرفیت ۴۱ هزار تخت جدید از آن جمله 

است.
درحالــی کــه تعــداد کل تخت هــای 
بیمارستانی کشــور پیش از آغاز فعالیت 
دولت یازدهــم، ۹6 هزار تخت بوده، در 
فاصله ســال های ۹2 تــا ۹۹، علاوه بر 
بازســازی کامل بیش از ۴۰ هزار تخت 
بیمارســتانی، ۴۱ هــزار تخــت به این 

تعداد افزوده شــده اســت که این رقم 
۵۰ درصد کل ظرفیت تخت های ایجاد 
شده در سال های پس از پیروزی انقلاب 

اسلامی است.
تعداد کل تخت های مراقبت های ویژه 
کشور پیش از آغاز فعالیت دولت یازدهم 
۴ هزار و ۹6 تخت بــوده که در فاصله 
ســال های ۹2 تا ۹۸، دو هــزار و ۱۵۸ 
تخت مراقبت های ویــژه به این تعداد 
افزوده شــده و در دوران شیوع کرونا در 
یکســال اخیر نیز 2 هزار و ۱6۱ تخت 
دیگر به ظرفیت درمانی کشــور افزوده 

شده است.
روحانی با اشــاره به اینکه دولت تدبیر 
و امید در کشــاکش جــدال با ویروس 
کرونا؛ آماده سازی و تجهیز بیمارستان ها 
برای پذیرش بیماران کرونایی و تقویت 

نیز  را  زیرســاخت های نظام ســلامت 
دنبال کرده اســت، خاطرنشان کرد: هر 
چند همه ابعاد توســعه در نظام سلامت 
فقط در ســاخت بیمارســتان و تجهیز 
نمی شود،  محدود  بیمارستان ها  نیازهای 
امــا واقعیت این اســت که ســاخت و 
تجهیز بیمارســتان و مراکز بهداشــتی 
و درمانــی یک اولویــت فوری و جدی 
بــوده که در دولت تدبیر و امید شــتاب 
بیشــتری گرفت.رییس جمهوری اظهار 
کرد: گسترش عدالت در تامین نیازهای 
بهداشتی و درمانی مردم در اقصی نقاط 
کشــور نیز دیگر دغدغه مهم دولت بود 
که با تلاش های همکاران حوزه سلامت 
بــرای ارتقای نظام بهداشــت و درمان 
کشور، دسترسی اقشار مختلف مردم در 
دورترین نقاط کشور به خدمات درمانی 

فراهم شده است.
در ادامه جلسه »پیشنهاد حمایت مالیاتی 
از بنگاه های اقتصادی« در دوران کرونا 
مطرح و مورد بررسی اعضا قرار گرفت.

سازمان امور مالیاتی به منظور حمایت از 
کسب و کارها در مقابل تبعات اقتصادی 
کرونا، بخشــودگی جرائم قابل بخشش 
و  مالیات های مســتقیم  قانون  موضوع 
قانــون مالیات بر ارزش افــزوده برای 
همه فعالان اقتصادی اعم از تولیدی و 

خدماتی را پیشنهاد کرده است.
این پیشنهادها که در راستای هدف مانع 
زدایی از تولید طراحی شــده است مورد 
بحــث و بررســی و تصمیم گیری قرار 
گرفت و ادامه بررسی آن به جلسه آینده 
ستاد هماهنگی اقتصادی دولت موکول 

شد.

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: پاسخ 
به حمله تروریســتی نطنز ضرورتی حتمی 

است و در زمان مناسب انجام خواهد شد.
به گزارش خبرنگار مهر، محمدباقر قالیباف 
رئیس مجلس شــورای اســلامی در نطق 
پیش از دســتور جلســه علنی روز یکشنبه 
مجلس شورای اسلامی ضمن تبریک حلول 
ماه مبارک رمضــان، گفت: ماه رمضان ماه 
فرصت های بندگی و ماه نزدیک شدن دل ها 
به یکدیگر است. ماه رمضان همان گونه که 
می تواند فرصت درخشانی برای خودسازی 
و نزدیک شدن یکایک ما به خداوند متعال 
باشد می تواند فرصتی کم نظیر برای جامعه 
پروری و برپایی نهضت اجتماعی همدلی به 

شمار آید.
وی افزود: مطمئن هستیم ملت مؤمن و نوع 
دوست ایران عزیز با نقش آفرینی گروه های 
مردمی و جهادی در ماه رمضان امسال نیز 

همانند ســال گذشــته حرکتی کم نظیر و 
درخشان از جنس مواســات و همدلی رقم 

خواهند زد.
ارتش تکیه گاهی محبوب برای ملت است

رئیس مجلس شورای اسلامی روز ارتش را 
تبریک گفت و اظهار داشت: ارتش با وقف 
کردن خود در راه آســایش، آرامش و امنیت 
مردم در همه زمان ها شــعار »ارتش فدای 
ملت« را به طور عینی محقق کرده است و 
تکیه گاهی قابل اعتماد و محبوب نزد ملت 

ایران است.
قالیباف گفت: در پایان هفته گذشته بار دیگر 
جوانان دانشمند و خداباور ایرانی، مجاهدتی 
کردنــد که باعث افتخار ایران عزیز شــد و 
رســیدن به محصول اورانیــوم با غنای 6۰ 
درصــد اتفاقی دوران ســاز و قدرت آفرین 
از لحاظ علمی و فنــاوری بود که پیام های 

سیاسی مهمی نیز به همراه داشت.

وی تاکیــد کرد: دشــمنان ملــت ایران به 
فعالیت های تروریستی علیه صنعت هسته ای 
دل بســته بودند و انتظار داشتند با اقدامات 
تروریستی فعالیت هسته ای ایران متوقف و 
یا بسیار کند شود. غنی سازی 6۰ درصدی 
اورانیوم در چارچــوب ماده یک قانون اقدام 
راهبردی آن هم در مدت زمان بسیار کوتاه 
نشــان داد که فاصله زمانــی میان تصمیم 
گیری و اقدام در صنعت هسته ای کشورمان 
با همت جوانان دانشمند هسته ای به کمترین 

زمان مورد نیاز رسیده است.
رئیــس مجلس شــورای اســلامی گفت: 
می توان اذعان داشت، امروز هر آنچه را اراده 
کنیم با لطــف خداوند متعال در مدت زمان 
کوتاه به آن دســت خواهیم یافت. این غنی 
سازی و دســتاورد مهم به دشمنان ما ثابت 
کرد که صنعت هسته ای ایران بومی شده و 
هر اقدام نســنجیده و اعمال فشاری بر عزم 

ملت ایران برای پیشرفت علمی کاملًا بی اثر 
است و هیچکس نمی تواند مانع از پیشرفت 

توقف ناپذیر ایران اسلامی شود.
غنی ســازی 6۰ درصدی پاســخ قاطع در 

فرآیند مذاکرات بود
قالیباف تصریح کرد: غنی سازی 6۰ درصدی 
همچنین پاســخی قاطع به طراحی دشمن 
برای تضعیف دســت برتر کشور در فرآیند 
مذاکرات بود. با اجرایی شــدن قانون اقدام 
راهبردی برای لغو تحریم ها قفل های صنعت 
هسته ای شکسته شــد و قدرتی برای تیم 
مذاکره کننده هســته ای تولید کرد تا بتواند 
از این ظرفیت برای تحقق هدف رفع کامل 
همه تحریم ها اســتفاده کند، در میانه این 
مسیر دشــمن با خرابکاری در نطنز تلاش 
کــرد موضع مذاکراتی ایــران را تضعیف و 

دست مردم ایران را خالی کند.
وی افــزود: اما دســتاورد غنی ســازی 6۰ 

درصدی به طرف مقابل نشان داد این قبیل 
اقدامات به جای آنکه به زعم آنها تهدیدی 
برای فعالیت های هســته ای ایران باشد در 
عمل به فرصتی کم نظیر برای برداشــتن 
گام های بلندتر در جهت پیشــرفت صنعت 

هسته ای تبدیل شده است.
پاســخ به حمله تروریســتی به نطنز یک 

ضرورت حتمی است
رئیس مجلس شورای اسلامی اظهار داشت: 
دشــمنان مردم ایران بارها مســیر تهدید و 
ارعاب ملت ایران را در چهار دهه گذشــته 
تجربه کردنــد و هر بار ناکام تــر از قبل از 
آن میدان بیــرون آمده اند و در عمل تجربه 
کرده اند کــه هر توطئه ای ملــت ایران را 
قوی تر می کنــد. با این وجود، آنها همچنان 
به طراحی و اجرای این قبیل اقدامات ادامه 
می دهند. مطمئن باشند که هر بار مردم ایران 

قوی تر و سربلندتر خواهند شد.
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وزارت صمت هفته گذشــته فهرســت 
۱۹ مجوز و رویه مخــل تولید را برای 
بررســی و رفع به هیات مقررات زدایی 
ارســال کرد؛ نگاهی به ایــن مجوزها 
آنها مشکلی در  نشــان می دهد حذف 

فرآیند نظارت ها ایجاد نخواهد کرد.
به گــزارش خبرنــگار مهــر، انتخاب 
شــعار ســال تحــت عنــوان »تولید، 
میان  از  مانع زدایی ها«  و  پشــتیبانی ها 
سایر اولویت های موجود کشور در سال 
۱۴۰۰ که در واقع آن را باید ادامه شعار 
»جهش تولید« و »رونق تولید« در دو 
ســال گذشته دانســت که به ضرورت 
توجــه مضاعف مســئولان و مقامات 
دســتگاه های اجرایــی و قانون گذاری 
به ارتقای ظرفیت های تولیدی کشــور 
و رفــع موانع از ســر راه آنها به عنوان 
تنها علاج گذر از شرایط خطیر کنونی 

اشاره دارد.
بررســی ها نشــان می دهد کــه تولید 
در ایــران مشــکلات متعــددی دارد 
ولــی مهمتریــن مشــکلات تولید را 
شــاید بتوان در ۹ ســرفصل »مقررات 
و قوانیــن مخــل و تصمیمــات خلق 
»قیمت  اولیه«،  مواد  »تامین  الساعه«، 
گذاری دســتوری«، »نظــام بانکی«، 
کشور«،  حمل ونقل  سیستم  »اشکالات 
»بدهی های معوق واحدهای تولیدی«، 
اجتماعی«  »تامین  نقدینگی«،  »تامین 
و »مالیــات« عنوان کــرد. در بخش 
نخســت پیگیری مشــکلات تولید، به 

موضوع مقررات مخل پرداخته ایم.
۱۸2 هزار ماده قانونی متناقض

بر این اســاس، همانگونه که ذکر شد 
یکــی از اصلی ترین موانــع، مجوزها، 
رویه هــا و مقررات مازادی اســت که 
با مخدوش کردن چشــم انداز  تنها  نه 
امــکان  کســب وکارها،  پیــش روی 
برنامه ریزی بلندمدت را از آنها ســلب 
کــرده و از جــذب ســرمایه گــذاری 
بلکــه به طور کلی  جلوگیری می کند، 
موجود  ظرفیت های  از  اســتفاده  اجازه 
افزایــش ظرفیت هــا را هم  البتــه  و 
بــه این بخــش نمی دهــد. از این رو 
سیاست گذاری برای بهبود ظرفیت های 
تولیــدی و ســرمایه گذاری، بدون رفع 
موانــع و چالش هــای ایــن بخش و 
پیگیری برنامه هــای حمایتی هدفمند، 

موفقیت آمیز نخواهد بود.
نکته قابل تأمل آنکه در کشور ما علاوه 
بر صدور قوانین و بخشــنامه های یک 
شــبه، قوانین قبلی که گاهاً در تضاد با 
این رویه های جدید است حذف نشده و 
به قوت خــود باقی می ماند که این امر 
خود به تنهایی تبدیــل به یک چالش 

بزرگ شده است.
در همین راســتا محمدباقــر مجتبایی 
دبیر کل اتاق اصنــاف ایران می گوید: 
قانونی  مــاده  هــزار   ۱۸2 متأســفانه 
متناقض در کشــور داریم که در تضاد 
با هم هستند. از این رو به نظر می رسد 
قوانیــن مخل یــا باید بــرای اصلاح 
متوقف شــوند و یا در حین اجرا اصلاح 

شوند.
اندازه رفع تحریم ها،  مقررات زدایی به 

مهم است
وضعیت صدور مقررات و دستورالعمل ها 
در کشور به شــکلی است که به تعبیر 
رئیــس اتاق بازرگانی تهــران، اقتصاد 
ایران تبدیــل به کارخانه تولید قانون و 
بخشنامه شده است. مسعود خوانساری 
به خبرنگار مهــر می گوید: واقعیت آن 
اســت که مقــررات دســت و پاگیر و 
بخشــنامه های متعدد و بعضاً متناقض، 
تأثیرات بسیار منفی را در اقتصاد ایران 
به جای گذاشــتند که بعضاً اثرات آن، 
کمتر از تحریم های وضع شده بر علیه 

اقتصاد ایران نبوده اســت، چراکه این 
موانع فعالان اقتصادی را با سردرگمی 
بســیار مواجه کرده و عاملی برای رشد 
برخی بخش های اقتصاد ایران از جمله 
صادرات شــده اســت؛ به همین دلیل 
رفع مقــررات زائد نیز، بــه اندازه رفع 
تحریم هــای خارجی اســت و رفع آن، 
موانع پیش روی محیط کســب و کار 

را از میان بر خواهد داشت.
به گفته وی، چنانچــه دولت بتواند در 
سال ۱۴۰۰ از حجم مقررات کم کرده 
و مجلس نیــز به مــوازات، وضع هر 
قانون را منوط به لغو حداقل دو قانون 
دیگر نماید، بخشــی از بخشــنامه ها و 
دســتورالعمل های زائد نیز به تبع رفع 
قوانین دســت و پاگیر حــذف خواهند 
شد و این کار عظیمی در عرصه بهبود 
محیط کســب و کار کشور و حرکت به 

سمت رشد اقتصادی بهتر است.
مانــع زدایی در گروی اصلاح و تجمیع 

قوانین مخل است
علی فیروزی رئیس مرکز بهبود محیط 
با  نیز  اقتصــاد  کســب وکار در وزارت 
بیان اینکه در جاهــای مختلف قوانین 
را شناســایی کردیم،  مقررات مخل  و 
به مهر می گوید: مانع زدایی از مســیر 
تولید در گروی اصلاح و تجمیع برخی 
قوانین مخل تولید است و در این زمینه 

نیازمند همکاری مجلس هستیم.
وی تاکیــد می کنــد: تکیــه صرف به 
مقــررات زدایی یعنی اینکــه در حین 
کار به یک ســد یا رویه بزرگ برخورد 
می کنیــم که پشــت همین ســد یک 
قانون وجود دارد که باید آن قانون رفع 
شــود؛ اما بحث امسال فراتر از مقررات 
زدایی صرف اســت. ما بر روی قوانین، 
بودن  تفســیرپذیر  رویه ها،  مقــررات، 
قوانیــن و … نیز برای حذف شــدن 

تاکید خواهیم داشت.
قوانین خلــق الســاعه، تحریم داخلی 

هستند
همچنیــن ابوالفضــل روغنــی رئیس 
کمیســیون صنایع اتاق بازرگانی ایران 
بــه خبرنگار مهــر می گویــد: فضای 
قوانیــن  و  کار  و  کســب  نامطلــوب 
ســلیقه ای دســتگاه های اجرایی مانع 
بزرگی ســر راه تولید اســت؛ وضعیت 
قوانین متورم و مزاحم در کشــور نشان 
می دهد که نگاه و ایده مسئولان کشور 
در راســتای تقویت تولید شکل نگرفته 

است.
وی تاکیــد می کنــد: مســئولان بــا 
اســتفاده از ابزار قانون، تحریم داخلی 
ایجاد می کننــد. در واقع قانون چاقوی 
دو لبه ای اســت کــه در عین حال که 
می تواند کمک کننده باشــد اما گاهی 
اوقات نیــز به ضــرر تولید اســتفاده 
می شــود؛ اخــذ تصمیمات یک شــبه 
همچــون کنترل صــادرات، رفع تعهد 
ارزی و … از جمله مســائلی هســتند 

که تولید را با مشکل مواجه کرده اند.
تهیه قوانین و بخشــنامه ها بدون توجه 

به نظرات تولیدکننده

هومــن حاجی پــور معاون کســب و 
کار اتــاق بازرگانــی تهــران نیــز به 
خبرنگار مهر می گوید: تولید بخشــنامه 
و دســتورالعمل در کشــور مــا بدون 
نظرخواهی از فعــالان اقتصادی انجام 
می شود. از این رو همواره موانع زیادی 
را ســر راه تولید ایجاد می کند. اگر قرار 
اســت دولت یا مجلس هر کاری بکند 
باید از قبل اعلام و تکلیف را مشخص 

کند.
وی تأکید می کند: به صورت کلی برای 
ابلاغ هر دســتورالعمل یا بخشنامه باید 
نظر اعضای تشکل های تخصصی و یا 
اتاق ها اخذ شود و نمی توان بدون توجه 
به نظرات آن بخش، بخشنامه یا قانون 

تولید کرد.
تصمیمات خلق الساعه، تولید را خسته 

کرده است
همچنیــن عبدالوهــاب ســهل آبادی 
رئیــس خانه صنعت، معــدن و تجارت 
نامه ها و  آئین  ایران می گوید: صــدور 
بخشــنامه های جدید و متعدد از جمله 
مســائلی است که مشــکلاتی را برای 
اســت.  ایجاد کرده  تولیدی  بنگاه های 
در ایران حمایت های لازم از واحدهای 
صنعتــی به ویــژه واحدهــای صنعتی 
بیشــترین  و  کوچک صورت نمی گیرد 
حــرف این واحدها هم این اســت که 
اگر دولت کمک نمی کند، حداقل اذیت 

نکند.
وی تاکیــد می کنــد: تولیدکنندگان و 
صنایــع بــرای ادامه فعالیــت نیازمند 
حمایت ســه قوه هســتند اما متأسفانه 
تصمیمــات خلــق الســاعه و اختلاف 
نظرهای مجلس و دولت آنها را خسته 

کرده است.
احصای ۱۹ مقرره مخل تولید

با توجــه به اهمیت موضــوع مقررات 
از  مهر  خبرنگار  پیگیری هــای  زدایی، 
وزارت صمت به عنــوان متولی بخش 
تولید کشــور در اوایــل فروردین ماه 
حکایت از آن داشت که این وزارتخانه، 
اقدام به شناســایی و احصای بخشی از 

رویه های مخل تولید کرده است.
معاون  زرندی  رابطه ســعید  در همین 
طرح و برنامــه وزیر صمت به خبرنگار 
مهــر گفته بود: از ســال گذشــته، در 
کارگروهــی موانع حوزه کســب و کار 
تولید در داخل وزارتخانه را شناســایی 
و برای هــر مورد تصمیم گیری کردیم؛ 
و  رویه ها  مجوزهــا،  عناوین  همچنین 
را مشخص  برون دســتگاهی  مقررات 

کردیم.
از  به گفته زرندی، احصای فهرســتی 
موانــع داخلی و بیرونــی بخش تولید 
و تجــارت کشــور نیــز بــا همکاری 
انجام  تشــکل های بخش خصوصــی 
شده است. همچنین سامانه بهین یاب 
را محلی برای کســب نظر از عموم در 
خصوص موانع تولید و مخل کســب و 

کار قرار دادیم.
حال پس از گذشــت حــدود 2۰ روز، 
زرنــدی در گفت و گویی بــا خبرنگار 

مهر از ارسال فهرست عناوین مجوزها، 
رویه ها و مقــررات مخل بیرونی حوزه 
صنعــت، معدن و تجارت و راهکارهای 
پیشــنهادی اصــلاح آنها بــه وزارت 
اقتصــاد و دارایی جهت طرح در هیأت 

مقررات زدایی خبر داد.
فهرســت عناوین ارسال شده به هیأت 
مقررات زدایی شامل ۹ مورد در بخش 
صنعت، ۵ موضوع در بخش معدن و ۵ 

مورد در بخش صنوف به شرح است.
۹ مجوز، رویه و مقــرره مخل بیرونی 

حوزه صنعت:
۱. دریافــت مجــوز انطبــاق مقررات 
اســتقرار  زیســتی  محیط  و ضوابــط 
بر  )زمان  صنعتــی؛  تولیدی  واحدهای 

بودن استعلامات صورت گرفته(
2. دریافــت مجوز انطبــاق مقررات و 
ضوابط محیط زیســتی اســتقرار برای 
واحدهای تولیدی صنعتی، مســتقر در 
شــهرک های صنعتی؛ )سازمان محیط 
زیست و نمایندگان استانی آن علیرغم 
آنکه بر اساس مقررات و ضوابط محیط 
تولیدی،  واحدهای  اســتقرار  زیســتی 
صنعتــی و معدنی برای شــهرک های 
صنعتــی مجوزهــای جداگانــه صادر 
می کنند امــا برای واحدهای مســتقر 
در شــهرک ها نیز به طور مجزا جهت 
اســتقرار رویه ای مشابه دارند که منجر 

به دوباره کاری می شود(
3. دریافــت مجوز انطبــاق مقررات و 
ضوابط بهداشــتی و ســلامت استقرار 
واحدهای تولیــدی صنعتی )مربوط به 
دانشگاه علوم پزشکی(؛ )زمان بر بودن 

استعلامات صورت گرفته(
۴. دریافــت مجــوز انطبــاق مقررات 
و ضوابط محیط زیســتی بــرای کلیه 
فعالیت های تولیدی؛ )موضوع ماده ۱۱ 

قانون هوای پاک(
۵. صدور پروانه بهره برداری بهداشتی 
و پروانه ســاخت و پروانه استاندارد در 
مورد صنایع غذایی و دارویی؛ )توســط 
اداره نظارت بر مواد غذایی و بهداشتی 

و اداره کل استاندارد، به طور موازی(
6. اســتعلام از شــرکت های آب، برق 
و گاز جهت دریافــت مجوز تأمین نیاز 
صنعــت؛ )زمان بر بودن اســتعلامات 
صــورت گرفتــه و هزینــه بــر بودن 

انشعابات آب، برق و گاز(
7. دریافت زمین از طریق منابع طبیعی 
و سازمان جهاد کشاورزی جهت ایجاد 
واحد صنعتی؛ )واگذاری زمین از طریق 
منابع طبیعی و سازمان جهاد کشاورزی 

منوط به ارائه جواز تاسیس است(
۸. تمدیــد مجوزهای محیط زیســت؛ 
)عــدم ثبــات مقــررات و ضوابط در 
صــدور مجوزهای محیط زیســت در 
خصوص واحدهــای صنعتی به طوری 
که با وجود سرمایه گذاری عدم تمدید 
مجوز محیط صورت گرفته و مانع ادامه 

فعالیت واحد تولیدی می گردد(
اینترنتی  پرداخــت  امــکان  ۹. عــدم 
پرداخــت حق تمبر مربــوط به صدور 
جــواز تأســیس واحدهــای تولیدی و 
به صورت  متقاضیان  مکــرر  مراجعات 

حضوری به ادارات کل مالیاتی
۵ مجوز، رویه و مقــرره مخل بیرونی 

حوزه معدن:
۱. دریافت استعلام از ادارات کل منابع 
طبیعی و آبخیزداری در خصوص صدور 
پروانه اکتشاف؛ )به طوری که به عنوان 
مثال در اســتان قم در سال های ۹7 و 
۹۸ با بیش از ۹۹ درصد مســاحت های 
مورد درخواســت مخالفت و بلوکه شده 

و مجوزی صادر نمی شود(
2. دریافت موافقت در خصوص مزایده 
گواهی  و  بــرداری  بهــره  پروانه های 
کشــف بلامعارض از ادارات کل منابع 

طبیعی و آبخیزداری
3. دریافت اســتعلام از حفاظت محیط 
به  زیست  محیط  )ســازمان  زیســت؛ 
دلیل واقع شــدن پهنه های معدنی در 
مناطــق چهارگانه با هــر گونه انجام 
فعالیــت معدنی در این مناطق مخالفت 

می نماید.(
۴. عدم امــکان واگذاری محدوده های 
کتابچــه  عرصه هــای  در  معدنــی 
هوانــوردی؛ )بر اســاس توافق وزارت 
دفاع، ســتاد مشترک نیروهای مسلح و 
وزارت جهاد کشاورزی محدوده هایی از 
 AIP استان ها به عنوان محدوده های
)پــرواز ممنــوع( انتخــاب و در قالب 
است.  شــده  ابلاغ  هوانوردی،  کتابچه 
نتیجه این موضوع عدم امکان واگذاری 
محدوده هــای معدنــی در عرصه های 
کتابچه هوانوردی و بلااســتفاده ماندن 
ایــن ذخایر و به تبــع آن عدم تولید و 
ایجاد اشتغال در مناطق محروم است.(

۵. عــدم امــکان واگــذاری مرتع در 
قالب اســتعلام محدوده هــای معدنی 
به اشــخاص دیگر با؛ )بر اساس رأی 
هیــأت عمومی دیــوان عدالت اداری 
در صورت عــدم رضایت بهره برداران 
ذیحــق و دارای پروانه چــرا در مرتع 
مورد واگذاری، حقوق فرعی به حساب 
صندوق ثبــت واریز می گــردد. لیکن 
امکان واگذاری مرتع در قالب استعلام 
دیگر  اشخاص  به  معدنی  محدوده های 

با صدور این رأی میسر نیست.(
۵ مجوز، رویه و مقــرره مخل بیرونی 

حوزه صنفی:
بــرای  از شــهرداری ها  اســتعلام   .۱
متقاضیان صدور و تمدید پروانه کسب 
صنفــی در خصوص نوع کاربری محل 
از  پس  )شــهرداری ها  صنفــی؛  واحد 
مطالبه و پرداخت کلیه حقوق مربوط به 
ساخت و ساز و… حاضر به ارائه پاسخ 
استعلام هســتند و این امر موجب کند 
شــدن روند صدور و تمدید مجوزهای 
کســب و کار و افزایش واحدهای فاقد 
پروانه کسب و ایجاد بی نظمی و عدم 
ســاماندهی به ویژه در شــبکه توزیع 

می گردد.(
2. دریافت گواهــی اداره امور مالیاتی 
مبنی بــر پرداخت یــا ترتیب پرداخت 
بدهــی مالیــات قطعــی شــده برای 
متقاضیان تمدید پروانه کســب صنفی؛ 
)ایــن موضــوع باعث افزایــش تعداد 
پروانه کســب های فاقد اعتبار به دلیل 
عدم توانایی در پرداخت مالیات و عدم 
رغبت متقاضیان تمدید پروانه کسب به 
تمدید پروانه خود به دلیل ســختگیرانه 

بودن قوانین مالیاتی می گردد.(
3. صــدور کارت معاینــه پزشــکی و 
گواهی صلاحیت پزشکی؛ )سلیقه ای و 
طولانی بودن و مشــخص نبودن رویه 

مرکز بهداشت در این خصوص(
۴. صــدور گواهی صلاحیــت فردی، 
انتظامی و ترافیکــی؛ )با توجه به ماده 
2 آئیــن نامه اجرایــی اماکن عمومی 
3۹ رســته صنفی به طور مشــخص از 
)نیروی  اماکن عمومی  بر  نظارت  اداره 
انتظامی( در زمان صدور پروانه کســب 
می بایســت از طریق اتحادیه استعلام 
گردد که اداره نظارت بر اماکن عمومی 
متقاضیان را برای ثبت اســتعلامات به 
دفاتــر پلیــس +۱۰ هدایت که موجب 

وقفه در پاسخ استعلامات می گردد.(
۵. صــدور پروانــه تخصصــی و فنی؛ 
صــدور پروانه تخصصــی و فنی برای 
برخی از صنوف مشــمول تبصره ماده 
۱3 قانون نظام صنفی توســط سازمان 
فنــی و حرفه ای یا ســایر مراجع مانند 
ســازمان ثبت اســناد و املاک کشور 

صورت نمی گیرد.

اشتغال 200 هزار نفری با 
تکمیل بنگاه های نیمه تمام در 

شهرک های صنعتی
 معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت:  نزدیک 
بــه ۱۰ هزار بنگاه اقتصادی با پیشــرفت فیزیکی 
بیش از 6۰ درصد در شــهرک های صنعتی وجود 
دارد که می تواند دســت کم بــرای 2۰۰ هزار نفر 

اشتغال ایجاد کند.
»علی رسولیان« در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی 
ایرنا به تشریح کمبودها و اقدام های انجام شده در 
راستای تامین خدمات مختلف زیرساختی از جمله 
زمین، آب، برق، گاز و مخابرات در شــهرک های 
صنعتی سراسر کشور پرداخت و افزود: تامین زمین 
یکــی از دغدغه های جدی و همیشــگی فعالان 
اقتصادی به ویژه بنگاه هــای اقتصادی کوچک و 

متوسط است.
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: ســال 
گذشته چهار هزار و ۵۱3 هکتار زمین برای فعالیت 
۱۰ هــزار و 627 بنگاه های اقتصــادی جدید در 

شهرک های صنعتی واگذار شد.
وی بیان داشــت: این آمار در مقایســه با سال ۹۸ 
رشــد ۸2 درصدی از نظر زمین واگذار شده و رشد 

۸3 درصدی از نظر تعداد بنگاه ها داشته است.
به گفته این مقام مســوول، در موضوع تامین آب 
برای شهرک های صنعتی، کسری جدی 2 هزار و 

۴۰۰ لیتر بر ثانیه ای وجود دارد.
رســولیان ادامه داد: در این زمینه، دولت قول ۴۰ 
درصد تخفیف قیمت آب در شــهرک ها را داده و 
ابلاغ کرده که هر کجا آب حتی آب تصفیه شــده 
فاضلاب وجود دارد، شهرک های صنعتی نسبت به 

خریداری آن اقدام کنند.
مدیرعامل ســازمان صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتی ایران بیان داشــت: در حــوزه تامین آب و 
برق با وجود اینکــه وزارت نیرو متولی تامین این 
خدمات تا درب شهرک های صنعتی است، اما این 
ســازمان نیز برای مشارکت 3۰ درصدی در تامین 
آنهــا اعلام آمادگی کرده تا کمبودی در این زمینه 

نداشته باشیم.
شــهرک ها،  در  گاز  تامیــن  درخصــوص  وی 
خاطرنشان کرد: مشکل خاصی در این زمینه وجود 
ندارد و همکاری شــرکت ملی گاز با این سازمان 

بسیار خوب بوده است.
به گفته این مقام مســوول، با همکاری شــرکت 
مخابرات ایــران، بیش از 7۸۰ شــهرک و ناحیه 
صنعتی در کشــور از تلفن ثابــت برخوردارند و در 
بیش از ۴۱۵ شــهرک نیز اتصال شــبکه جهانی 

اینترنت از طریق فیبر نوری برقرار است.
بــه گــزارش ایرنا، ســازمان صنایــع کوچک و 
شــهرک های صنعتی ایران و شرکت های استانی 
تابعه آن اکنون با داشــتن ۸23 شــهرک و ناحیه 
صنعتی و ســه منطقــه ویژه اقتصــادی درحال 
بهره بــرداری، 7۸ شــهرک و ناحیــه صنعتــی 
تخصصی، 6 شــهرک فناوری، 3۸ مرکز خدمات 
فنــاوری و کســب و کار، دو مجتمــع فنــاوری 
اطلاعــات و خدمات نرم  افــزاری، ۹۰ هزار و 7۴ 
قرارداد منعقده و بهره بــرداری از ۴6 هزار و ۸22 
واحد صنعتی و ســه هــزار و 7۸ واحد کارگاهی، 
زمینه اشــتغال مستقیم ۹۴۱ هزار و ۵۵۸ نفر را در 

سراسر کشور فراهم کرده است.

23 طرح عمرانی 
شهرک های صنعتی استان 
سمنان سال 99 تکمیل شد

ســمنان- ایرنا- مدیرعامل شــرکت شهرک های 
صنعتی اســتان ســمنان گفت: مراحل اجرای 23 
طرح عمرانی و زیرســاختی در شهرک ها و نواحی 

صنعتی این استان سال ۹۹ به پایان رسید.
به گزارش ایرنا، حســن آل بویه روز یکشــنبه به 
رســانه ها افزود: برای اجــرای این طرح ها بیش 
از 2۵2 میلیــارد و ۸6۵ میلیون ریال هزینه شــد 
و اجرای این طرح های عمرانی به منظور توســعه 
زیرساخت ها در شهرک ها و نواحی صنعتی استان 

سمنان اجرا شد.
مدیرعامل شــرکت شــهرک های صنعتی استان 
ســمنان بیان کرد: سال گذشته، اجرای زیرسازی، 
آســفالت و جدول در شــهرک ها و نواحی صنعتی 
اســتان با هزینه ای حدود ۱۱6 میلیــارد ریال به 
اتمام رســید.وی خاطرنشــان کرد که پروژه های 
شــبکه فاضلاب، شــبکه آبیاری قطره ای، مخزن 
بتنی، مخــزن فلزی، ابنیه و ایســتگاه TBS با 
اعتبــار بیش از ۸۴ میلیارد ریال اجرا شــد.آل بویه 
یادآور شد: اجرای شــبکه گاز خدماتی، منبع بتنی 
2۰۰ مترمکعبی، خط انتقــال آب، عملیات خاکی 
و جــدول، ســاختمان اداری و نگهبانی گمرک، 
عملیــات خاکی مســیر هدایت ســیلاب، آبرو و 
جابه جایی شــبکه 2۰ کیلوولت از جمله طرح های 

عمرانی خاتمه یافته در سال ۹۹ است.
به گفته مدیرعامل شــرکت شهرک  های صنعتی 
اســتان ســمنان، اکثر قراردادهای عمرانی خاتمه 
یافته ســال ۹۹ شــهرک ها و نواحی صنعتی این 
اســتان، طی 2 سال اخیر و در سال های ۹۸ و ۹۹ 
منعقد شــد.طبق آمارها، 76 هزار میلیارد ریال در 
قالــب ایجاد یکهزار و ۸۰۰ پروانه بهره برداری در 
استان سمنان ســرمایه گذاری انجام شده که این 
حجم ســرمایه گذاری برای حــدود 6۸ هزار نفر 
اشتغال به همراه داشــت و این استان را به قطب 

صنعت و معدن کشور تبدیل کرده است.

خیز ایران و صربستان برای 
افزایش حجم تجارت خارجی

رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران در دیدار با وزیر 
امور خارجه صربستان با اشاره به ظرفیت  گسترش روابط 
اقتصادی و تجاری دو کشور بر اهمیت برگزاری نشست 

کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی تاکید کرد.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از ســازمان توســعه 
تجارت ایران، حمید زادبوم در دیدار با نیکلا سلاکوویچ، 
منطقه بالکان در سیاســت خارجی ایــران را با اهمیت 
توصیف کرد و اظهار داشت: صربستان و منطقه بالکان 
دروازه ورود به بازار اروپا برای ایران محسوب می شود و 
بازار ۸۰ میلیونی ایران و کشورهای همسایه نیز فرصت 
مناســبی برای همکاری بخش خصوصی و دولتی دو 

کشور ایجاد کرده است.
وی با بیان اینکه پاندمی کرونا در ســال گذشته باعث 
کاهش تجارت بین الملــل و همچنین تجارت ایران با 
صربستان شد، ابراز امیدواری کرد که با تلاش و پیگیری 
دو طرف شانزدهمین نشســت کمیسیون مشترک دو 
کشور در ســال 2۰2۱ در تهران به بهترین نحو برگزار 

شود و به اهداف تعریف شده برسد.
رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران با اشاره به حجم 
تجارت خارجــی ایران افزود: به رغم شــرایط کرونا و 
تحریم های ظالمانه حجم تجارت خارجی ایران در سال 
گذشته 73 میلیارد دلار بوده است که از این میزان حدود 
3۴.۵ میلیارد دلار حجــم صادرات و 3۸.۵ میلیارد دلار 

واردات ایران بوده است.
زادبوم همچنین با اشاره به مزیت و ظرفیت همسایگی 
ایران با ۱۵ کشــور گفت: کشــورهایی مانند روســیه، 
افغانستان پاکستان عراق در همسایگی ایران بازار مهمی 
محسوب می شوند و فرصت های تجاری زیادی در این 

منطقه وجود دارد.
نیکلا سلاکوویچ وزیر امور خارجه صربستان نیز در این 
دیدار ضمن ابراز خوشــحالی از حضور در ایران با تاکید 
بر ظرفیت های موجود در روابط دو کشور در حوزه های 
اقتصادی و صنایع این دیدار را زمینه ساز افزایش حجم 

تجارت دو کشور دانست.
سلاکوویچ همچنین با اشــاره به تأثیر کرونا بر اقتصاد 
این کشــور از اقدامات صورت گرفته برای مقابله با این 

ویروس گزارش داد.
خاطرنشــان می ســازد، وزیر امور خارجه صربســتان 
همچنین در ســفر به تهران، با وزیر امور خارجه ایران 
دیدار و گفت و گو کرد و یادداشت تفاهم همکاری بین 
وزارت امور خارجه جمهوری اســلامی ایران و وزارت 
امور خارجه صربستان توسط محمدجواد ظریف و نیکلا 

ساکوویچ وزرای امور خارجه دو کشور به امضا رسید.
گفتنی اســت، اهمیت برگزاری نشســت شــانزدهم 
کمیسیون مشــترک همکاری های اقتصادی دو کشور 
به منظور توسعه و گسترش همکاری ها به خصوص در 
حوزه اقتصادی، مسائل مربوط به تحریم های یکجانبه 
و ظالمانه ایــالات متحده آمریکا، مســائل منطقه ای 
اعم از حــوزه بالکان و مناطق پیرامونی کشــورمان و 
همکاری های دو کشور در مجامع بین المللی، اقدامات 
دو کشــور در حوزه واکســن و مبارزه با کرونا از دیگر 
موضوعات مورد گفتگو و تبادل نظر وزرای امور خارجه 

جمهوری اسلامی ایران و صربستان در این دیدار بود.

دچار کمبود گندم می شویم!
رئیس اتــاق بازرگانی ایــران می گوید دولت باید 

سیاست های خود را در حوزه گندم تغییر دهد.
به گزارش ایســنا، غلامحسین شافعی در شورای 
گفت و گــوی دولت و بخش خصوصی اســتان 
خراســان رضوی، بیان کرد: با توجه به مشکلات 
کمبود آب و بارندگی در کشور، استفاده حداکثری 
از تــوان داخلــی اهمیت فراوانــی دارد اما برخی 
سیاســت های اجرایی خطراتی را در این حوزه به 
وجود آورده اســت.وی با بیان اینکه اگر نرخ خرید 
تضمینی گندم تغییر نکند، احتمال شــکل گیری 
بازار سیاه و قاچاق وجود خواهد داشت، بیان کرد: 
در خصوص نرخ تضمینی خرید گندم از کشاورزان 
متأسفانه با شرایط ناگواری مواجهیم. بهای اولیه ای 
که دولت در سال گذشته تعیین کرد، مناسب نبود 
و باوجوداینکه تغییراتی در نرخ ها اعمال شد؛ هنوز 
نرخ مذکور عادلانه نیست.شــافعی ادامه داد: اگر 
این تجربه دوباره تکرار شود و برای نرخ تضمینی 
خرید گندم از کشــاورز، قیمــت عادلانه ای اعلام 
نشــود، همین مقدار تولید کم که به واسطه کم آبی 
ســال جاری، تأمین کننده نیازها نخواهد بود؛ یا از 
مرزها خارج می شــود و یا برای آن بازار ســیاهی 
شــکل می گیرد. نتیجه آن خواهد شــد که دولت 
در ماه های آتی با قیمــت بالاتری محصول را از 
دیگر کشــورها خریداری و وارد کند.او تأکید کرد: 
ایــن جنس مســائل قابل بررســی، چاره جویی و 
پیشگیری اســت و از این منظر، باید امروز دولت 
برای آن اقدام کند تا فردا بحران و چالشی در بازار 
و در بخش تقاضــا رخ ندهد.همچنین رییس اتاق 
بازرگانی ایران در نشســت هیئت نمایندگان اتاق 
بازرگانی خراسان رضوی نیز با اشاره به شعار سال 
۱۴۰۰، بیان کرد: تصمیم گیران و تصمیم ســازان 
اقتصادی، بخش خصوصی را در روند گره گشــایی 
از مشکلات کشور، محرم خود نمی دانند و کیفیت 
این نگاه باعث شــده تا این بخــش به رغم همه 
ظرفیت هایش، به جایگاه واقعی خود نزدیک نشود.
شافعی تأکید کرد: باور داریم که برای پشتیبانی  از 
تولید و مانع زدایی  در مسیر فعالیت های اقتصادی، 
نیازمند درک مشــترک قوای سه گانه از شعار سال 
هســتیم اما اینکه هرکدام آنها بــرای تحقق این 
بحــث، راهی جــدا بروند؛ در غایــت نتیجه ای را 

حاصل نخواهد کرد.

اخباراخبار

۱۹ مجوز مخل صنعت، معدن و تجارت روی میز تصمیم گیری رفت
سال تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها

رشد مجوزهای 
معدنی در سال ۹۹

کمیسیون صنایع 
مجلس، طرح عرضه 
خودرو در بورس را 
بررسی کرد

آمار منتشر شــده از سوی وزارت صنعت،  معدن و تجارت )صمت( نشان می دهد 
که طی یک ســاله ۱3۹۹، همگی مجوزهای معدنی نســبت به سال پیش از آن 
رشد داشته اســت ضمن اینکه میزان اشتغال به واسطه افزایش صدور پروانه های 

بهره برداری و همچنین هزینه صرف شده برای اکتشاف نیز صعودی بوده است.
به گزارش ایسنا، طی سالی که گذشت ) ۱2 ماهه سال ۱3۹۹( معادل ۱۰2۰ فقره 
پروانه اکتشاف صادر شده که نسبت به ۹6۰ فقره صدور پروانه اکتشاف صادر شده 

در سال پیش از آن، 6.3 درصد افزایش داشته است.

عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی از بررسی و اصلاح 
طــرح عرضه خودرو در بورس در این کمیســیون خبــر داد.به گزارش ایرنا، 
»روح الــه ایزدخواه« روز یکشــنبه در تشــریح کمیســیون صنایع و معادن 
مجلــس به خبرنگاران گفت: در جلســه امروز کمیســیون مصوب شــد در 
شرایطی که بازار خودرو با عدم تعادل مواجه شده و تقاضا برای انواع خودرو 
بیشــتر از عرضه است، خودرو سازان انواع خودروهای تعیین و قیمت گذاری 

شــدهاز سوی شورای رقابت را از طریق بورس کالا عرضه کند.

مدیرعامل ایران خودرو اعلام کرد

برنامه تولید ۵0 هزار دستگاه تارا در سال 1400
مدیرعامل گــروه صنعتی ایران خودرو از 
تولید و عرضه ۵۰ هزار دســتگاه تارا در 

سال جاری خبر داد.
به گــزارش بازرگانی خبرگــزاری مهر 
به نقل از ایکوپرس، فرشــاد مقیمی در 
نشســت با رئیس سازمان ملی استاندارد 
ایران، با تاکید بر اجرای اســتانداردهای 
۸۵ گانــه طبــق تقویــم و زمان بندی 
صــورت گرفتــه، گفت: بازدیــد رئیس 
سازمان اســتاندارد در ابتدای سال تولید، 
پشتیبانی ها و مانع زدایی ها نشان از عزم 
این سازمان در شناسایی و رفع چالش ها 

و موانع تولید دارد.

وی تصریــح کرد: ایران خــودرو قبل از 
انجام نظارت، خــود را ملزم و پایبند به 
اجرای ضوابط و مقررات و استانداردهای 
تعیین شــده به عنوان رمــز موفقیت در 

آینده می داند.
مقیمی با بیان این که از ســال گذشته با 
اســتاندارد، شناسایی  سازمان  همکاری 
موانع آغاز شــده و بخشی از آن نیز رفع 
شــده اســت، بر ادامه این روند در سال 

جاری تاکید کرد.
وی تصریح کرد: انتظاراتی که در جامعه 
از ایران خــودرو وجــود دارد را برآورده 

خواهیم کرد.

ایران خودرو  مدیرعامل گروه صنعتــی 
ضمن ارائه گزارشــی از عملکرد ســال 
گذشــته و برنامه هــای امســال ایــن 
خودروســاز، گفت: ایران خودرو، در سال 
گذشــته با افزایش 3۵ درصدی تولید در 
بخش ســواری و افزایش 67 درصدی 
در بخش خودروهای تجاری و ســنگین 
نسبت به سال ۹۸، شعار جهش تولید را 
با تکیه بر توان داخلی محقق کرده است. 
در این میان خودروهای مونتاژی ســهم 
اندکی در تولیدات سال گذشته داشته اند.

وی از افزایــش و بهبود تیــراژ تولید در 
آغــاز ســال کاری ۱۴۰۰ و تــا روز 2۴ 

فروردین ماه در مقایســه با مدت مشابه 
ســال گذشــته خبر داد و گفت: در این 
مدت بیش از ۱7 هزار دســتگاه خودرو 
تولید شــده که ۴۱6 درصــد افزایش را 
نشــان می دهد. در همین بازه زمانی و با 
ادامه تحویل در تعطیلات نوروز امسال، 
میزان تحویل به مشتریان نیز رشد چند 
برابری را تجربه کرده اســت؛ از ابتدای 
امســال تا 2۴ فروردین بیش از 32 هزار 
دستگاه خودرو تحویل مشتریان داده ایم.

مقیمی تولید محصول با اشتراک بالای 
قطعه را راهبرد ایران خودرو در توســعه 
محصــول دانســت و گفت: اشــتراک 

در قطعــات، مقیاس تولیــد را افزایش 
داده و ســبب مدیریت زمــان و هزینه 
ســرمایه گذاری و در نهایــت به کاهش 
قیمت تمام شــده تولیــد و ایجاد مزیت 
رقابتــی برای محصــولات ایران خودرو 

خواهد شد.
وی ضمن تشریح نقشه راه ایران خودرو 
از  در توســعه موتورهای کم مصــرف، 
جانمایی موتور ســه استوانه در خودروی 
اقتصــادی با مصرف ســوخت کم تر از 
پنج لیتر خبــر داد و گفت: طبق برنامه، 
گیربکس شش دنده AMT نیز امسال 

به تولید انبوه خواهد رسید.
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 ســخنگوی صنعت بــرق گفت: دولت 
هیــچ دخالتی در تعییــن نرخ برق قابل 
فروش نیروگاه های تجدیدپذیر به مراکز 
اســتخراج رمزارزها نخواهد داشت و به 
همین دلیل، این نــوع قراردادها به طور 

کامل توافقی و رقابتی خواهد بود.
به گزارش روز یکشــنبه ایرنا از شرکت 
مادرتخصصــی تولید، انتقــال و توزیع 
)توانیر(، »مصطفی  ایــران  نیروی برق 
برق  تعرفه  افــزود:  رجبی مشــهدی« 
نیروگاه های تجدیدپذیر متنوع و وابسته 

به فناوری مورد استفاده است.
وی ادامــه داد: به طور مثال برق تولیدی 
حاصــل از نیروگاه های خورشــیدی با 
نیروگاه هــای بادی نــرخ متفاوتی دارد 
و تعرفــه برق هــر کدام متناســب با 
فناوری هایــی که دارنــد و هزینه های 
ســرمایه گذاری انجام شــده، مطابق با 
توافق خریدار و فروشنده تعیین می شود.

به گــزارش ایرنا، وزیر نیــرو به تازگی 

آخریــن ویرایش مقــرررات تامین برق 
مراکز استخراج رمز ارز را ابلاغ کرد که 
براساس آن تامین برق مراکز استخراج 
رمز ارز به یکــی از چهار روش »تامین 
برق از طریق نیروگاه های تجدیدپذیر«، 

»تامیــن برق از طریق ســرمایه گذاری 
در بهینه ســازی«، »تامین برق با نصب 
و بهره بــرداری از مولدهــای حرارتی« 
یا »اتصال به شــبکه و خرید انرژی از 

شرکت برق« انجام می شود.

ســخنگوی صنعــت برق گفــت: برق 
اســتخراج رمزارزها که  مصرفی مراکز 
بر اســاس تایید مراجــع ذی صلاح به 
اســتخرهای اســتخراج داخل کشــور 
تخفیف های  بر  متصل می شوند، علاوه 
اتصال مذکور، مشمول ۱۵ درصد  ولتاژ 

تخفیف دیگر نیز خواهند شد.
وی افزود:  بهای برق دریافتی از سطوح 
ولتاژ ۴۰۰ و 23۰ کیلوولت با تخفیف 2۰ 
درصدی و از ســطوح ولتاژی ۱32، 66 
و 63 کیلــو ولت با تخفیف ۱2 درصدی 

برای این مراکز محاسبه خواهد شد.
رجبــی مشــهدی  ادامه داد: براســاس 
ابلاغیــه جدیــد، بهای هــر کیلووات 
ســاعت برق مصرفی مراکز اســتخراج 
رمزارزها برابر بــا ۱6 هزار و ۵7۴ ریال 
تعیین شده است که این میزان در زمان 
های نوع ســه )عادی( با ضریب نیم و 
در زمان های نــوع 2 )محدودیت دار ( با 

ضریب 2 محاسبه خواهد شد.

چندی پیش وزیر نیرو گفت: وزارت نیرو 
امسال برنامه ای برای استخراج کنندگان 
رمز ارزهــا تدوین کرده که گشــایش 

خوبی در کار این بخش خواهد بود.
افتتاح  حاشــیه  در  اردکانیــان«  »رضا 
طرح هــای پویــش هر هفتــه #الف 
ب-ایران، در پاســخ به سوال خبرنگار 
استخراج کنندگان  افزود:  ایرنا  اقتصادی 
رمز ارزهــا با بهره منــدی از این طرح 
می توانند بــدون دغدغــه و نگرانی از 

تامین برق به فعالیت خود ادامه دهند.
ایــن برنامه  ادامــه داد: جزییــات  وی 
به زودی از سوی شرکت تولید، انتقال و 
توزیع نیروی برق و سازمان انرژی های 
تجدیدپذیــر و بهــره وری بــرق ایران 

اطلاع رسانی خواهد شد.
وزی نیرو گفت: اســتفاده از انرژی های 
تجدید پذیــر و برقی که تولید می کنند، 
با شــرایطی به اســتخراج کنندگان ارز 

مجازی اختصاص خواهد یافت.

 چاه E1P6 میدان اسفند
 به تولید رسید

چاه SIE-E۱P6 میدان اسفند پس از عملیات 
آزمون، با رقم تولید تقریبی روزانه 2 هزار بشــکه 

نفت عملیاتی شد.
به گزارش شــانا به نقل از پتــرو ایران، حمیدرضا 
ثقفی، مدیرعامل شــرکت دیریلینگ اینترنشــنال 
لیمیتد )DCI( با اعلام این خبر، توضیح داد: این 
شرکت به عنوان پیمانکار پروژه EPDF سیری 
مطابق با تعهدات ذکرشــده در قرارداد با شرکت 
نفت فــلات قاره ایران به عنوان کارفرما، نســبت 
به استقرار دســتگاه حفاری دریایی DCI-۱ در 
ســکوی ایلام ۱ اقدام کرد و با اســتفاده از توان 
پیمانــکاران و متخصصان داخلی، عملیات کوبش 
لوله های هادی 26 اینچ رزوه دار را برای نخستین 
بار در ایران با موفقیت تا عمق ۱۵۰ متری به پایان 
رســاند؛ به این ترتیب امکان حفاری چاه تولیدی 

SIE-E۱P6 در این سکو میسر شد.
وی ادامه داد: با وجود برخی محدودیت ها همچون 
مشکلات تامین کالای های ســاخت خارج مانند 
لوله های مغزی و آســتری کروم دار و محدودیت 
در اســتفاده از خدمات حفــاری پیمانکاران خارج 
از کشــور، با اتکا به دانش و توان مدیریتی، کادر 
مهندســی، نیروهای عملیات حفاری و دکل داری 
شــرکت DCI و با نگاه به داخل و اســتفاده از 
امکانات، تخصــص، دانش و تجربیات پیمانکاران 
بومــی به منظــور تأمیــن کالا و خدمــات فنی، 
اقدام هــای لازم برای ادامــه کار مانند طراحی و 
ســاخت Agitator سیستم سیال حفاری دکل 
 SIE-E۱P6 انجام شــد و عملیات اجرایی چاه

به پایان رسید.
لیمیتد  اینترنشنال  دیریلینگ  مدیرعامل شــرکت 
گفت: چاه SIE-E۱P6 پس از عملیات آزمون 
بــا مقدار تولید تقریبی روزانه 2 هزار بشــکه نفت 

عملیاتی شده است.
وی یادآور شد: با توجه به استفاده از طراحی بهینه 
و بهتریــن تجهیزات و خدمات موجود در این چاه 
و متراژ تولیدی برابر با ۹۴2 متر، این چاه می تواند 
بیشترین و طولانی ترین بهره دهی را برای شرکت 
نفت فلات قاره ایران در مقایسه با چاه E۱P۵ با 

متراژ تولیدی ۴67 متر داشته باشد.

زلزله به صنایع پتروشیمی 
جنوب ایران آسیبی نزده است

مدیر بهداشــت، ایمنی، محیط زیســت و پدافند 
غیرعامل شــرکت ملی صنایع پتروشــیمی گفت: 
زلزلــه صبح امروز در اســتان های خوزســتان و 
بوشهر، آسیب یا خسارتی به مجتمع ها و طرح های 

پتروشیمی وارد نکرده است.
بــه گزارش شــانا به نقل از شــرکت ملی صنایع 
پتروشیمی، داود عمادی با اعلام این مطلب اظهار 
کرد: زمین لرزه ای به بزرگی ۵.۹ ریشــتر، ساعت 
۱۱ و ۱۱ دقیقه امروز )یکشــنبه، 2۹ فروردین ماه( 
مرز استان های فارس و بوشهر )منطقه بندرگناوه 
و دیلم( را لرزاند که خوشــبختانه با توجه به وجود 
زیرســاخت های مطلوب، هیچ گونــه حادثه ای یا 
خســارتی در مجتمع ها و طرح های پتروشــیمی 
منطقه ویــژه اقتصادی پتروشــیمی، منطقه ویژه 
اقتصادی انرژی پارس و دیگر مناطق استان های 

فوق رخ نداده است.
وی تأکید کرد: همزمان بــا تأمین خوراک پایدار، 

مجتمع ها در حال فعالیت عادی و تولید هستند.
مرکز لرزه نگاری کشــوری موسســه ژئو فیزیک 
دانشــگاه تهران، کانــون این زمین لــرزه را در 
حوالی بنــدر گناوه و در عمق ۱۰ کیلومتری زمین 
اعلام کرده اســت. کانون این زمین لرزه در طول 
جغرافیایی ۵۰.72 و عــرض جغرافیایی 2۹.76 و 
در 2۸ کیلومتــری گناوه و ۹۱ کیلومتری بوشــهر 

گزارش شده است.

ازسرگیری اجرای طرح های 
افزایش ظرفیت تولید آرامکو

شرکت ســعودی آرامکو به منظور افزایش ظرفیت 
تولیــد نفت خام، پروژه های توســعه ای را ازســر 

گرفت.
به گزارش پایگاه خبــری اویل پرایس، یک منبع 
مطلع از قراردادهای شرکت سعودی آرامکو اعلام 
کرد که بزرگ ترین شرکت نفتی و صادرکننده نفت 
جهان توســعه پروژه های فراساحلی بزرگ خود را 

ازسر گرفته است.
این پروژه ها تا ســال 2۰2۴، یک میلیون و ۱۵۰ 
هــزار بشــکه در روز به ظرفیت تولیــد نفت خام 

عربستان می افزاید.
آرامکو پس از ســقوط قیمت ها و تقاضای نفت در 
سال 2۰2۰، دکل های حفاری دریایی را غیرفعال 
کرد و آغاز چند پروژه توسعه ای را به تأخیر انداخت.
این منبع افزود: ســعودی آرامکــو اکنون فعالیت 
پروژه هــای به تعویق افتاده را ازســر می گیرد، این 
شــرکت بزرگ نفتی مناقصه هایی برای توســعه 
میدان نفتی فراساحلی زولوف با ظرفیت ۸2۵ هزار 
بشکه در روز صادر کرده است تا ظرفیت تولید آن 

6۰۰ هزار بشکه در روز افزایش یابد.
این پروژه توســعه ای که ابتدا قرار بود سال 2۰23 
آغاز شــود، چند ماه به تأخیر افتاده است و انتظار 
می رود اواخر ســال 2۰23 یا اوایل ســال 2۰2۴ 

فعالیت خود را آغاز کند.

وضع تاسیسات نفتی مطلوب 
و با ثبات است

وضع تاسیسات نفت و گاز شرکت ملی نفت ایران پس 
از وقوع زلزله ۵.۹ ریشتری امروز با مرکزیت بندرگناوه، 
باثبات و مطلوب است و هیچ وقفه ای در روند تولید نفت 

ایجاد نشده است.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از وزارت نفت، زلزله ای 
که حوالی ظهر امروز )یکشنبه، 2۹ فروردین ماه( جنوب 
کشور را لرزاند، خوشبختانه خســارت جانی و مالی به 
همراه نداشــته و جز ریزش سقف اتاق های کنترل در 
تلمبه خانه گوره الف و سی شرکت ملی مناطق نفت خیز 
جنوب )شــرکت بهره برداری نفت و گاز گچســاران(، 
خســارت قابل توجه دیگری در دیگر زیرمجموعه های 
شرکت ملی نفت اعم از نفت فلات قاره ایران، پایانه های 
نفتی ایران، نفت مناطــق مرکزی ایران و منطقه ویژه 

اقتصادی انرژی پارس گزارش نشده است.
عباس اسدروز، مدیرعامل شرکت پایانه های نفتی ایران 
گفت: این زلزله که در خارک با شدت کمتری احساس 
شد، هیچ گونه خســارتی به تاسیسات این شرکت وارد 

نکرده و فعالیت ها به طور طبیعی در حال انجام است.
شهباز صفری، رئیس اداره اچ اس یی شرکت بهره برداری 
نفت و گاز گچســاران درباره خسارت های ناشی از این 
زمین لرزه گفــت: گزارش های اولیــه حاکی از ریزش 
ســقف اتاق های کنترل در تلمبه خانه گوره الف و سی 
و همچنین ریزش تپه های مجــاور واحد بهره برداری 
بینک است، اما خوشبختانه تاکنون خسارت جانی و مالی 
در تاسیسات این شــرکت در گستره جغرافیایی استان 
کهگیلویه و بویراحمد، بوشهر، فارس و خوزستان گزارش 
نشده است. پیگیری های شانا حاکی است روند تولید این 
شرکت دچار وقفه نشده و آسیب دیدگی های پیش آمده 

نیز به همت متخصصان در حال برطرف شدن است.
علیرضا قاســمی نژاد، رئیس بهداشت، ایمنی و محیط 
زیست و مدیر بحران شرکت نفت مناطق مرکزی ایران 
نیز اعلام کرد مناطق عملیاتی شرکت بهره برداری نفت 
و گاز زاگرس جنوبی )تابعه نفــت مناطق مرکزی( در 
جریان زمین لرزه امروز آسیبی ندیده اند و روند تولید در 

این مناطق ادامه دارد.
مظاهر انصاری، سرپرســت ایمنی، بهداشــت، محیط 
زیست و پدافند غیرعامل شرکت نفت فلات قاره ایران 
هم اعلام کرد بررسی های انجام شده از مناطق عملیاتی 
این شرکت نشان می دهد خوشــبختانه این زمین لرزه 
خســارت جانی و مالی در ســطح این شرکت به دنبال 

نداشته است.
به گزارش خبرگزاری مهر، پیش از ظهر امروز )یکشنبه، 
2۹ فروردین مــاه( زمین لرزه ای به بزرگی ۵.۹ ریشــتر 
جنوب کشور را لرزاند که بنا به گزارش مرکز لرزه نگاری 
وابسته به موسسه ژئوفیزیک دانشگاه تهران، مرکز این 

زلزله بندر گناوه بوده است.

ذخایر غول های نفتی یک چهارم 
آب رفت

ذخایر نفت شــرکت های نفتــی بین المللی بزرگ 
در پنج سال گذشــته 2۵ درصد کاهش پیدا کرده 
اســت که می تواند چالشی برای تولید و درآمد این 

شرکت ها در سال های آینده باشد.
به گزارش ایسنا، میانگین عمر ذخایر نفت بزرگترین 
شرکت های نفتی بین المللی جهان شامل اکسون، 
شــورون، کونوکو فیلیپس و ابرغولهای اروپایی تا 
پایان سال 2۰2۰ به ۹.۵ سال رسید که 2۵ درصد 
کاهش در مقایسه با میانگین عمر ذخایر نفت پیش 
از ریزش قبلی قیمت نفت در سال 2۰۱۵ را نشان 
می دهد.گروه مالی ســیتی در یادداشــتی نوشت: 
میانگین عمر ذخایر نفت شــرکت های نفتی بین 
المللی اکنون 2۵ درصد کمتــر از پیش از ریزش 
قیمت نفت در ســال 2۰۱۵ است و کاهش ذخایر 
این شــرکت ها یک چالش ظهور یافته برای این 

صنعت و سودآوری اش به شمار می رود.
به گفته تحلیلگران ســیتی، رابطــه میان ذخایر و 
درآمد را بــه هیچ وجه نمی تــوان نادیده گرفت. 
بنابرایــن ما بر این باوریم کــه تحلیل روند ذخایر 
نفت، شاخص بسیار مهم سلامت یک کسب و کار 

به شمار می رود.
ذخایر کمتری که ابرغولهای نفتی در گزارش های 
اخیر خود اعلام کردند، تا حدودی به دلیل ریزش 
قیمت و تقاضا برای نفت در ســال 2۰2۰ بوده که 
همه آنهــا را ناچار کــرد ارزش داراییهای خود را 
میلیاردها دلار کاهش دهند. به عنوان مثال ذخایر 
قطعی شرکت شل در سال 2۰2۰ به میزان ۱.۹72 
میلیارد معادل بشکه نفت کاهش یافت و به ۹.۱2۴ 
میلیارد معادل بشــکه نفت در 3۱ دســامبر 2۰2۰ 
رســید.طبق گزارش سالانه شــل، ذخایر قطعی 
توسعه  نیافته شــل به میزان ۹32 میلیون معادل 
بشــکه نفت کاهش پیدا کرده و به ۱.3۵۵میلیارد 

معادل بشکه نفت در سال گذشته رسید.
شــرکت اکســون نیز به نوبه خود ذخایر نفتش را 
تقریبا یک ســوم کاهش داد که قابل توجه ترین 

بازبینی ذخایر در تاریخ مدرن این شرکت بود.
بر اســاس گزارش اویل پرایس، شرکت فرانسوی 
توتال اوایل امســال هشــدار داد کمبود سرمایه 
گذاری در اکتشــاف نفت و گاز مــی تواند کمبود 

جدی عرضه تا سال 2۰2۵ ایجاد کند.

اخباراخبار

تعرفه برق تجدیدپذیر برای رمزارزها رقابتی تعیین می شود
سخنگوی صنعت برق:

جریان گاز در 
استان های زلزله زده 
پایدار است

100 پروژه صنعت 
نفت نیجریه تا 2025 
تکمیل می شود

سخنگوی شــرکت ملی گاز ایران اعلام کرد که زلزله در جنوب کشور آسیبی به 
بناها و تاسیسات گاز وارد نکرده و جریان گاز طبیعی در این استان ها پایدار است.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از وزارت نفت، محمد عســگری با اشــاره به 
وقوع زلزله ۵.۹ ریشتری امروز )یکشنبه، 2۹ فروردین ماه( در استان های کهگیلویه 
و بویراحمد، خوزستان و بوشــهر گفت: خوشبختانه طرح های صنعت گاز و ابنیه 
و تأسیســات گازی در این استان ها آســیب ندیدند و جریان گاز بدون قطعی در 

شهرهای زلزله زده پایدار است.

نیجریــه در نظر دارد تا ســال 2۰2۵ میلادی ۱۰۰ پــروژه نفتی، گازی، 
پالایشی و پتروشیمی را اجرا و تکمیل کند.

به گــزارش پایــگاه خبری اویــل پرایس، مؤسســه تجزیــه و تحلیل 
داده هــای گلوبال دیتا در گــزارش جدید خود اعلام کــرد نیجریه حدود 
۱۰۰ پــروژه نفــت و گاز را تــا ســال 2۰2۵ اجرایی می کنــد، این رقم 
 معــادل 23 درصــد از مجموع پروژه های صنعت نفــت و گاز  قاره آفریقا 

در پنج سال آینده است.

یک مقام مسئول مطرح کرد

عراق، افغانستان و پاکستان خریدار اصلی برق ایران

مهر گزارش می دهد

جولان روسیه و ترکمنستان در بازار گاز پاکستان

رئیــس هیئت مدیره ســندیکای صنعت 
بــرق ایران گفت: در حــال حاضر عراق، 
افغانستان و پاکستان خریداران اصلی برق 

از ایران هستند.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از اتاق 
بازرگانــی تهران، علی بخشــی، با بیان 
اینکــه ایران علاوه بر صــادرات برق به 
برخی کشورهای همسایه، در مقاطعی نیز 
واردکننده برق بــوده، گفت: واردات برق، 
ایراد و اشــکالی ندارد حتــی واردات برق 
در شرایطی به ســود اقتصاد کشور است 
تا معــادل میــزان واردات در این بخش، 
صادرات نیز انجام شــود کــه علاوه بر 
درآمدزایی برای کشور، به پایداری امنیت 

انرژی نیز قوام بخشیده شود.

وی ترکمنستان را فروشنده عمده برق به 
ایران عنوان کرد و افزود: با تکمیل شبکه 
اتصال برق در دســت احداث با کشــور 
ارمنستان، امکان واردات برق از این کشور 
نیز میسر می شــود. در حال حاضر عراق، 
افغانستان و پاکستان خریداران اصلی برق 

از ایران هستند.
رئیس هیئت مدیره سندیکای صنعت برق 
همچنین به قطع صادرات برق از ســوی 
دولت در ســال های گذشــته اشاره کرد 
و ادامه داد: طی ادوار گذشــته، دولت به 
محض آنکه با کمبود در تأمین برق داخل 
مواجه می شــد اقدام به قطع فوری برق 
صادراتی می کرد که این تصمیم واکنش 
منفی کشــورهای واردکننده برق از ایران 

را در پی داشــت و بی اعتمادی خریداران 
برق نســبت به ایران را تشدید می کرد و 
این کشورها به سراغ جایگزین های دیگر 

می رفتند.
به گفته این مقام مسئول تبعات قطع برق 
صادراتی هیچ گاه به نفع اقتصاد کشور نبود 
و خوشبختانه دولت نیز متوجه آثار زیان بار 
آن شد و مقرر شد در صورت کمبود برق 
در داخل، صادرات آن متوقف نشــود و با 
واردات، کمبودها جبران شــود. بنابراین، 
واردات برق محلی از ایراد و اشکال نیست 
به شــرط آنکه در مقابل آن، صادرات نیز 

توسعه داده شود.
بخشــی در ادامه، ظرفیــت تولید برق در 
کشــور را مطلوب توصیف کرد و با اشاره 

به اینکه کمبود برق نداریم، توضیح داد: با 
این حال، شبکه انتقال برق در کشور دچار 
نقص است و باید اصلاحات جدی و فوری 
در این بخش انجام شود، زیرا هم اکنون، 

به دلیــل نبود تجهیزات انتقال برق، مازاد 
تولید در برخی استان ها از جمله خراسان 
عملًا اتلاف می شود و امکان انتقال آن به 

سایر نقاط کشور وجود ندارد.

با وجود قــرارداد صادراتی گاز ایران 
و پاکســتان و ارزان بودن گاز ایران 
برای پاکستان نسبت به سایر مبادی، 
اما بــازار گازی پاکســتان در غفلت 
ایــران تبدیل به جولانگاه روســیه و 

است. شده  ترکمنستان 
به گزارش مهر، افزایــش تولید گاز، 
یکــی از ثمــرات توســعه و تکمیل 
میــدان گازی پارس جنوبی اســت. 
هرچند ایــران میادین گازی دیگری 
آنها طی  نیز دارد که توســعه ندادن 
انتقاداتی  از  سال های گذشــته، یکی 
بوده که به وزارت نفت وارد اســت. 
عمده ای  کارشناســان سهم  گفته  به 
از ســبد گازی کشور به میدان گازی 
پــارس جنوبــی وابســتگی دارد که 
همین امر موجب افزایش حساســیت 
گازی  میــدان  ابر  این  اســتراتژیک 
در  بنابراین  می شــود.  کشــور  برای 
وهله نخست توســعه متوازن میادین 
گازی می توانــد از جمله اولویت های 
وزارت نفــت دولــت ســیزدهم قرار 
افزایش  و  این توســعه  البتــه  گیرد. 
تولید به معنای بی توجهی به اجرای 
نیست،  مصرف  مدیریت  سیاست های 
برنامه ریزی  و  بــرداری  بهــره  بلکه 
برای ایجــاد ارزش افزوده حداکثری 

می شود. محسوب 
صادرات گاز، یکی از اقداماتی اســت 
که شــاید از نظر تخصصــی در پله 
قرار  افــزوده  ارزش  ایجاد  نخســت 
داشته باشــد، اما علاوه بر ارزآوری، 
روابــط  ایجــاد  در  مهمــی  نقــش 
اســتراتژیک ایــران با همســایگان 
خــود دارد. از ســویی دیگر می توان 
پروژه هایی را هــم در خاک ایران و 
برای  هم در خاک مقصــد صادراتی 
ایجاد ارزش افزوده بیشتر از این گاز، 
پتروشیمیایی،  طرح های  کرد.  تعریف 

و... نیروگاهی 
یکــی از مقاصد صــادرات گاز ایران 
پاکســتان اســت که جمعیتــی بالغ 
بــر 2۰۰ میلیون نفر دارد. کشــوری 
پهناور و در حال توســعه که بی شک 
در آینده بسیار نزدیک نیاز آن به گاز 
برای توســعه صنعتی و خانگی، رقم 

است. توجهی  قابل 
سرنوشت خط لوله صلح چه شد؟

صادرات گاز ایران به کشورهای هند 
و پاکســتان در دهه 6۰ شمسی کلید 
خورد و قرار بود در ابتدا گاز ایران از 
طریق خط لوله دریایی به هند صادر 
شــود که پس از ارزیابی های مجدد، 
قرار شد پاکستان نیز وارد این قرارداد 
ایران  تا به واسطه صادرات گاز  شده 
به هند و پاکستان، مشکلات سیاسی 
اسلام آباد و دهلی نو نیز کاهش یابد. 
با توافق سه کشور نام این خط لوله، 
»صلــح« نام گرفت و مذاکرات برای 
تبدیل این ایده بــه قرارداد، جدی تر 
امضای  برای  مذاکره  شد. ســه دهه 
قرارداد با انصراف هند همراه شــد تا 
خط لوله صلــح به خط لوله ایران – 

IP تغییر نام دهد. پاکستان یا 
هندوســتان که به دلیل فشــارهای 
این قرارداد کنار کشــید  از  آمریــکا 
را  )انتقال(  ترانزیــت  حــق  موضوع 
بهانــه کرد و در بهمن ســال ۱3۸۵ 
اعلام کرد بــرای حضور در این خط 
لوله 7 میلیارد دلاری، حاضر نیســت 
در جلسات ســه جانبه شرکت کند و 
خودش این مشــکل را با پاکســتان 
برطــرف می کنــد، امــا در نهایــت 
رســماً تحریم های آمریــکا را عامل 
کناره گیری از این پروژه اعلام کرد.

با این وجود، مذاکرات فشــرده ایران 
و پاکســتان منجر به امضای قرارداد 
رســمی میان دو کشور شــد که به 
گفتــه مطلعین از نظر قیمتی، نزدیک 
به قیمــت صادرات گاز به ترکیه بود. 
۱۵ خرداد ۸۸ بود که قرارداد صادرات 
گاز به پاکســتان میان دو کشور امضا 
و در تاریــخ 2۱ اســفند ۹۱ عملیات 
اجرایی احداث خط لوله گاز ایران به 

آغاز شد. پاکستان 
نشــین  گوشــه  برای  آمریکا  تلاش 

کردن گاز ایران
بر اســاس این قرارداد، ایران متعهد 
می شــد روزانــه 2۱.۵ میلیــون متر 
مکعب گاز به پاکســتان تحویل دهد 
کــه قابلیت افزایش بــه 3۰ میلیون 
مترمکعب در روز را دارد. خط لوله ای 
کــه گاز را به پاکســتان می برد، خط 
لولــه هفتم سراســری اســت که از 
عسلویه آغاز شــده و به شرق کشور 
ایرانشــهر،  لوله در  این خط  می رود. 

از شــمال به دو خط لولــه فرعی به 
زاهــدان و زابل تقســیم شــده و از 
جنوب نیز به دو انشــعاب بندر چابهار 

و نقطه صفر مرزی تقسیم می شد.
جواد اوجی، مدیرعامل وقت شــرکت 
ملی گاز ایــران در گفتگو با خبرنگار 
مهر گفته بود: در تاریخ 3۰ تیر ۱3۹2، 
نصب بیــش از هزار کیلومتر خط لوله 
گاز صادراتی انجام شــده و تنها کمتر 
از 2۵۰ کیلومتــر باقی مانده بود که با 

تغییر دولت همه چیز تغییر کرد.
اواخر ســال ۹۱ که عملیات ســاخت 
خط لوله آغاز شــد، قرارگاه سازندگی 
خاتم الانبیا مسئولیت احداث این خط 
لوله از ایرانشــهر تا نقطه صفر مرزی 
را آغــاز کرد که بــا روی کار آمدن 
دولت یازدهم، تصمیم گرفته شد این 
عملیــات متوقف شــود. بیژن زنگنه، 
وزیر نفت در آن زمان گفت پاکستان 
پولِ پرداخــت گاز را ندارد و احداث 
این خــط لوله به مصلحت نیســت. 
این در حالی اســت که طبق قرارداد 
رســمی و قابل استناد در داوری، ۱۰ 
آغاز صادرات  روز   ۱3۹3 دی ســال 
ایــران به پاکســتان بــود و چنانچه 
هر یــک از طرفین نمی توانســت به 
دیگر  باشــد، طرف  پایبند  خود  تعهد 
می توانســت به داوری شکایت کرده 

و غرامت دریافت کند.
توســط  آمریکایی  حــال،  همین  در 
عربستان، دست به کار شدند تا حلقه 
تجــارت گاز ایــران را تنگ تر کنند. 
در ابتدا عربســتان، نفــت و قطر گاز 
مایــع با تخفیف در اختیار پاکســتان 
قرار می داد. این در حالی اســت که 
به گفته کارشناسان گازی، قیمت گاز 
صادراتی ایران به پاکستان حدود 3۰ 
درصد ارزان تر از گاز مایع اســت. به 
همین مــوازات تلاش ها برای تأمین 
ترکمنستان،  از طریق  پاکســتان  گاز 
آغاز شــد. به این ترتیب خط لوله ای 
بنام تاپی )ترکمنســتان – افغانستان 
و پاکســتان( با هدف گازرســانی به 
افغانستان و پاکستان که بازارهای در 
حال توســعه با جمعیت قابل توجهی 

خورد. کلید  هستند، 
بازاری در حال توسعه پاکستان، 

پاکســتان نیاز قابــل توجهی به گاز 

دارد کــه دامنــه این نیــاز در آینده 
نزدیک گســترده تر می شود و روشن 
است که پاکستان برای اینکه اقتصاد 
و البته فضای سیاســی آرامی داشته 
اقتصادی  باشد بی شک شاخص های 
خــود را باید تقویت کنــد و قطعاً نیز 
تقویت هزینه می کند. پس  این  برای 
وقتی پاکســتان توان مالی ســرمایه 
گذاری و پرداخت هزینه گاز دریافتی 
از ترکمنستان را با وجود بالاتر بودن 
هزینه آن نسبت به گاز ایران دارد، با 
اســتناد این موضوع، می تواند هزینه 
گاز دریافتی از ایــران را نیز بپردازد، 
به ایــن ترتیب گزاره وزیر نفت ایران 
دربــاره اینکــه پاکســتان نمی تواند 
هزینــه گاز و احــداث خــط لوله را 

نیست. اتکا  قابل  بپردازد، 
ایــن در حالی اســت که بــه تازگی 
خبرگــزاری راشــاتودی بــه نقل از 
کرد  اعلام  روســیه  امورخارجه  وزیر 
که با توجه بــه روز افزون بودن نیاز 
پاکستان به گاز و کمبود بیشتر آن در 
آینده نزدیک در این کشــور، روسیه 
می تواند گاز طبیعی مایع شده خود را 

به بازار این کشور عرضه کند.
بــه گفته این مقام روســی ســاخت 
خط لوله گاز »پاکســتان اســتریم« 
که پیش تر با عنوان پروژه شــمال به 
جنوب از آن یاد می شد، نقش مهمی 

در تعمیق روابط دو کشور دارد.
ســاخت خط لولــه ۱۱۰۰ کیلومتری 
پروژه  اســتریم مهم ترین  پاکســتان 
همکاری انرژی دو کشــور است که 
مســکو و اســلام آباد در سال 2۰۱۵ 
توافق رسیدند.  به  آن  برای ســاخت 
ظرفیــت انتقال گاز این خط لوله ۱2 

میلیــارد و ۴۰۰ میلیون مترمکعب در 
امورخارجه روسیه  وزیر  اســت.  سال 
باقی مانده  مســائل  تمام  است  معتقد 
مربوطــه در آینده نزدیک حل شــده 
و این پروژه بــدون تأخیر راه اندازی 

می شود.
گاز ایران، ارزان تــر از تمامی مبادی 
/ تلاش برای ســهم گیری بیشتر در 

پاکستان بازار 
بنابرایــن کمبود گاز و نیاز روز افزون 
پاکســتان بــه گاز و از ســوی دیگر 
وجــود توان مالــی پاکســتان برای 
پرداخت هزینه هــای گازی خود، دو 
گزاره قطعی به شمار می رود. این در 
حالی است که دریافت گاز از ایران به 
دلیل ســهل العبور بودن مسیر احداث 
و همچنین نزدیکی که با ایران دارد، 
هزینه تمام شــده کمتری از هر مبدا 

دیگری برای پاکستان دارد.
حال باید پرســید دلیل اینکه طی ۸ 
ســال گذشــته این قرارداد صادراتی 
گاز کــه قرار بود ســال ۹3 ثمردهی 
است،  نشــده  اجرایی  باشــد،  داشته 
که  اســت  موضوعی  این  چیســت؟ 
بارها از وزارت نفت پرســیده شــده 
اســت و هربار نیز پاســخ هایی ارائه 
داده اند که از نظر تخصصی و منطقی 
کافی نیســت. به نظر می رســد یکی 
از اولویت هــای دارای ضرب الاجــل 
برای دولت آینــده تکمیل این پروژه 
و کلید خوردن صــادرات گاز به این 
کشــور باشــد تا از دور خوردن گاز 
ایران توســط ترکمنســتان و روسیه 
جلوگیری شــده و ایران بتواند سهم 
حداکثری را در بازار گاز پاکســتان از 

آن خود کند.
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پیــش از این وزیر اقتصــاد به بانک ها 
تاکید کرده بود که ســودهای مصوب 
بانکــی را رعایت کنند، زیــرا در غیر 
اینصــورت آن هــا جریمــه مالیاتــی 
می شــوند. اکنــون رئیــس کل بانک 
مرکزی نیز اعلام کــرده بانک ها باید 
به نرخ های ســود مصوب شورای پول 
و اعتبار پایبند باشــند و معاونت نظارت 
بانک مرکزی با تخلفات برخورد خواهد 

کرد.
ایســنا، رعایــت نکردن  به گــزارش 
نرخ های ســود مصوب شورای پول و 
اعتبار توســط بانک ها همــواره محل 
بحث بــوده به صورتی که بیشــترین 

تخلف بانک ها در زمینه سود است.
در ایــن زمینه با ورود به ســال جاری 
وزیــر اقتصــاد بانک هــا را موظف به 

رعایت دقیق نرخ های ســود سپرده و 
تسهیلات مصوب شورای پول و اعتبار 

کرده و به آن ها اخطار داده اســت که 
نرخ های بالاتــر از جز هزینه های قابل 

قبول مالیاتی محســوب نمی شــوند و 
سازمان امور مالیاتی را مطابق گزارش 
ســازمان حسابرســی موظف به انجام 

اقدام مورد نظر دانسته است.

به عبارت دیگــر، از این پس تخلفات 
بانک ها در زمینه سودهای بانکی، برای 
آن ها درآمد محســوب و مالیات درآمد 
کسب شــده از بانک ها اخذ خواهد شد 
و دیگر بانک هــا نمی توانند درآمدزایی 
نامتعارفی از ســودهای بانکی داشــته 

باشند.
عــلاوه براین، بــه تازگی نیــز همتی 
پایبنــدی بانک هــا به نرخ های ســود 
مصوب شــورای پول و اعتبــار تاکید 
کرده و گفته اســت که ضروری است 
در ایــن زمینه معاونت نظــارت بانک 

مرکــزی، نظــارت خود را تشــدید و 
با بانک هایــی که نرخ هــا را رعایت 
نمی کنند، برخورد لازم را به عمل آورد. 
با این تفاســیر، برنامه مسئولان برای 
ســود بانکی این اســت که فعلا سود 
ســپرده و تســهیلات بانکی را نه تنها 
تغییر ندهند بلکه نظارت های بیشــتری 
بــر بانک ها بــرای رعایت ســودهای 
مصوب شــورای پول و اعتبار داشــته 
باشــند؛ به گونــه ای که طبــق گفته 
دژپسند با توجه به شرایط طبیعی است 
که ســودهای بانکی تغییر کنند اما این 

امر باید به تدریج انجام شود.
برای  مصــوب  ســود  اســت؛  گفتنی 
سپرده های یک ســاله ۱6 درصد و دو 
ساله ۱۸ درصد و سقف سود تسهیلات 

۱۸ درصد تعیین شده است.

نقدشوندگی بورس فدای 
دامنه نوسان؟!

ببیش از دو ماه اســت که دامنه نوســان در بازار 
ســرمایه از حالت متقارن خــارج و به منفی دو و 
مثبت شــش درصد تغییر کرده و قرار اســت از 
چهارشــنبه منفی دو به منفی ســه تبدیل شود. 
تصمیمی که در شرایط خاص بازار سرمایه گرفته 
شــد و هرچند سایه آن بر ســر نقدشوندگی بازار 
سنگینی می کند اما بسیاری از صاحب نظران آن 

را ترمزی برای ریزش هیجانی بورس می دانند.
به گزارش ایســنا، چراغ قرمزهای پی در پی بازار 
ســرمایه در اواخر سال گذشته مسئولان را بر آن 
داشت تا دســت به تغییر قوانین این بازار بزنند و 
بر این اســاس قرار شد دامنه نوسان از 2۵ بهمن 
ماه ۱3۹۹ از مثبــت و منفی پنج درصد به مثبت 
شش و منفی دو درصد تغییر کند. در واقع از حالت 

متقارن خارج و به حالت نامتقارن درآمد.
دامنه نوســان پایین ترین تا بالاترین قیمتی است 
که در آن دامنه، طی یک یا چند جلســه  رسمی 
معاملاتی بورس، قیمت ســهم می تواند نوســان 
داشته باشد و برای جلوگیری از آشفتگی در بازار 
محدودیت نوسان قیمت اوراق بهادار وجود دارد.

تغییر دامنه نوسان از متقارن به نامتقارن در بازار 
سرمایه کشور اتفاق بی سابقه ای بود که با هدف 
تعادل بخشــی به بازار سرمایه اعمال شد و طبق 
آخرین مصوبه شــورای عالی بورس، قرار اســت 
دامنه نوســان از چهارشــنبه، اول اردیبهشت به 

مثبت شش و منفی سه درصد افزایش یابد.
هرچنــد این تغییر به نوعی ترمــز هیجان منفی 
در بازار را کشــید اما به نوعی نقدشــوندگی بازار 
ســرمایه که مهم ترین ویژگی این بازار محسوب 
میشود زیر سوال رفت؛ چرا که برای مثال، سهمی 
۱۵۰۰ تومان قیمت دارد اما عده ای اعتقاد دارند 
که این سهم ۱3۰۰ تومان می ارزد. بنابراین باید 

قیمت سهم کاهش یابد تا خریدار پیدا کند.
امــا محدود کــردن دامنه منفی باعث می شــود 
ســهم روی قیمت ۱۴۰۰ تومــان ثابت بماند. در 
این شرایط نه فروشنده می تواند سهم را با قیمت 
پایین تر بفروشــد )حتی اگر اعتقاد داشــته باشد 
ســهم با قیمت پایین تر مــی ارزد( و نه خریدار 
با قیمت ۱۴۰۰ سهم را می خرد. این فرایند باعث 
کاهش نقدشــوندگی بازار می شــود.این درحالی 
اســت که بسیاری از صاحب نظران بر این باورند 
که بازار ســرمایه تحت تاثیر ابهامات موجود در 
شــرایط اقتصادی و سیاسی کشور از جمله قیمت 
دلار، وضعیت مذاکره با آمریکا، انتخابات ریاست 
جمهوری و... اســت و به همیــن دلیل نمی توان 
گفت دامنه نوســان نامتقارن تصمیم ۱۰۰ درصد 
نادرســتی به شــمار می آید.در این راستا، روزبه 
شــریعتی - تحلیلگر بــازار ســرمایه - درمورد 
دامنه نوســان نامتقــارن به ایســنا، گفت: دامنه 
نوســان نامتقارن و دامنه منفی دو یا ســه درصد 
باعث می شــود ســهم ها اصلاح قیمت نداشته 
باشــند و برای ریســک پذیرهایی کــه با وجود 
ابهامات می خواهند سهمی بخرند، جذابیت قیمت 
نداشته باشند.وی ادامه داد: بسیاری از سهم ها با 
قیمت یک ماه پیش خود معامله می شــوند. من 
نمی خواهم از این تصمیــم حمایت کنم یا با آن 
مخالفت کنم. اما این تصمیم بر اســاس منطقی 
که گرفته شد، تصمیم درستی بود، زیرا در بازاری 
کــه از روند منطقی و نرمال خود خارج شــده و 
رفتار توده ای به خــود می گیرد می تواند اتفاقات 
زیادی رخ دهد.ایم تحلیلگر بازار ســرمایه با بیان 
اینکه اگر دامنه نوســان منفــی پنج درصد باقی 
می ماند، بازار نقدشوندگی داشت اما باعث ریزش 
غیرمنطقی بسیاری از سهم ها می شد، اظهار کرد: 

این اتفاق در همه جای دنیا منطقی است.

ارز تخصیص دهند؛ کمتر از یک 
ماه نهاده دامی وارد می کنیم

مدیرعامل اتحادیه دامداران گفت: با معاونت امور 
دام وزارت جهــاد کشــاورزی مکاتباتی مبنی بر 
واردات نهاده های دامی توســط اتحادیه دامداران 
انجام دادیم تا از این طریق خود اتحادیه مستقیما 
وارد عمل شــود و جو، ذرت و ســویای مورد نیاز 
دامداران را تامین کند. اگر بانک مرکزی ارز برای 
واردات تخصیص دهــد در کمتر از یک ماه نهاده 

های دامی مورد نیاز را وارد کشور خواهیم کرد.
مجتبی عالی در گفت وگو با ایســنا، در پاســخ به 
این سوال که آیا نهاده های دامی دولتی به میزان 
کافــی در اختیار دامداران قرار مــی گیرد یا خیر؟ 
گفت: نهاده های دامی به انــدازه نیاز دامداران در 
اختیــار آنها قرار نگرفته اســت و همین امر منجر 
شده که برخی از دامداران دام هایشان را به مزارع 
کشاورزی برده تا از محصولات کشاورزان استفاده 
کنند.وی ادامه داد:  از یک طرف تحریم هستیم و 
دشــمن به دنبال نابودی تولیدات است و از طرف 
دیگر هزینه های تولید بالا رفته اســت.مدیرعامل 
اتحادیه دامداران اضافــه کرد: با معاونت امور دام 
وزارت جهاد کشــاورزی مکاتباتی مبنی بر واردات 
نهاده های دامی توســط اتحادیــه دامداران انجام 
دادیم تا از این طریق خود اتحادیه مســتقیما وارد 
عمل شود و جو، ذرت و سویای مورد نیاز دامداران 
را تامین کنــد. موافقت های اولیه صورت گرفته و 
منتظر بانک مرکزی برای تخصیص ارز هســتیم. 
اگــر بانک مرکزی ارز مورد نیــاز برای واردات را 
تخصیص دهد در کمتر از یک ماه نهاده های دامی 

مورد نیاز را وارد کشور خواهیم کرد.

افت خفیف دلار در معاملات 
جهانی

به گزارش ایســنا به نقل از رویترز، به مانند بسیاری از 
کشورهای پیشرفته تورم در اروپا نیز صعودی بوده است 
تا جایی که متوسط نرخ تورم در ۱۹ کشور عضو منطقه 
یورو در دوازده ماه منتهی به مارس با ۰.۴ درصد افزایش 
نسبت به رقم مشــابه منتهی به ماه قبل به ۱.3 درصد 
رســید تا نرخ تورم مجددا در مسیر رسیدن به سطح دو 
درصدی هدف گذاری شــده توســط بانک مرکزی این 
منطقه قرار گیرد. در سطح اتحادیه اروپا این نرخ به طور 
متوسط ۱.7 درصد بوده که از ماه قبل ۰.3 درصد بیشتر 
شــده است.  قرار است بانک مرکزی اروپا در هر ماه 2۰ 
میلیارد یورو اوراق قرضه دولتی را خریداری کند تا راه را 
برای تقویت رشد اقتصادی در سطح منطقه یورو هموار 

کند.
انتقادات از تداوم سیاســت های حمایتی دولت بایدن از 
اقتصاد آمریکا کم کم رو به افزایش است. لری کودلو- 
مشاور اقتصادی ترامپ- با بیان اینکه افزایش نرخ مالیات 
ها تاثیر زیادی روی کاهش سرعت رشد اقتصادی آمریکا 
در ماه های آینده خواهد داشت، گفت: اقتصاد ما در حال 
حاضر مثل فردی اســت که تب و لرز دارد و حالا دولت 
بایدن با طرح هایش می خواهد یک پتوی خیس روی 
او بندازد! برنامــه دولت بایدن جلوی میلیون ها میلیون 
اشــتغال زایی را خواهد گرفت و آن ها باید از این رفتار 
خود خجالت بکشند. تنها با تغییر این رویکردها به رشد 

بالا خواهیم رسید.  
دلار از ابتدای سال جاری میلادی تحت فشار سنگینی 
قرار داشــته اما انتظار کارشناسان بازار ارز این است که 
رفته رفته دلار به روزهای اوج خود به ویژه در نیمه دوم 
ســال بازگردد. بازدهی دلار در دو هفته نخست آوریل 
بازدهی کمتری از متوســط ســالانه خود داشته است 
با این حال با توجه به افزایش ریســک های موجود بر 
سر راه اقتصاد جهانی تمایل معامله گران به دارایی های 
پرریسک کاهش یافته و یک بار دیگر رویکرد احتیاطی 
بر رفتار آن ها حکمفرما شــده است. این مساله در میان 

مدت به نفع ارزهای امن خواهد بود.  
روند واکسیناسیون در برخی از کشورها به دنبال انتشار 
گزارشــاتی از آثار زیانبار آن هــا روی برخی از دریافت 
کنندگان، دچار اخلال شــده است. در آمریکا استفاده از 
واکسن جانسون اند جانســون به حال تعلیق درآمده و 
برنامه قبلی برای صادرات این واکسن به اروپا نیز ملغی 
شده است. دانمارک نیز پس از مشاهده چنین مورد لخته 
شدن خون پس از دریافت واکسن آسترا زنکا، به عنوان 
نخســتین کشور جهان اســتفاده از این واکسن را کنار 
گذاشــت. وزارت بهداشت هند نیز پس از دریافت برخی 
گزارشات مشابه، واسکن روسی اسپوتنیک را تایید کرده 

تا استفاده از آن را آغاز کند.  
در حالــی که انتظار می رفت بانــک مرکزی آمریکا در 
نتیجه افزایش تورم دست به تغییر نرخ بهره بزند، رییس 
این بانک در اظهارات تازه ای این مساله را منتفی دانسته 
و گفته حس ما این است که اکنون درست در نقطه ای 
قرار داریم که رشــد اقتصادی خود را آغاز کنیم. در ماه 
های آینده میزان اشتغال زایی و رشد اقتصادی ما سریع 
خواهد شــد.  در نیمه دوم امسال شاهد ثبت رشدهایی 
خواهیم بود که بســیار نیرومند خواهند بود و من انتظار 
آن را ندارم که دلیل قانع کننده ای برای تغییر نرخ بهره 

بیابیم.  
عملکــرد دلار مقابل دیگر ارزها کمــاکان تحت تاثیر 
اخبار مربوط به بســته های محرک دولت بایدن، روند 
واکسیناســیون و نیز بازدهی اوراق قرضه وزارت خزانه 
داری باقی مانده است. جروم پاول- رییس بانک مرکزی 
آمریکا - در مصاحبه ای تایید کرده اســت که نگرانی 
از اوج گیری تورم بــر روی تصمیمات معامله گران در 
بازارهای مالی تاثیر گذاشــته اســت اما به تدریج ثبات 
بیشــتری در بازارها حاکم خواهد شد و امید می رود که 
وضعیت بازار اوراق و همچنین موقعیت دلار در برابر دیگر 

ارزهای مهم جهانی در شرایط بهتری قرار گیرد.  
در حالی که انتظار می رود رشد اقتصادی بیشتر کشورهای 
جهان در سال جاری به میزان قابل توجهی بهتر از ارقام 
ناامیدکننده فصل قبل باشد، نتیجه ارزیابی صورت گرفته 
توسط دانشگاه اقتصاد روسیه نشان می دهد رهایی کامل 
اقتصاد جهانی از پیامدهای کرونا و بازگشت سطوح تولید 
به زمان قبل از آغاز بحران تا پایان امسال محقق نخواهد 
شــد و با توجه به آغاز موج جدیدی از شیوع بیماری در 
بسیاری از کشورهای جهان، روی زنجیره تامین و به تبع 
آن روی نرخ رشد اقتصادی کشورها در سال آینده تاثیر 
منفی خواهد داشت. این گزارش از تشدید قرنطینه ها و 
یکسان نبودن میزان توزیع واکسن در کشورها از ریسک 

های جدید کرونا نام برده است.  
صندوق بین المللی پول از بانک های مرکزی در سراسر 
جهان خواست تا به خاطر کمک به تقویت رشد اقتصادی 
خود و جهان در میان مدت، در انتخاب سیاســت های 
حمایتی خود نهایت دقت را خرج دهند چرا که اشــتباه 
در این زمینه می تواند زمینه ساز نوسانات مالی و ریسک 
های جدیدی برای بازارهای پولی و مالی شــود. این در 
حالی است که با توجه به باقی ماندن رشد اقتصادی در 
سطح ضعیف، بانک های مرکزی بر سر دوراهی افزایش 
مجدد نرخ بهره و انضباط بیشتر مالی برای مقابله با تورم 
و یا حفظ نرخ های بهره در ســطوح پایین کنونی قرار 
دارند.با ادامه فاصله گرفتن صادرات از واردات بزرگ ترین 
اقتصاد جهان، کسری تراز حساب تجاری آمریکا در ماه 
فوریه با رسیدن به 7۱.۱ میلیارد دلار به بالاترین سطح 
تاریخی ماهانه ثبت شده خود رسید. این کسری که 3.3 
میلیارد دلار بیشتر از کســری ثبت شده ماه قبل و ۰.6 
میلیارد دلار بیشتر از ســطح مورد انتظار بود پس از آن 
رقم خورد که مجموع رقم صادرات آمریکا در این ماه با 
کاهش 2.6 درصدی نسبت به ماه قبل به ۱۸7.3 میلیارد 
دلار رسید. از طرف دیگر واردات نسبت به ماه قبل تنها 

۰.7 درصد کم شد و به 2۵۸.3 میلیارد دلار رسید.

اخباراخبار

فعلا سودهای بانکی زیاد نمی شود 
دومین اخطار به بانک ها

ادامه روند کاهشی 
در بورس

10 اولویت بانک 
کارآفرین در سال 
1400

بازار سرمایه هم روند کاهشــی داشت و شاخص بورس و فرابورس هر دو نزولی 
بودند.به گزارش ایسنا، شاخص کل بورس امروز با ۹۰۰۴ واحد نزول، تا رقم یک 
میلیون و 22۴ هزار واحد کاهش یافت. شاخص کل با معیار هم وزن هم با ۹۰۱واحد 
کاهش، در رقم ۴32 هزار و ۴۵۸ واحد ایستاد.معامله گران این بازار ۱2۱ هزار معامله 
به ارزش ۱۴ هزار و 7۰۹ میلیارد ریال انجام دادند.فولاد مبارکه اصفهان، ملی صنایع 
مس ایران، سرمایه گذاری تامین اجتماعی، بانک پارسیان و صنایع پتروشیمی خلیج 

فارس نسبت به سایر نمادها بیشترین تاثیر منفی را روی بورس گذاشتند.

مدیرعامل بانک کارآفرین گفت: یکی از سیاســت ها و اولویت های اصلی این بانک در 
سال ۱۴۰۰ حرکت به سمت نئوبانک و ارائه خدمات با بهره گیری از استارتاب های فعال 
در حوزه تکنولوژی مالی اســت.به گزارش گروه بانک و بیمه پول نیوز، محمدرضا فرزین 
مدیرعامل بانک کارآفرین در جلسه گردهمایی سال ۱۴۰۰ این بانک که با حضور اعضای 
هیات مدیره، مدیران ارشــد صف و ســتاد و مدیران عامل شرکت های تابعه به صورت 
حضوری و آنلاین برگزار شــد ،  ضمن تبریک ســال نو،  افزود :  نئوبانک با جدیت دنبال 

می شود .

رئیس کل بانک مرکزی:

بانک ها به نرخ های سود مصوب شورای پول و اعتبار پایبند باشند

مدیرعامل فرابورس اعلام کرد:

ثبت ۷000 میلیارد تومان اوراق اختیار فروش تبعی

بر اساس مصوبات شورای پول و اعتبار

وام ودیعه مسکن امسال به چه کسانی پرداخت می شود؟

رئیس کل بانــک مرکزی گفت: بانک ها 
باید به نرخ های ســود مصوب شــورای 
پول و اعتبار پایبند باشــند و در این زمینه 
معاونــت نظارت بانک مرکزی با تخلفات 

برخورد خواهد کرد.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از بانک 
مرکزی، عبدالناصر همتی در نخســتین 
جلســه دوره ای خود در ســال ۱۴۰۰ با 
مدیران عامل بانک ها، ســال گذشــته را 
از منظر فشــار اقتصادی بر اقتصاد ایران 
بی ســابقه خواند و گفت: سال گذشته با 
وجود تمام مشــکلاتی که بــرای اقتصاد 
کشــورمان حادث شد، شاخص های نظام 

بانکی به سمت بهبود حرکت کرد.
رئیس کل بانک مرکــزی افزود: با وجود 
فشــار و مشکلات در سال گذشته و علی 
رغم انتظــارات بانک مرکزی و شــبکه 
بانکی با این حال توانست نسبتاً عملکرد 
مناسبی را از خود ارائه کند و توانستیم به 

اهداف میان مدت مدنظر دست یابیم.
رئیس شــورای پول و اعتبار با بیان اینکه 
این بانک تلاش بســیاری را برای کنترل 
نقدینگی انجام داده است، گفت: ما سال 
گذشته تلاش ها و فعالیت های بسیاری را 
برای کنترل نقدینگی به کار بستیم که اگر 
این تلاش ها نبود، نقدینگی به مراتب به 

بیش از این میزان می رسید.
همتی با تأکید بر لزوم پایبندی بانک ها به 
نرخ های سود مصوب شورای پول و اعتبار 
تاکید کرد: ضروری است که در این زمینه 
معاونــت نظارت بانک مرکــزی، نظارت 
خود را تشــدید و با بانک هایی که نرخ ها 
را رعایــت نمی کنند، برخــورد لازم را به 
عمل آورد. همچنین بانک ها باید نرخ سود 
تسهیلات مصوب شورای پول و اعتبار را 
رعایت کنند و در تسهیلات دهی به منابع 

و مصارف خود دقت داشته باشند.
رئیــس کل بانک مرکــزی ضمن تاکید 

بر اهمیت فعالیت نظــام بانکی در زمینه 
فرهنگ سازی در خصوص اجرایی کردن 
قانون جدید چک یادآور شــد: از آنجایی 
که پیاده سازی قانون جدید چک از سوی 
مجلس شــورای اسلامی و بانک مرکزی 
حائز اهمیت اســت، لذا شبکه بانکی باید 
در تلاش باشــد همکاری ها در این زمینه 
را افزایش دهند چــرا که هدف از اجرای 
این قانون افزایش شفافیت است. همچنین 
در این زمینه شــعب نیز باید تلاش کنند، 
همــکاری و اطلاع رســانی لازم را بــه 

مشتریان خود داشته باشند.
رئیس شــورای پول و اعتبار بــا انتقاد از 
اضافه برداشــت بانک ها از بانک مرکزی 
تصریح کرد: اضافه برداشــت بانک ها به 
نوعی تخلف تلقی می شــود و بانک ها در 
فرایند جایگزیــن آن می توانند از طریق 
عملیــات ریپو و واگــذاری اوراق، اضافه 
برداشت را جبران کنند.همتی ضمن ابراز 

امیدواری نســبت به آینده اقتصاد کشور 
گفت: نسبت به آینده امیدواریم و اقتصاد 
کشــور به سمت و سوی مثبت در حرکت 
اســت و امید اســت که اقتصاد کشور به 
سمت احیا و ثبات هر چه بیشتر برود.وی 
خاطرنشان کرد: همانطور که پیش از این 
نیز تأکید شــد، اگر روزی برسد که بانک 
مرکــزی بدهکار دولت باشــد، به معنای 

آغاز حکمرانی درســت در اقتصاد و مهار 
و کنترل تورم خواهــد بود و معنایش آن 
است که دولت می تواند نزد بانک مرکزی 
ســپرده گذاری کند.در پایان رئیس کل 
بانک مرکزی بر پایبندی شــبکه بانکی 
نسبت به انجام تکالیف قانون بودجه که از 
سوی بانک مرکزی به شبکه بانکی ابلاغ 

شده است، تأکید کرد

یک مســئول بااشاره به تصمیم ورودمنابع 
جدید مالی به بازار سرمایه از طریق تزریق 
2۴هزار میلیارد تومان به این بازار گفت:تا 
کنون 7۰۰۰میلیارد تومان درخواست انتشار 

اوراق اختیار فروش تبعی ثبت شده است.
بــه گزارش خبرگــزاری مهر بــه نقل از 
سازمان بورس و اوراق بهادار، امیر هامونی، 
مدیرعامل فرابورس ایــران با بیان اینکه 
این تصمیم از ســوی ســازمان بورس در 
جهت حمایت از بازار سرمایه و سهامداران 
و کاهــش اثــرات رفتــار هیجانی برخی 
ســهامداران و تعادل بخشــی به این بازار 
گرفته شده است، عنوان کرد: اگر این منابع 

بی وقفه و ســریع به بازار تزریق شود، اثر 
مثبتی بر نقدشوندگی سهام خواهد داشت 
و فرابورس به عنــوان یکی از بورس های 
اوراق بهادار کشــور برای انتشار این اوراق 
فرابورس  دارد.مدیرعامل  کامــل  آمادگی 
ایران همچنین دربــاره ویژگی های اوراق 
اجاره ســهام شرکت ســرمایه گذاری صبا 
تأمین گفت: اوراق اجاره سهام صبا تأمین 
که با موضوع اجاره به شرط تملیک سهام 
»شرکت ملی مس ایران« از سازمان بورس 
و اوراق بهادار مجوز گرفته اســت، از جمله 
اوراق بدون ضامن و با تکیه بر رتبه اعتباری 
منتشر شده و تا دوشنبه سی ام فروردین ماه 

پذیره نویسی آن در بازار ابزارهای نوین مالی 
فرابورس در جریان اســت.وی در پاسخ به 
این پرسش که چه اقدامات مکمل دیگری 
لازم اســت تا طرح تزریق 2۴ هزار میلیارد 
تومان به بازار سرمایه با توفیق کامل مواجه 
شود، بیان کرد: به نظر می رسد، با تسهیل 
شرایط انتشــار، ورود سریع و یکجای این 
منابع به بازار می تواند کاراتر باشــد؛ چراکه 
ورود تدریجی این منابع به برخی از گروه ها، 
تنها باعث ایجاد قدرت نقدشوندگی بیشتریا 
بهتــر بگویــم فرصت فروش می شــود، 
در حالــی که هدف از این طــرح نه تنها 
نقدشــوندگی، بلکه حمایت از بازار است.

مدیرعامل فرابورس، پیگیری مسیر وجوه 
جمع آوری شده و گزارش آن به نهاد ناظر 
یا افشــای منابع حمایتی در هر سهم را در 

توفیق این طرح مثمر ثمر عنوان کرد.
وی در بخش دیگــری از این گفت وگو با 
اشــاره به مصوبات شــب گذشته سازمان 
بورس در خصوص دامنه نوســان و قانون 
رفع گره معاملاتی که از اول اردیبهشت ماه 
اجرایی می شــود، عنوان کرد: تغییر دامنه 
نوسان به منفی 3 تا مثبت 6 درصد شرایط 
را برای متقــارن کردن تدریجی و افزایش 
دامنه نوسان مهیا می کند و به کمک قانون 
جدید در رفع گره معاملاتی این انتظار وجود 

دارد که هرچه ســریع تر نمادهایی که طی 
چنــد روز متوالی در صــف خرید یا صف 
فروش قرار گرفته اند، به تعادل برســند و 

نقدشوندگی آن ها افزایش پیدا کند.
هامونی در توضیح قانــون جدید رفع گره 
معاملاتی توضیح داد: اگر نمادی طی ۵ روز 
متوالی در صف خرید یا صف فروش بوده 
و مجموع حجم معاملات نماد در آن ۵ روز 
کمتر از دو برابر حجم مبنا باشــد، آن نماد 
مشمول گره معاملاتی می شود و روز ششم 
دامنه نوسان برای آن نماد معاملاتی منفی 
6 و مثبت 6 درصد خواهد بود و نماد نیز در 

آن روز حجم مبنا ندارد.

بر اســاس مصوبات شورای پول و اعتبار، 
ســتاد ملی مقابلــه با کرونــا و مجلس، 
امسال چندین مدل وام ودیعه مسکن به 

خانوارهای فاقد مسکن پرداخت می شود.
به گــزارش خبرنگار مهر، امســال قرار 
اســت چندین مدل وام ودیعه مسکن به 
متقاضیان پرداخت شود؛ یک مورد از آنها 
در شورای پول و اعتبار به تصویب رسیده 
و یک مورد را نیز ستاد ملی مقابله با کرونا 
مصوب کرده است؛ سایر موارد در مواد ۱ 
و 2 بند »ه« و ماده ۱ بند »و« تبصره ۱6 

قانون بودجه سال جاری ذکر شده است.
همه وام های ودیعه مسکن امسال شامل 

موارد زیر است:
۱. مصوبه شــورای پول و اعتبار مبنی بر 
موافقت با پرداخت وام ودیعه مســکن به 
اعضای فاقد مسکن هیئت علمی دانشگاه 
تا سقف 2۰۰ میلیون تومان با بازپرداخت ۵ 

ساله با نرخ ۱۸ درصد
2. اعطای وام قرض الحسنه ودیعه مسکن 
به خانوارهای فاقد مسکن در صورت تولد 
فرزندِ ســوم به بعد در سال های ۱3۹۹ و 
۱۴۰۰ تا ســقف ۱۵۰ میلیــون تومان و 

بازپرداخت 2۰ ساله )قانون بودجه ۱۴۰۰(
3. وام قرض الحسنه ودیعه مسکن تا سقف 
2۰۰ میلیون تومان )هــر یک از زوجین 
۱۰۰ میلیون تومان( به خانواده های دارای 

2 فرزند و فاقد مســکن با بازپرداخت ۱۰ 
ساله )طبق قانون بودجه ۱۴۰۰(

۴. وام قرض الحســنه ودیعه مســکن به 
خانوارهای دارای یک فرزند و فاقد مسکن 
تا ســقف ۱6۰ میلیون تومان )هر یک از 
زوجین ۸۰ میلیون تومان( با بازپرداخت ۱۰ 

ساله )طبق قانون بودجه ۱۴۰۰(
۵ . وام قرض الحســنه ودیعه مسکن ۱۰۰ 
میلیون تومانی به هر یک از خانواده های 
بدون فرزند )هر یک از زوجین ۵۰ میلیون 
تومــان( با بازپرداخت ۱۰ ســاله )مصوبه 

قانون بودجه سال جاری(
6. وام قرض الحســنه ودیعه مسکن ۱۰۰ 
میلیون تومانی به کارکنان و بازنشستگان 
نیروهای مسلح )ناجا، ارتش، سپاه و ودجا( 
با بازپرداخت ۱۰ ساله )قانون بودجه ۱۴۰۰(

7. وام ودیعه مســکن به خانوارهای فاقد 
مسکن که در اثر شرایط کرونایی، امکان 
جابه جایی ندارند )مصوبه ستاد ملی مقابله 

با کرونا(
اعطای وام ودیعه مسکن از کِی شروع شد؟

اعطای تســهیلات ودیعه مســکن برای 
نخستین بار خرداد ماه سال گذشته در ستاد 
ملی مقابله با کرونا به تصویب رســید. بر 
اساس این مصوبه، قرار شد به خانوارهای 
مســتأجر و فاقد مســکن تهرانی تا ۵۰، 
کلانشهرها تا 3۰ و ســایر شهرها تا ۱۵ 

میلیون تومان تسهیلات ودیعه مسکن با 
نرخ سود ۱3 درصد اختصاص یابد.

تصویــب و پرداخت ایــن وام پس از آن 
در دســتور کار قرار گرفت که رشد لجام 
گسیخته قیمت مسکن بویژه در شهرهای 
بزرگ از جمله در تهران، منجر به رشد بی 
ســابقه نرخ اجاره بها در این شهرها شد و 
فشــار مضاعفی را در شرایط کرونایی به 

خانوارها تحمیل کرد.
امســال هم وام ودیعه مســکن کرونایی 

داریم؛ شاید با سقف بالاتر
محمد اسلامی وزیر راه و شهرسازی اخیراً 
از تصویب مجدد اعطای تسهیلات ودیعه 
مســکن در ســتاد ملی مقابله با کرونا در 

خرداد یا تیرماه امسال خبر داده است.
محمود محمــودزاده معاون مســکن و 
ســاختمان وزارت راه و شهرســازی نیز 
احتمال افزایش ســقف این تسهیلات در 

ستاد ملی کرونا را یادآور شده است.
۹2۰ هزار نفــر ثبت نام کردند؛ 2۱۴ هزار 

نفر گرفتند
پروانه اصلانی مدیرکل دفتر برنامه ریزی و 
اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی نیز 
ابتدای سال جاری در گزارشی از وضعیت 
وام ودیعه مسکن کرونایی در سال گذشته 
گفته است: در ســال ۱3۹۹۹، تعداد ۹2۰ 
هزار نفر پیامک تقاضای دریافت تسهیلات 

ارســال کرده اند، ۸۰۵ هزار نفر مشــمول 
بوده انــد، 337 هزار نفر بانک مورد نظر را 
انتخاب کرده اند، 23۱ هزار نفر پرونده در 
بانک مورد تقاضا تشکیل داده اند و نهایتاً 

2۱۴ هزار نفر این وام را دریافت کرده اند.
وام ودیعه مســکنِ فرزنــدآوری به کدام 

خانوارها تعلق می گیرد؟
مرکز پژوهش های مجلس در گزارشی در 
خصوص وام ودیعه مســکن که با هدف 
تشــویق به فرزنــدآوری در قانون بودجه 
امسال تصویب شده، آورده است: بر اساس 
این قانون، امسال قرار است به خانواده هایی 
که فرزند سوم به بعد را در سال گذشته به 
دنیا آورده یا امســال به دنیــا می آورند تا 
سقف ۹۰۰ میلیارد تومان )هر خانواده ۱۵۰ 
میلیون تومان( تسهیلات ودیعه، ساخت یا 
خرید مسکن اعطا شود که بر این اساس 
6 هزار خانوار می توانند این تســهیلات را 
اخــذ کنند، در حالی کــه طبق اطلاعات 
ثبت شــده، ۸۰ هزار خانوار دارای 3 فرزند 
و بالاتر فاقد مسکن در کشور داریم یعنی 
صرفاً 7.۵ درصد مشمولان می توانند وام 

ودیعه مسکن فرزندآوری دریافت کنند.
انتقــاد مرکز پژوهش ها از اضافه شــدن 
خانوارهــای کمتر از 3 فرزند به وام ودیعه 

مسکن
مرکز پژوهش های مجلس در این گزارش 

با انتقاد از افزوده شدن خانوارهای کمتر از 
3 فرزند به مشــمولان دریافت وام ودیعه 
از محل منابع قرض الحســنه  مســکن 
بانک ها آورده: در حال حاضر بانک مرکزی 
در اعطای تسهیلات قرض الحسنه به علت 
تعدد تعهدات موجود و عدم کفایت منابع 
قرض الحسنه، از سایر منابع خود نیز نسبت 

به پرداخت تسهیلات اقدام کرده است.
قرض الحسنه  تســهیلات  مبلغ  افزایش 
مســکن و همچنیــن خانوارهای تحت 
شــمول بند مذکور )بنــد »ه« تبصره ۱6 
قانون بودجه ۱۴۰۰( بــه معنای افزایش 
افراد در نوبت دریافت تســهیلات، خارج 
شدن ماده قانونی از هدف اصلی حمایت 
از فرزندآوری طراحی شــده و در نهایت 
به علت ناتوانی بانک در اجرای تعهدات، 
نارضایتــی اجتماعی را بــه همراه خواهد 

داشت.
علاوه بر این با توجه به محدودیت منابع 
موجود اینکه افراد چگونه انتخاب می شوند 
محل سوال بوده و به نظر می رسد می تواند 
زمینه ورود تصمیم گیری های مبتنی بر 

سلیقه بانک ها را اعمال کند.
مضافــاً اینکه با توجه بــه افزایش دامنه 
شمول افراد و محدودیت تسهیلات امکان 
سوءاستفاده و پرداخت آن برای تعدادی از 

خانوارها را فراهم کرده است
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اســلامی وزیر راه و شهرســازی گفت: 
با انجام معاملات صوری توســط برخی 
مالکان با بنگاه هــای املاک برای فرار 
از پرداخــت مالیات بــر خانه های خالی 

برخورد می کنیم.
به گــزارش خبرگزاری مهــر به نقل از 
خانه ملت، محمد اسلامی در واکنش به 
خبری مبنی بر انعقاد قراردادهای صوری 
برخی مالکان با بنگاه های املاک برای 
فــرار از پرداخت مالیات بــر خانه های 
خالی گفت: هرگونه معامله در بنگاه های 
املاک باید کد رهگیری دریافت کند و 
خلاف این موضوع تخلف محسوب شده 

و با آن به طور حتم برخورد می شود.
وی تأکید کرد: بر این اساس زمانی که 
یک معامله مســکن دارای کد رهگیری 
نباشــد، فاقد اعتبار است و وزارت راه و 

متخلفان  ابزارهای شناسایی  شهرسازی 
را در اختیار دارد. ما توانسته ایم با همین 
سیســتم کنترلی یک میلیون و سیصد 

هزار واحد مســکن خالی را شناسایی و 
به ســازمان امور مالیاتــی برای اجرای 
قانون معرفی کنیم.اسلامی تصریح کرد: 

اطلاعات وزارت راه و شهرسازی نسبت 
به میزان خانه های خالی کافی اســت و 
اشــراف کامل اطلاعاتی نسبت به این 
موضوع دارد و می توانیم بر اســاس آن 

تصمیم گیری های لازم را انجام دهیم.
نرخ مسکن متأثر از التهابات بازار!

وزیر راه و شهرسازی در ادامه در پاسخ 
به ســوال دیگری درباره اینکــه آیا با 
اجرای قانون اخذ مالیــات از خانه های 
خالــی، قیمت مســکن کاهــش پیدا 
خواهد کرد، گفت: نوسانات نرخ مسکن 
متأسفانه متأثر از التهابات بازار در شرایط 
گوناگون است، بنابراین در صورت افت 
این التهابــات به طــور طبیعی تمامی 
بازارها از جمله بازار مسکن متأثر خواهد 
بود.وی ضمن تأکید بر اینکه باید میان 
مجلــس و دولت در مورد اخذ مالیات بر 

خانه های خالی، هم زبانی وجود داشــته 
باشــد تا کســی برای مردم شــبهه ای 
ایجاد نکند، اظهار کــرد: هدف ابتدایی 
ما از ثبــت اطلاعات افراد در ســامانه 
ملی املاک و اســکان، ثبــت و تعیین 
دقیق میزان واحدهای مســکونی است 
و از ســوی دیگر از این طریق می توان 
برنامه ریزی درستی برای تولید و عرضه 

مسکن انجام داد.
اســلامی تاکیــد کرد: هــدف دیگر ما 
از اجــرای قانون مالیات بــر خانه های 
خالــی جلوگیری از ورود پــول به بازار 
مســکن برای تبدیل آن به یک کالای 
ســرمایه ای است، مسکن باید به عنوان 
یک کالای مصرفــی در جامعه مطرح 
باشد تا فشــاری که به گُرده مردم وارد 

نشود.

قیمت بلیت هواپیما با حذف 
فاصله گذاری اجتماعی 

کاهش نمی یابد
ســخنگوی ســازمان هواپیمایی کشوری گفت: 
قرار نیســت با پایان کرونا و حذف فاصله گذاری 

اجتماعــی قیمت بلیت هواپیما کاهش یابد.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از صداوسیما، 
محمدحســن ذی بخش با بیــان اینکه افزایش 
قیمت بلیت هواپیما در ســال گذشــته ارتباطی 
با اجباری بودن رعایت پروتکل های بهداشــتی 
بــرای مبارزه با کرونا ندارد، افزود: قرار نیســت 
با پایان کرونا و حــذف فاصله گذاری اجتماعی 

یابد. کاهش  هواپیما  بلیت  قیمت 
ذی بخــش بــا تاکید بــر اینکــه افزایش ۱۰ 
درصــدی قیمــت بلیــت هواپیما در آبــان ماه 
ســال گذشــته هیــچ ارتباطی با الــزام رعایت 
با مصوبه  نــدارد، گفت:  اجتماعی  فاصله گذاری 
ســتاد ملی مبارزه با کرونا، از پاییز سال گذشته 
تمام شرکت های هواپیمایی در پروازهای داخلی 
برای حفظ ســلامت مسافران باید فقط به اندازه 
6۰ درصد ظرفیت هواپیما پذیرش مسافر داشته 

باشند.
وی افــزود: البتــه هنــگام فــروش بلیت و در 
فرودگاه ها پیش از ســوار شدن مسافران فرایند 
غربالگری بین مســافران با اتصال به ســامانه 
افزایش  اما  انجام می شــود،،  وزارت بهداشــت 
قیمت بلیــت هواپیما ارتباطی بــا این اقدامات 
ندارد و مردم منتظر کاهش قیمت بلیت هواپیما 

پس از پایان دوره کرونا نباشند.
ذی بخــش ادامه داد: بــرای تعیین قیمت بلیت 
هواپیما کف و ســقف در نظر گرفته شده که در 
دوران کرونا برای جبران خســارت های ناشی از 
پذیرش 6۰ درصدی مســافران، تنها کمکی که 
شرکت ها شــد، این بود که کف قیمتی برداشته 

شود.
ســخنگوی ســازمان هواپیمایــی کشــوری با 
بیان اینکــه با این اقدام تا حــدی جلوی زیان 
شــرکت های هواپیمایی گرفته می شــود، گفت: 
باید توجه داشته باشیم که صنعت هوانوردی در 
دنیا و حتی بزرگ ترین شــرکت های هواپیمایی 
هــم از پاندمی کرونا دچــار ضرر و زیان زیادی 
شــده اند و این موضوع جهانی اســت، البته در 
کشورمان تسهیلاتی برای جبران بخشی از این 

زیان شرکت ها در نظر گرفته شد.
وی با اشــاره به ارائه وام 2 هزار میلیارد تومانی 
به شــرکت های هواپیمایی در ســال گذشــته 
افزود: در سال گذشــته تسهیلاتی به ایرلاین ها 
پرداخت شــد و ارائه این تســهیلات با بررسی 
 صورت هــای مالــی شــرکت های هواپیمایــی

 ادامه دارد.
ذی بخش گفت: صورت های مالی شــرکت های 
هواپیمایی توســط وزارت راه و شهرســازی و 
معاونت حمل و نقل در حال بررسی است و فقط 

2 شرکت صورت مالی خود را ارائه نداده اند.

تسهیلات ساخت در تهران 
و کلانشهرها به 450 میلیون 

تومان افزایش یافت
هیات مدیــره  علمداریعضــو  محمدحســن 
بانک مســکن جزئیات افزایش سقف تسهیلات 
ساخت و تولید مسکن را در تهران، کلانشهرها 
و سایر شــهرها اعلام کرد و گفت: تسهیلات 
ساخت در تهران و کلانشهرها تا ۴۵۰ میلیون 
تومان و در بافت فرســوده بــه 3۰۰ میلیون 

یافت. افزایش  تومان 
هیات مدیره  عضــو  علمــداری  محمدحســن 
بانک مســکن در گفت وگو با خبرنــگار پایگاه 
خبــری وزارت راه و شهرســازی، جزئیــات 
افزایش تسهیلات مسکن را برای انبوه سازانی 
کــه فناوری های نویــن را رعایــت می کنند 
در تهــران، کلانشــهرها، مراکز اســتان ها و 
همچنین شــهرهای کوچک در تمامی بافت ها 

داد. توضیح  بافت فرسوده،  و همچنین 
عضــو هیات مدیره بانک مســکن گفت: بانک 
مســکن در ســال جاری برای کمک به رونق 
انبوه ســازانی که جزو  بــرای  تولید مســکن 
بانک مســکن هســتند و رسوب  مشــتریان 
بانک مســکن برای آن ها حداقل ۱۰  حساب 

درصد است، تسهیلات را افزایش داده است.
علمــداری ادامــه داد: بانــک مســکن بــه 
انبوه ساز هستند  مشــتری های فعال بانک که 
به شــرط انجام ساخت و ســاز با اســتفاده از 
فناوری هــای نــو در شــهر تهــران، تمامی 
بوشهر،  بندرعباس،  شــهرهای  کلانشــهرها، 
کیش و قشم تا ۴۵۰ میلیون تومان تسهیلات 
ساخت، پرداخت می کند. این رقم برای مراکز 
اســتان ها و شــهرهای بالای 2۰۰ هزار نفر 
جمعیت ۴۰۰ میلیون تومان و سایر شهرها نیز 
3۰۰ میلیون تومان اســت که سود تسهیلات 

نیز ۱۸ درصد خواهد بود.
وی رقم تســهیلات ســاخت و نوســازی را 
در بافــت فرســوده بــرای ســازندگانی که 
فناوری هــای نو را رعایت کننــد در تهران و 
کلانشــهرها 3۰۰ میلیون تومان عنوان کرد و 
افزود: برای مراکز اســتان ها و ســایر شهرها، 
تســهیلاتی کــه پرداخت می شــود به  2۵۰ 

است. یافته  افزایش  تومان  میلیون 

ارزش خانه های خالی در ایران 
 1,957,000,000,000,000

تومان!
در شــرایطی که ارزش تقریبی 2.6 میلیون واحد 
خالی موجود در کشــور به عدد افســانه ای ۱۹۵7 
تریلیون تومان رســیده دولت و مجلس عزم خود 
را برای ورود خانه های خالی به بازار مصرف جزم 
کرده اند؛ هرچند بــا توجه به معافیت اقامتگاه دوم 
از مالیــات، عملا نمی توان امیدوار بود بخش قابل 
توجهــی از واحدهای خالی فروخته یــا وارد بازار 

اجاره شود.
به گزارش ایســنا، طبق سرشــماری سال ۱3۹۵ 
حدود 2.6 میلیون واحد مســکونی خالی در ایران 
وجود دارد. متوسط مساحت خانه ها در ایران طبق 
آخرین آمار از معاملات کشــور در تابستان ۱3۹۹ 
به میزان ۱۰۵ متر مربع بوده است. میانگین قیمت 
مســکن کشــور در همان مقطع نیز متری هفت 
میلیــون و ۱72 هزار تومان بود که از طرف مرکز 
آمار اعلام شــد. یعنی ارزش هر واحد مسکونی در 
کشــور به طور میانگیــن 7۵3 میلیون و 6۰ هزار 
تومــان اســت و اگر همین رقــم را ملاکی برای 
قیمت خانه های خالی قــرار دهیم ارزش تقریبی 
2.6 میلیون واحد خالی به عدد افســانه ای ۱۹۵7 
تریلیون و ۹۵6 میلیارد تومان می رسد! البته واضح 
اســت که این ارقام از تابستان گذشته تاکنون نیز 

افزایش یافته است.
حــدود ۵۰۰ هــزار واحد از 2.6 میلیون مســکن 
خالی کشــور در تهران قــرار دارد. قیمت هر متر 
خانــه در تهران طــی اســفندماه ۱3۹۹ به طور 
متوســط 3۰.2 میلیون تومان و میانگین مساحت 
واحدهای معامله شــده در پاییز ســال گذشته ۸7 
متر بوده اســت. یعنی به طور تقریبی هر خانه در 
تهران هــم اکنون 2 میلیارد و 627 میلیون تومان 
ارزش دارد. اگــر این مبلغ را برای واحدهای خالی 
در نظر بگیریم هم اکنون با ۱3۱3 تریلیون و 7۰۰ 
میلیارد تومان حبس ســرمایه از طریق خانه های 
بدون ســکنه تهران مواجهیم. این در حالی است 
که عمده آپارتمان های خالی تهران در شمال شهر 
قرار دارند که ارزش آنها بیش از متوســط قیمت 

پایتخت است.
از حدود یک سال قبل دولت و مجلس برای آنکه 
واحدها خالی را وارد بازار مصرف کنند طرح مالیات 
بر خانه های خالی را دنبال کردند که پیش نیاز آن 
راه اندازی سامانه املاک و اسکان بود؛ سامانه ای 
که می بایست از ســال ۱3۹۴ راه اندازی می شد 
اما به هر دلیل بین دو وزارتخانه راه و شهرســازی 
و اقتصاد پاسکاری شــد تا اینکه نهایتا مسئولیت 
آن به وزارت راه و شهرســازی رسید و از مردادماه 
سال گذشته شکل اجرایی به خود گرفت. اما ثبت 
املاک توسط سرپرســتان خانوار از ۱۹ فروردین 
ماه ۱۴۰۰ آغاز شــده و قرار اســت ظرف دو ماه 
صاحبخانه ها اطلاعــات واحدهای خود را در این 

سامانه ثبت کنند.
شــهرهای کمتر از ۱۰۰ هزار نفر مشمول مالیات 

خانه خالی نیست
در اصلاحیه ماده ۵۴ قانون مالیاتهای مســتقیم، 
اقامتگاه دوم خانوار در شهر دیگر معاف از مالیات 
است. خانه های واقع در روستاها و شهرهای دارای 
جمعیــت کمتــر از ۱۰۰ هزار نفر نیــز در صورت 
خالی بودن مشــمول مالیات نمی شود. واحدهای 
نوســاز هم پس از ۱2 مــاه و در طرح پروژه های 
انبوه ســازی پس از ۱۸ ماه از زمان صدور گواهی 
اتمام عملیات ســاختمانی مشمول مالیات موضوع 
این ماده می شوند. با توجه به این مشوقها به نظر 
نمی رسد که تعداد قابل توجهی از 2.6 میلیون خانه 
بدون سکنه در کشور مشــمول مالیات واحدهای 

خالی و به بازار مصرف عرضه شود.
مســئولان وزارت راه و شهرسازی می گویند که 
ثبت املاک در این ســامانه هیچ نــوع مالیاتی را 
برای هموطنان در پی نخواهد داشــت؛ مگر اینکه 
واحد را خالــی نگه دارند. در واقع اگر اجاره بدهند 
بجز خانه هــای بالای ۱۵۰ متر در تهران و بالای 
2۰۰ متر در شهرســتانها که باید مالیات متعلق بر 
اجــاره را بپردازند، هیچ نــوع مالیاتی به آن تعلق 
نمی گیرد و افراد می توانند تا ده ها و صدها خانه در 

تملک خود داشته باشند.
اما بعضی کارشناســان از جمله عضو هیات مدیره 
انجمن انبوه ســازان معتقدند که هر نوع مالیات از 
بازار مســکن نهایتا به خریداران منتقل می شــود. 
حسن محتشــم می گوید که جریمه های مالیاتی 
برای واحدهای خالی از ســکنه ممکن اســت در 
کوتاه مــدت منجر به عرضه این واحدها و کنترل 
نسبی قیمتها شــود اما در بلندمدت تاثیر منفی بر 
حوزه ســاخت و ســاز دارد و به رشد قیمتها منجر 

خواهد شد.
مالکیت یک فرد حقوقی بر 2۴ هزار واحد مسکونی
از طــرف دیگر در تملک گرفتــن املاک و زمین 
توســط بانک ها، دســتگاه ها، ارگان ها و اشخاص 
حقوقــی به یکــی از معضلات اقتصــاد ایران و 
بخصوص حوزه مســکن تبدیل شــده است. آمار 
دقیقی از تعــداد واحدهای در اختیار بانک ها وجود 
ندارد اما مردادماه سال گذشته محمود محمودزاده 
ـ معاون وزیر راه و شهرســازی ـ گفت که ۱۰۰۰ 
واحد مسکونی در اختیار یک بانک است. چند روز 
بعد هم در جریان اجرایی شــدن سامانه املاک و 
اســکان اعلام کرد که یک فرد حقیقی 6۰۵ واحد 
و یک شــخصیت حقوقی 23 هــزار و ۸۰۰ واحد 

مسکونی را در تملک دارد.

اخباراخبار

قراردادهای صوری اجاره برای فرار از مالیات خانه های خالی
وزیر راه خبر داد؛

تغییر کاربری زمین 
های کشاورزی تهران 
با مجوزهای صوری

48 هزار هکتار 
زمین ساخت مسکن 
نیروهای مسلح تعیین 
تکلیف شد

معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار تهران با اشاره به ضرورت مقابله با ساخت 
و سازهای غیرمجاز بر نظارت دقیق سازمان جهاد کشاورزی بر مجوزهای سازمان 

نظام کشاورزی تاکید کرد.
به گزارش ایسنا، عبدالرضا چراغعلی در اولین جلسه کارگروه زیربنایی سال ۱۴۰۰ 
با اشــاره به لزوم مقابله با ساخت و ساز های غیرمجاز گفت: برخی افراد با گرفتن 
مجوزهای صوری، اقدام به تغییر کاربری زمین های کشاورزی و ساخت و ساز در 

این زمین ها می کنند.

مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن از تعیین تکلیف ۴۸ هزار هکتار از اراضی مورد 
نظر برای ساخت مســکن نیروهای مسلح خبر داد.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل 
از ســازمان ملی زمین و مسکن، احمد اصغری مهرآبادی با اشاره به اجرای تفاهمنامه 
سه جانبه وزارت راه و شهرسازی، وزارت دفاع و پشتیبانی و ستاد کل نیروهای مسلح 
در ادارات کل راه و شهرســازی اســتان ها گفت: از ۱۰ استان برتر در اجرای مفاد این 
تفاهمنامه تقدیر شده است.وی افزود: مقدمات امضای این تفاهمنامه از سال ۹7 آغاز 
شــد و بر اساس این تفاهمنامه ۴۸ هزار هکتار از اراضی در اختیار ارگان های مختلف 

مرتبط با ستاد کل نیروهای مسلح تعیین تکلیف شد.

مدیرکل بنادر و دریانوردی خوزستان خبر داد

احداث اسکله گردشگری و انعقاد قراداد پایانه مکانیزه مواد معدنی بندر امام  در دستور کار

جزییاتی از زلزله ۵.۹ گناوه در گفتگو با رییس بخش زلزله مرکز تحقیقات اعلام شد

گسل پیش ژرفای زاگرس مسبب زلزله حدود ۶ بندر گناوه

مدیرکل بنیاد مسکن بوشهر خبر داد:

آمادگی کامل بنیاد مسکن بوشهر برای کمک به زلزله زدگان

بنادرمدیرکل بنادر و دریانوردی خوزستان در 
تشریح مهم ترین اهداف بنادر خوزستان در 
سال ۱۴۰۰، گفت: جذب سرمایه و فعالیت 
بخش خصوصــی در راســتای حمایت و 
پشــتیبانی از تولید در بنادر خوزســتان، در 

دستور کار قرار دارد.
به گــزارش پایــگاه خبــری وزارت راه و 
شهرســازی، عــادل دریس با اشــاره به 
اهداف بنادر خوزستان در سال جاری و نیز 
اقدامات لازم در راستای تحقق شعار سال 
۱۴۰۰ مبنی بر »تولید، پشتیبانی ها و مانع 
زدایی ها«، اظهار داشت: انعقاد قراداد پایانه 
مکانیزه مواد معدنی بندر امام)ره( و بازنگری 
قراردادهای ســرمایه گذاری، از مهم ترین 

اهداف بنادر سال ۱۴۰۰ است.
اهداف بندری و اقتصادی

وی ادامــه داد: انعقاد قراداد پایانه 2 غلات 
بنــدر امام خمینی )ره(، تهیه و تدوین طرح 
جامع کالبدی مناطق ویژه اقتصادی بندری 
جهت اخذ مصوبه شورای عالی مناطق آزاد 
تجاری–صنعتی در بندر امام خمینی )ره( و 
تدوین ساختار تعرفه ای مناسب برای پایانه 
مواد معدنی و پیشنهاد آن به سازمان بنادر 
و دریانوردی از دیگر اهداف تبیین شده در 

این بخش است.
مدیرکل بنادر و دریانوردی خوزستان با بیان 
اینکه در حــوزه بندری و اقتصادی طراحی 

نرم افــزار پایش ورود خــروج واگن ها در 
راستای نظارت بر عملیات حمل و نقل ریلی 
کالا در بندر امام خمینی)ره( در دســتورکار 
قرار دارد، عنوان کــرد: اتصال خط قیر به 
اسکله و اجرای خط تامین ازوت/هوا برای 
تخلیه خطــوط لوله کریدور مشــترک از 
سمت سایت ها به اسکله و نیز الزام تمامی 
شرکت های فعال در حوزه بندر جهت اخذ 
گواهینامه ایمنی تجهیزات از دیگر مواردی 
اســت که در راســتای تحقق آنها در سال 

جاری گام بر خواهیم داشت.
دریس با اشــاره به اینکه افزایش نرم های 
تخلیه و بارگیری در عملیات بندری از طریق 
ساماندهی تجهیزات تخلیه و بارگیری کالا 
یکی دیگــر از اهداف مهم حوزه بندری در 
ســال ۱۴۰۰ در بنادر خوزستان خواهد بود، 
اظهار داشت: تدوین شاخص های بارگیری 
کالاهای فله در اراضی پشــتیبانی و تعیین 
محدوده های خطر در مناطق عملیات بندری 
به منظور کنتــرل تردد ایمن در آن مناطق 
در راســتای کاهش اثرات ریسک های بارز 

ایمنی و بهداشتی در دستور کار قرار دارد.
اهداف دریایی

وی در ادامــه بــه اهداف حــوزه دریایی 
خوزستان در سال ۱۴۰۰ اشاره کرد و گفت: 
بازنگری و به  روزرسانی دستورالعمل عملیات 
راهنمایی کشتی های بندر امام خمینی )ره(، 

افزایش ظرفیت لایروبی از طریق عملیاتی 
کردن واحد لایروب مکران 2 و بهره برداری 
از تأسیســات پردازش زائــدات نفتی برای 
خدمات رسانی به تمامی بنادر کشور در این 

بخش در دستورکار قرار دارد.
مدیرکل بنادر و دریانوردی خوزستان افزود: 
ارتقاء ایمنی شــناورهای ســنتی در بنادر 
اســتان از طریق افزایش نظارت و بازرسی 
شــناورهای صیــادی و همچنین نظارت 
مستمر بر عملکرد و آموزش افسران کنترل 
و بازرســی بنادر تابعه از دیگر اهداف تبیین 

شده در حوزه دریایی است.
اهداف فنی و نگهداری

وی با بیان اینکه در حوزه فنی و نگهداری 
در ســال ۱۴۰۰ نیز اهداف مختلفی مدنظر 
قرار خواهد گرفت، بیان کرد: در این راســتا 
می توان به تأمین پمپ های آتش نشــانی 
بندر ســجافی و شــادگان، انجام تعمیرات 
اساسی خودروهای آتش نشانی و تانکرهای 

آبرسان اشاره کرد.
مدیرکل بنادر و دریانوردی خوزستان افزود: 
مطالعــه طرح جامع حفاظــت الکترونیک 
مجتمع بندری امام خمینی)ره(، اســتقرار و 
پیاده ســازی نرم افزار مدیریت نگهداری 
و تعمیرات و نیز اســتقرار سیستم مدیریت 
و نگهداری تجهیزات اســتراتژیک از دیگر 

اهدافی است که مدنظر قرار می گیرد.

 مهندسی و عمرانی 
دریس با اشــاره به اهداف حوزه مهندسی 
و عمرانی بنادر خوزســتان در سال جاری، 
اعلام کرد: احداث اســکله و ســاختمان 
دریابانی به میزان ۴۰ درصد، ادامه مطالعات 
و انجام عملیات احداث اسکله گردشگری 
بندر امام خمینــی)ره( به میزان 3۰ درصد، 
انجام عملیات گازرسانی به بندر امام خمینی 
)ره( به میزان 6۰ درصد و پروژه جمع آوری 
آب های سطحی به میزان 3۰ درصد از مهم 
ترین اهداف این بخش در سال ۱۴۰۰ است.

وی ادامه داد: تعمیرات اساســی بیکن های 
خورموســی بندرامام خمینی)ره( به میزان 
6۰ درصد، تعمیرات اساســی بندر سجافی 
به میــزان ۱۰۰ درصد، تعمیرات اساســی 
اسکله های شماره 27 تا 3۴ از 6۰ به میزان 

۱۰۰ درصد از دیگر اهداف مدنظر است. 
به گزارش ســازمان بنــادر و دریانوردی، 
مدیرکل بنــادر و دریانوردی خوزســتان 
با اشــاره به اینکه عملیــات اجرایی برج 
کنتــرل دریایی بنــدر امــام خمینی)ره( 
به میــزان ۴۰ درصد و عملیــات اجرایی 
لایروبی کانال خورموســی به میزان ۵۰ 
درصد نیز در دســتور کار قرار دارد، عنوان 
کرد: بازرســی و پیمایش منظم از سواحل 
و ســازه های ســاحلی و دریایی، پیگیری 
سیلوی  احداث  مجوزهای ساحلی،  صدور 
نگهداری غلات بــه میزان ۱۵۰ هزار تن 
توســط بخــش خصوصی و نیــز احداث 
انبار پشــتیبانی-حمل ریلی توسط بخش 
خصوصــی از دیگر اقدامــات مهم بنادر 

خوزستان در سال ۱۴۰۰ خواهد بود.

علــی بیــت اللهــی رییــس بخش 
زلزله مرکز تحقیقات راه، مســکن و 
شهرسازی جزئیاتی از زلزله ۵.۹ بندر 
گناوه را اعلام و خســارت های وارده 
را برای بخشی از واحدهای مسکونی 

دانست. محتمل  روستایی 
زلزله  بخش  رییــس  بیت اللهی  علی 
و  مســکن  راه،  تحقیقــات  مرکــز 
خبرنگار  با  گفت وگو  در  شهرســازی 
پایگاه خبری وزارت راه و شهرسازی، 

جزییاتــی از زلزله ۵.۹ بندر گناوه که 
امروز 2۹ فروردین ساعت ۱۱:۱۱ در 
عمق ۱۰ کیلومتــری، به فاصله 27 
کیلومتــری بندرگناوه، 3۱ کیلومتری 
بندر ریگ در بوشــهر، ۴2 کیلومتری 
شــبانکاره در بوشــهر و در فاصلــه 
مســتقیم 662 کیلومتری تهران رخ 

داد را توضیح داد.
تحقیقات  مرکز  زلزلــه  رییس بخش 
راه، مســکن و شهرســازی گفــت: 

 7۸2 معــادل  با جمعیتی  26 شــهر 
هــزار و 762 نفــر و 7۴7 آبادی با 
جمعیتــی معــادل 273 هزار و ۱۸۸ 
نفر تحت تاثیر این زلزله قرار گرفتند.

بیت اللهی با اشاره به اینکه تعداد کل 
جمعیت ساکن شهری و روستایی در 
محــدوده شــدت محســوس زلزله 
اســتان  گناوه  بندر   ۵.۹ بزرگــی  به 
بوشــهر، جمعیتی معادل ۱۸6 هزار و 
32 نفر اســت، توضیح داد: خسارت 
واحدهای  بــرای  قابل ملاحظــه ای 
نشــده  برآورد  شــهری  مســکونی 
اســت. تعداد کل واحدهای مسکونی 
خســارت دیده احتمالی نیز 3۸ واحد 
برآورد شــده اســت. همچنین تعداد 
آبادی های خســارت دیده نیز در بندر 
گناوه استان بوشهر، 27 آبادی است.
بــه گفتــه وی، جمــع کل جمعیت 
شــهری و آبادی های در شــعاع نیم 
 ۱۵۵3۹۹ ۵۵ کیلومتری  درجه حدود 
نفر و تعداد کل واحدهای مســکونی 

۴۰۴۵۴ واحد بوده کــه از میان این 
تعــداد از واحدهای مســکونی تعداد 
2۱۴۹۰ واحد فاقد اسکلت هستند.  

گســل  داد:  توضیــح  بیت اللهــی 
مســبب زلزله ۵.۹ بندر گناوه استان 
زاگرس  پیش ژرفای  گســل  بوشهر، 
اســت و طبــق آخریــن آمــار ۱۰ 
پیوســته است که  به وقوع  پس لرزه 
۴.۵ گزارش با بزرگی  آنها   بزرگترین 

 شده است.
تحقیقات  مرکز  زلزلــه  رییس بخش 
راه، مســکن و شهرســازی، در بیان 
لرزه خیــز محدوده رومرکز زلزله بندر 
گناوه، گفت:  در ۱۵ ســال گذشته و 
در شعاع یک درجه از رومرکز زلزله،  
منطقــه  در  رخ داده  زمین لرزه هــای 
معــرف لرزه خیزی گســتره رومرکز 
زلزله هســتند. بر اســاس داده های 
جمع آوری شــده در این مدت تعداد 
233۴ زلزله با بزرگی 2.۵ و بالاتر در 
گستره اطراف رومرکز از سال 2۰۰6 

میلادی تــا زمان وقــوع زلزله ۵.۹ 
بندر گناوه اســتان بوشهر )مدت ۱۵ 
ساله( ثبت شده اســت. از این تعداد 
۱3 زمین لــرزه با بزرگــی ۵ و بالاتر 
و ۸۹ زلزله بــا بزرگی ۴ تا ۵ و بقیه 
زمین لرزه هــا کوچکتر از بزرگی ۴ در 

اطراف رومرکز گسترده شده اند. 
وی در بیــان پیشــنهادهای مرکــز 
اعلام  زلزله  خصــوص  در  تحقیقات 
هنــگام  در  دارد  کــرد:  ضــرورت 
رخداد زلزله و بعد از آن خونســردی 
خود را حفظ و بــا رعایت ملاحظات 
آموزشی رفتار صحیح در برابر زلزله، 
مراقــب پس لرزه ها بــود. همچنین، 
ارتقــای کیفــی ســاخت و ســاز و 
بویــژه کیفیت واحدهای مســکونی 
شــهری و روســتائی، یک ضرورت 
مســتمر برای کشــور لرزه خیز ایران 
اســت. این امر با اولویــت مناطق با 
 خطر بالای زلزله باید بطور پیوســته 

دنبال شود.

 تخریب واحدهای مســکونی روســتایی 
بنیاد مســکن  اثر زلزله رامیانمدیرکل  بر 
بوشــهر ضمــن اعلام مقاوم ســازی ۵۵ 
در  روستایی  واحدهای مســکونی  درصد 
مناطق زلزله زده از آمادگی و حضور کامل 
نیروهــا و تجهیزات بنیاد مســکن در آن 

مناطق، خبر داد.
حمیــد حیــدری مدیرکل بنیاد مســکن 
بوشــهر در گفت وگو با خبرنــگار پایگاه 
خبری وزارت راه و شهرســازی، از حضور 
نیروها و ماشــین آلات بنیاد مســکن در 

مناطق زلزله زده استان بوشهر خبر داد.
مدیرکل بنیاد مسکن بوشهر گفت: بعد از 
وقوع زلزله ۵.۹ بوشــهر در بندر گناوه و 
بندر دیلم که امروز 2۹ فروردین ســاعت 
۱۱:۱۱ به وقوع پیوســت تیم های ارزیاب 
به همــراه ماشــین آلات بنیاد مســکن 
در مناطــق زلزله زده اســتان حضور بهم 
رســاندند و در حال ارزیابی به واحدهای 
مسکونی آسیب دیده و همچنین کمک به 

زلزله زدگان هستند.
حیدری با اشــاره به اینکــه عمدتا بخش 

مرکزی شهرســتان گناوه و شهر ریگ در 
معرض شتاب و شدت زلزله بودند، افزود: 
تیم های ارزیاب در حال ارزیابی واحدهای 
مسکونی خســارت دیده هستند. همچنین 
ماشــین آلات در منطقه مستقر هستند و 
چنانچه نیاز به آواربرداری باشــد ســریعا 

اقدام خواهند کرد.
وی یــادآور شــد: بنیاد مســکن انقلاب 
اســلامی در شهرســتان گناوه در اجرای 
طرح بهسازی و مقاوم ســازی واحدهای 
مسکونی روستایی اقدامات مناسبی انجام 

داده است و هم اکنون ۵3 درصد واحدهای 
مسکونی روستایی مقاوم سازی شدند.

با توجــه به  حیــدری تصریــح کــرد: 
مقاوم ســازی ۵۵ درصــدی واحدهــای 
مسکونی روستایی و اجرای طرح بهسازی 
محیط روستایی و استقبال مردم در اجرای 
این طرح در سال های گذشته، پیش بینی 
می شود، کمترین خسارت ها را در منطقه 

شاهد باشیم.
مدیــرکل بنیاد مســکن بوشــهر گفت: 
ارزیابی های اولیه حاکی اســت که عمدتا 

خرابی ها در بخش هــای دیوار واحدهای 
مســکونی روســتایی اتفاق افتاده است. 
ضمن آنکه پیش بینی می شــود در بافت 
های فرســوده و ناکارآمد که مردم نسبت 
به بازســازی و مقاوم ســازی آنها اقدام 

نکردند، خسارت هایی را شاهد باشیم.
حیدری ادامه داد: نیروهای بنیاد مســکن 
با آمادگی کامــل در منطقه حضور دارند 
و در حال ارزیابی میزان خســارت ها به 
واحدهای مســکونی روستایی و کمک به 

آسیب دیدگان احتمالی هستند.
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دیروز در نیم ســاعت، بوشــهر چهار بار 
لرزید؛ زلزله هایی پشــت ســر هم که با 
یک زلزله اصلی ۵.۹ ریشتری در ساعت 
۱۱:۱۱ شــروع شــد و آخرین آن هم)تا 
لحظه انتشــار این گزارش( یک زلزله ای 

با بزرگی ۴.۴ ریشتری رخ داد.
براســاس اطلاعات مرکز زمین شناســی 
آمریکا، این زلزله های نســبتا قدرتمند در 
عمق ۱۰کیلومتری زمین رخ داده اســت 
و همچنین گزارش هایی از احســاس آن 
در شــهرهای دیگر و حتی کشور کویت 

منتشر شده است.
همین موضوع باعث ترس و نگرانی های 
بسیاری نســبت به خسارت های احتمالی 
این حادثه شده است، موضوعی که البته 
خوشــبختانه هنوز خبر جدی درباره آن 

اعلام نشده است.
محمد باقــر محمدی، معــاون عملیات 
سازمان امداد و نجات هلال احمر اعلام 
کرده اســت که تاکنون هیچ خســارت 
جــدی درباره این حادثه گزارش نشــده 
اســت، همچنین به گفته رئیس سازمان 
اورژانــس کشــور، این حادثــه تاکنون 
یــک زخمی داشــته اســت و همچنین 

گزارش هایی مبنــی بر قطعی برق، تلفن 
و اینترنت در گناوه وجود دارد و تصاویری 
از ریزش کوه در اطراف گناوه هم منتشر 

شده است.
پس لرزه های بعدی در راه هستند

پژوهشــگاه  اســتاد  زارع،  مهــدی 
بــه  رابطــه  ایــن  در  زلزله شناســی، 
خبرآنلایــن می گوید: زلزلــه بزرگتر در 
چین خوردگی های مــرز خلیج فارس رخ 
داده اســت، این اتفاق بــا زلزله بزرگای 

نزدیک 6 در ۹۰ کیلومتری بوشــهر رخ 
داده اســت. از این منطقــه انتظار وقوع 
چنین زلزله هایی غیر منطقی نیست، این 
مناطق زلزله با تاقدیس هایی که سازوکار 
فشاری دارند رخ می دهند و چنین حوادثی 
انتظار مــی رود. او دربــاره پس لرزه های 
بعدی این حادثه توضیــح داد: این زلزله 
در نیم ساعت اول 3 پس لرزه با بزرگای 
۴.۵، 3.۹ . ۴.۴ داشــته است، این که در 
روزهــای آینده هم زلزله هایــی با اندازه 

کوچکتر رخ بدهند طبیعی است.
درباره  زلزله شناســی  پژوهشــگاه  استاد 
خســارت های احتمالی این زلزله عنوان 
کرد: انتظار می رود که روستاهای اطراف 
از این حادثه خسارت ببیند، چون زلزله در 
عمق ۱۰ تا ۱2کیلومتری زمین رخ داده و 
حتی یکی از همکاران من از کویت گفت 
که این حادثه در آنجا هم احســاس شده 
اســت. اما خوشــبختانه مرکز پرحمعیت 
بزرگی در نزدیکی مرکز زلزله وجود ندارد 
و زلزله در ۹۰کیلومتری استان بوشهر رخ 

داده است.
خبری از سونامی نیست

زارع با اشــاره به اینکه قبلا بوشهر شاهد 
چنین زلزله های بــوده، توضیح داد: »در 
منطقــه بوشــهر ما زلزلــه 2۰ فروردین 
۹2 داشــتیم که آن اتفاق هم بزرگای 6  

داشت.«
او ادامه داد: »۸ ســال قبل 2۰ فروردین 
۱3۹2 این زلزله در ۸۰کیلومتری جنوب 
شــرق بوشــهر رخ داد، این دفعه در ۹۰ 
کیلومتری شمال بوشــهر این اتفاق رخ 
داده اســت. استان بوشــهر و منطقه آن 
لرزه خیز اســت و گســل های مهم مثل 

گســل برازجان، بخشی از گسل کازرون 
و خمیدگی های زاگرس از بوشهر رد می 
شــوند و انتظار وقوع چنین حواثی در آن 

وجود دارد.
حتــی یکــی از زلزله هــای تاریخی در 
بوشــهر منجر بــه رخ داد ســونامی در 
خلیج فارس شــده بود. زارع می گوید: در 
جنوب بوشــهر در بندر طاهری در سال 
۹7۸ میلادی زلزله ای تاریخی وجود دارد 
که منجر به ایجاد تنها ســونامی شناخته 
استان بوشهر  بود.  شده خلیج فارس شده 
ســابقه تاریخی لرزه خیزی مفصلی دارد. 
آن ســونامی منجر به امواجی شــد که 
بخش هایی از شهرهایی به زیر آب بروند، 
موضوعــی که هنوز هم از بندر بوشــهر 

مشخص است.
البته خوشــبختانه زلزله های چند ساعت 
گذشــته چنین خطــری ندارند، اســتاد 
پژوهشــگاه زلزله شناســی در ایــن باره 
می گوید: ایــن زلزله های جدید ربطی به 
سونامی ندارد، چون زلزله ها حداقل در 3۰ 
کیلومتری ساحل رخ دادند و از نظر بزگی 
هم انتظار نمی رود که منجر به تغییری در 

کف دریا شوند.

مشارکت برای حفاظت و 
احیای بناهای تاریخی در 

دستور کار قرار دارد
وزیر میراث فرهنگی اعلام کرد: طرح مشــارکت 
با مالکیــن بناهای تاریخی برای حفاظت و احیای 
آن ها و ایجاد و توسعه موزه های خصوصی از دیگر 

برنامه های در دست اقدام این وزارتخانه است.
بــه گزارش خبرگــزاری مهر، در متــن پیام علی 
اصغر مونسان که به مناســبت روز جهانی بناها و 

محوطه های تاریخی منتشر شده آمده است:

»۱۸ آوریــل مصادف با 2۹ فروردین که به عنوان 
روز جهانی بناها و محوطه های تاریخی نامیده شده 
فرصت مغتنمی است تا به موضوع میراث فرهنگی 
بــه طور عام و برنامه ها و سیاســت های مرتبط با 
این مناسبت به صورت خاص توجه بیشتری داشته 

باشیم.
خوشبختانه ما در ســرزمینی زندگی می کنیم که 
در زمینــه مظاهر فرهنگ و تمدن شــامل هنرها 
و ســنت ها و آئین ها از جمله غنی ترین کشورهای 
جهان به شــمار می آید و از ایــن نظر ایران یکی 
از اســتثنایی ترین ســرزمین های جهان اســت. 
میراث فرهنگی از جمله سرمایه هایی است اهمیت 
آن طی سال های اخیر بیشتر مورد توجه همگانی، 
متخصصیــن و مســئولین در مقیاس های محلی، 
منطقه ای ملی و جهانــی قرار گرفته و گنجینه ای 
از تجــارب، فنون، دانش و هنر گذشــتگان برای 

استفاده نسل حاضر و آیندگان است.
امروزه میراث فرهنگی از این منظر نیز اهمیت دارد 
که ما بــه عنوان امانتداران فعلی وظیفه انتقال آن 
را به نسل های آینده بر عهده داریم، بنابراین باید 
در حفاظت و نگهداری آن بکوشیم و تاریخ جهان 
را برای نسل آینده نگه داریم تا همگان بتوانند در 
مورد پیشینه و ارزش های تاریخی و فرهنگی خود 
آگاهی یابند. بی تردید در این زمینه آنچه به عنوان 
آثار تاریخی شــناخته می شود در درجه اول نیاز به 

نگهداری دارد.
وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
به عنوان متولی امر حفاظت از میراث فرهنگی طی 
سال های اخیر ضمن انجام وظایف قانونی خود در 
امــر حفاظت از آثار تاریخی فرهنگی ســعی کرده 
اســت تا با مرمت و احیای تعــداد قابل توجهی از 
بناهای تاریخی منظر جدیدی از مواجهه همگانی 
بــا ارزش های موجود در بناهــای تاریخی را رقم 
زند، امری که با اســتقبال بخش خصوصی و آحاد 

مختلف جامعه مواجه شده است.
طرح مشــارکت با مالکین بناهــای تاریخی برای 
حفاظــت و احیای آن هــا و نیز ایجاد و توســعه 
برنامه های در  از دیگــر  موزه هــای خصوصــی 
دســت اقدام ایــن وزارتخانه برای ایجــاد زمینه 
مشــارکت های همگانــی در حفاظــت از بناهای 
تاریخی بوده اســت. ضمن آنکــه در برنامه های 
آینده نیز تقویت و توســعه این برنامه، گســترش 
همکاری با دســتگاه ها و نهادهای عمومی برای 
حفاظت و احیای بناهــا، مجموعه ها، محوطه ها و 
بافت های تاریخی فرهنگی و همچنین توجه ویژه 
به شناســایی و معرفی منظرهای تاریخی فرهنگی 
به عنــوان ثروتی مغفول برای توســعه پایدار در 

دستور کار جدی قرار گرفته است.
به نظر می رســد با توجه به شــعار امسال شورای 
بین المللی یادمان هــا و محوطه های تاریخی که 
»گذشته های پیچیده، آینده های گوناگون« نامیده 
شده اســت، موضوع توجه و اســتفاده از تجارب 
گذشته به منظور برنامه ریزی برای توسعه آینده از 
اهمیتی مضاعف برخوردار باشــد. به همین منظور 
نیز ایفای نقشــی فعال تر و پیشران در امر توسعه 
از ســوی وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری و 

صنایع دستی در دستور کار خواهد گرفت.
از سویی امســال روز جهانی بناها و محوطه های 
تاریخــی را در حالی گرامــی می داریم که جهان 
با بحران کرونا دســت به گریبان اســت؛ بیماری 
ناگزیر موجب محدودیت های سفر  همه گیری که 
و کاهش انس گردشــگران با جاذبه های تاریخی 
شــده اســت. در چنین شــرایطی انتخاب شعار 
»گذشــته های پیچیده: آینده های گوناگون« برای 
ســال 2۰2۱ ضمن نگاه به چالش هایی که میراث 
بشری را تهدید و رویکرد ما به آن را متأثر می کند، 
بر ضرورت تعییــن راهبردهایی نجات بخش برای 
صیانت و معرفی میراث فرهنگــی در آینده تاکید 
دارد.شعار امســال در عین حال نشان از نگرانی ها 
و دغدغه هایــی دارد که ممکن اســت آینده آثار 
تاریخی را در هالــه ای از ابهام قرار دهد، از این رو 
دعوتی همگانی از تمام کشورهاســت تا در سایه 
همفکری و انســجام بین المللی، تجارب گذشته و 
داشــته های خود را در مســیر هم افزایی قرار داده 
و هریک سهمی در ترســیم آینده ای امیدوارانه و 

روشن برای میراث مشترک بشری داشته باشند.
بی تردید در شــرایط کنونــی، بهره مندی خلاقانه 
از ظرفیت های مجــازی بیش از هر زمان دیگری 
ضرورت داشــته و موجب حفظ اتصال و پیوستگی 
انسان به میراث فرهنگی و جلوگیری از خلاءهای 
جبران ناپذیر در این زمینه خواهد شــد. شاید بتوان 
گفت جداییِ - هرچند مقطعیِ - بخش اعظمی از 
شــهروندان جوامع از آثار تاریخی به دلیل پاندمی 
کووید ۱۹، جنبه های هویتــی و فرهنگی آنان را 
تحت تأثیر قــرار می دهد و ادامــه چنین روندی 
نیازمند تمهیداتی برای ترمیم و جبران اســت که 

جز با همکاری بین المللی محقق نمی شود.

جابجایی 13 میلیون مسافر با 
مترو تهران در فروردین 1400

مدیرعامل شرکت بهره برداری مترو تهران گفت: در حال 
حاضر حجم تردد مسافر این ناوگان، روزانه از مرز ۸۰۰ 

هزار مسافر عبور کرده است.
به گزارش خبرگزاری مهر، فرنوش نوبخت گفت: در ایام 
نوروز متروی تهران روزانه به طور میانگین بیش از 2۸۰ 
هزار مسافر را جابجا کرد و پس از تعطیلات نوروزی در 
اولین روز کاری میزان مســافران به ۴۴۱ هزار و ۴۸۱ 
مسافر رسید که نسبت به سال گذشته بیش از 63 درصد 

افزایش داشته است.
مدیرعامل شرکت بهره برداری متروی تهران و حومه با 
بیان اینکه از اول فروردین ماه ۱۴۰۰ تعداد مسافران مترو 
روند افزایشــی داشته است گفت: نیمه دوم فرودین ماه 
۱۴۰۰ میزان مسافران نسبت به نیمه اول با 3۱ درصد 

افزایش به ۸۹۸ هزار و 7۵۱ مسافر رسید.
نوبخت در ادامه با اشــاره به اینکه فروردین ماه ســال 
گذشــته متروی تهران 6 میلیون و 3۰۰ هزار مسافر را 
جابجا کرد گفت: امسال تا 27 فروردین ماه ۱3 میلیون و 
336 هزار و 2۹6 مسافر با متروی تهران جابجا شده اند 

که نشان از افزایش بیش از دو برابری دارد.
مدیر عامل شرکت بهره برداری متروی تهران و حومه 
با تاکید بر اینکه سرفاصله حرکت قطارها طی سه سال 
گذشــته 2۹ مرحله کاهش یافته افزود: در حال حاضر 
خطوط یک و چهار با 3 و نیم دقیقه، خط دو با 3 دقیقه، 
خط سه 6 دقیقه، خط پنج ۱۵ دقیقه و در خط هفت هر 
۱۰ دقیقه مســافرگیری دارد، همچنین با راه اندازی دو 
ایستگاه مرزداران و شهرک آزمایش در خط 6 سر فاصله 
این محدوده نیز همانند ایستگاه های خط شش به پانزده 
دقیقه کاهش می یابد.وی با بیان اینکه در ۱۴ ماه گذشته 
متروی تهــران و حومه بدون هیچ وقفه ای در روزهای 
تعطیل و غیر تعطیل خدمت رسانی به شهروندان داشته 
خاطرنشــان کرد: این ناوگان با تمام ظرفیت در خطوط 

هفتگانه مترو در حال سرویس دهی است.
مدیرعامل شرکت بهره برداری متروی تهران و حومه 
افزود: در ۱37 ایستگاه متروی تهران و حومه ضدعفونی 
کردن ایســتگاه ها و واگن های مترو نیز طبق برنامه در 

حال انجام است.

دورکاری در شهرداری تهران 
سلیقه ای اجرا شده است

یک عضو شــورای شهر تهران گفت: شهرداری تهران 
در مناطق، معاونت ها و سازمان ها از دورکاری کارمندان 
پرهیز کرده اســت و یا به شکل سلیقه ای به اجرای آن 

پرداخته است.
به گزارش ایســنا، الهام فخاری در دویست و هشتاد و 
هفتمین جلسه علنی شــورای اسلامی شهر تهران در 
تذکری گفت: در سخت ترین روزهای فراگیری بیماری 
کوویــد ۱۹ و در حالی که قرنطینه می تواند به این موج 
پایان دهد، شــهرداری تهران در مناطق، معاونت ها و 
ســازمان ها از دورکاری کارمندان پرهیز کرده است و یا 

به شکل سلیقه ای به اجرای آن پرداخته است. 
وی افــزود: اکنون پس از گذشــت یک ســال از آغاز 
بیماری معاونت منابع انســانی نتوانسته است شیوه ای 
برای خدمت رســانی در شــرایط کرونایی با کمترین 
حضور را اجرا کند و سازمان فاوا نیز هنوز نتوانسته است 
زیرساخت های مورد نیاز برای خدمات دهی به مردم از 

طریق اینترنت را فراهم کند. 
وی تاکید کرد: مردم مجبور هســتند برای موضوعات 
مختلف به صورت حضوری به شهرداری مراجعه کنند. 
جان کارمندان شــهرداری همانند سایر شهروندان در 
خطر است و شهرداری نسبت به سلامت پرسنل و مردم 
مسئول است. شهرداری باید بدون کسر از حقوق و مزایا 

با یک سوم نیرو خدمت رسانی را انجام دهد.

مجوز شورا به واگذاری موقت 
املاک شهرداری برای ساخت 
برج های تخلیه اضطراری گاز

اعضای شورای شهر یک فوریت لایحه اعطای مجوز 
به شهرداری تهران جهت واگذاری حق انتفاع به صورت 
رقبی اراضی و املاک خود به شرکت گاز استان تهران 
جهت احداث برج های تخلیــه اضطراری گاز در مواقع 

بحران)زلزله( را به تصویب رساندند.
به گزارش ایسنا، در دویست و هشتاد و هفتمین  جلسه 
شورای شــهر در جریان بررســی یک فوریت لایحه 
اعطای مجوز به شــهرداری تهران جهت واگذاری حق 
انتفاع به صورت رقبی اراضی و املاک خود به شرکت 
گاز استان تهران جهت احداث برج های تخلیه اضطراری 
گاز در مواقع بحران)زلزله( حامد مظاهریان معاون برنامه 
ریزی، توسعه شــهری و امور شورا در ارائه گزارش این 
لایحه گفت: یکی از نگرانی ها در شهر تهران وقوع زلزله 
اســت. در زمان زلزله شریان های خدماتی به ویژه آب، 
برق و گاز بعضا موجب حادثه می شــوند. آتش سوزی 
های بزرگی را پس از زلزله در شهرها داریم که ممکن 
اســت تولید انفجار کنند. بر اساس مصوبه دولت درباره 
شریان های حیاتی تهران مطالعه ای انجام شد تا امکان 
تخلیه خطوط لوله شهر تهران فراهم شود. این اقدام هم 
توزیع جغرافیایی دارد و هم باید در مکان هایی باشد که 
به دور از اماکن مسکونی و بیشتر در فضای سبز باشد که 
این املاک غالبا در حوزه مالکیت شهرداری است و غالبا 
در فضای سبز و رمپ و لوپ ها و اطراف بزرگراه ها است.
وی افزود: احداث این مکان ها و برج های تخلیه زمان 
بر اســت و مکاتبات متعددی با شهرداری شده که این 
فضا را در اختیار  شرکت گاز قرار دهد. این برج ها 2۰ در 
2۰ است که البته درباره شکل بصری آن باید به صورت 

مستقل بررسی صورت گیرد.

اخباراخبار

خطر سونامی زلزله در ایران وجود دارد؟
توضیحات استاد پژوهشگاه زلزله شناسی درباره جزییات زلزله بوشهر

امکان نامگذاری 
مجدد خیابانی به نام 
»کوروش« وجود 
ندارد

بخشودگی جرایم 
رانندگی دوبرابر 
 شده تا پایان
 سال ۹۹

رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر تهران گفت: در حال حاضر خیابانی در منطقه 
۵ تهران به نام کوروش وجود دارد، لذا امکان نامگذاری دوباره آن نیست.به گزارش خبرگزاری مهر، محمد 
جواد حق شناس رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی و رئیس کمیته نامگذاری شورای شهر تهران در 
پاســخ به درخواست انجمن فرهنگی افراز برای نامگذاری خیابانی به نام کوروش بزرگ نوشت: به رغم 
تأیید نکات و مطالب مذکور و اطلاع از جایگاه و اهمیت شخصیت کوروش و سایر مفاخر ایران باستان، 
در گذشته خیابان کوروش در منطقه ۵ شهرداری تهران به نام این شخصیت شهیر ایرانی نامگذاری شده 
و از آنجا که یکی از رویکردهای اصلی کمیسیون نام گذاری، جلوگیری از نام گذاری های تکراری معابر در 

سطح شهر تهران می باشد، امکان نامگذاری جدید برای این نام وجود ندارد.

رئیس پلیس راهور از بخشش جرایم رانندگی معوقه ای خبر داد که مشمول 
جرایم دو برابری شده اند.

به گزارش خبرگزاری مهر، ســردار ســید کمال هادیانفــر با اعلام خبر 
بخشــودگی جرایم رانندگــی دو برابر شــده تا پایان ســال ۹۹، در این 
رابطه اظهار کرد: درخواســت کردیم افرادی که تا پایان ســال ۹۹، دارای 
جرایم رانندگی معوقه هســتند و مشمول جرایم دو برابری شده اند، شامل 

بخشودگی شوند و جرایم رانندگی آنها به اصل بازگردد.

سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا اعلام کرد

واکسیناسیون رایگان کرونا طبق اولویت بندی

هاشمی:
پروتکل های بهداشتی در تهران کم تر از ۵0 درصد رعایت می شود

مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی:

گام نهایی نسخه الکترونیک در آینده نزدیک برداشته می شود

رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران:

سند ملی فرهنگ جهاد، دفاع و مقاومت، ایثارو شهادت برگرفته از عاشورا است

ســخنگوی ســتاد ملی مقابله با کرونا بر 
واکسیناســیون رایگان علیه کووید۱۹ در 
قالب نظام شــبکه و طبــق اولویت بندی 

صورت گرفته، تاکید کرد.
به گزارش ایســنا، دکتر علیرضا رئیسی، 
گفــت: مــا قطعــا متعهــد هســتیم و 
واکسیناسیون بحث دیروز و امروز نیست 
و همه کســانی که در حوزه سلامت کار 
می کنند و حتی عزیزان ســازمان جهانی 

بهداشت، کشورهای همسایه و... می دانند 
که ما یکی از قوی ترین نظام شبکه ها را در 

سطح منطقه داریم.
واکسیناسیون رایگان کرونا در نظام شبکه 

کشور و براساس اولویت بندی
وی افزود: ما همواره واکسیناسیون روتین 
کشور را رایگان انجام دادیم و بحث دیروز 
و امروز نیست. در مورد واکسن کرونا هم 
آن واکسنی که در سطح شبکه توزیع شود 

قطعــا رایگان خواهد بــود و این موضوع 
قطعی اســت و به هیچ وجه بحث اینکه 
بخواهیم پولی از کسی بگیریم وجود ندارد. 
اگر در اولویت نیستید صبر کنید تا نوبت تان 

شود
رئیســی تاکید کرد: اگر کسی در اولویت 
دریافت واکســن نباشــد باید صبر کند تا 
نوبتش شــود که بتواند واکسن را دریافت 
کند. در همه دنیا اولویت بندی وجود دارد 

و کشــورهای بزرگی که خودشــان تولید 
واکسن دارند هنوز نتوانسته اند همه گروه ها 
را واکســن بزنند و بر اساس اولویت پیش 
رفته اند. کشــوری مثل چین که خودش 
تولید کننده اســت و از نظر مالی و تحریم 
هم مشــکل ندارد، ۹ درصد جمعیتش را 
واکســن زده و هنــوز ۹۱ درصد جمعیت 
واکســن نزده اند. قطعا آن ۹ درصد هم بر 
اســاس اولویت بوده اند و برنامه ما هم بر 

اساس اولویت بندی ادامه خواهد یافت.
براســاس اعــلام کانال خبــری وزارت 
بهداشت، معاون بهداشت وزارت بهداشت 
با بیان اینکه اصحاب رسانه وخبرنگاران در 
گروه مشاغل حســاس و در اولویت سوم 
دریافــت واکســن کرونا هســتند، گفت: 
ان شــاءالله اگر ایــن دور را تمام کنیم به 
مشاغل حساسی همچون خلبانان، اصحاب 

رسانه، زندانیان و ... خواهیم رسید.

رئیس شــورای اسلامی شــهر تهران 
گفت: متاســفانه گزارشــاتی داریم که 
پروتکل های بهداشتی در سطح شهر 
تهران حتی کم تر از ۵۰ درصد رعایت 
می شود و این موضوع خطرناک است.
بــه گــزارش خبرنگار مهر، محســن 
هاشمی در حاشیه جلسه امروز شورای 
شهر و در جمع خبرنگاران گفت: موج 
چهارم کرونا همچنان ادامه دارد چراکه 
پروتکل های بهداشــتی در سطح شهر 

کم تر از 6۰ درصد رعایت می شود.
وی افزود: متأسفانه گزارشاتی داریم که 
این پروتکل ها شاید کم تر از ۵۰ درصد 
رعایت می شود. این موضوع خطرناک 
بوده و باعث می شود تا این موج کرونا 

به صورت فوری رعایت نشود.
رئیس شــورای اسلامی شــهر تهران 
تصریح کرد: بــه علاوه ما به زودی ۴ 
انتخابات ریاست جمهوری  انتخابات و 
را پیش رو داریم و این امر نیز نگرانی ها 

را به ویژه در تهران بیشتر می کند.
هاشمی با اشــاره بر لزوم ایجاد کمیته 
ابراز داشت: بررسی  ویژه کنترل کرونا 
آمار فوتی های بهشــت زهــرا نگرانی 
زیادی ایجاد کرده اســت. قرار اســت 
این نگرانی را با ارسال نامه ای به ستاد 
کرونای تهران و ســتاد کرونای کشور 
اعلام کنیــم. لذا بایــد کمیته بحران 
جدی برای این دو ماه پیش رو به ویژه 
برای آئیــن نامه فعالیت های انتخاباتی 

برای برگزاری پرشــور انتخابات ایجاد 
شود.

وی در پاســخ به این سوال که راهکار 
عملــی کنترل کرونا چیســت، عنوان 
کرد: تعطیلی کامل شــهر امکان پذیر 
نیســت اما رعایت پروتکل هــا باید از 
حد فعلی بیشتر باشد. بر اساس آخرین 
گزارش هــا، حضور بیش از ۱۵ الی 2۰ 
دقیقه در نــاوگان حمل و نقل عمومی 
آن هم بــا ظرفیت حــدود ۴۰ درصد 

خطرناک است و توصیه می شود مردم 
کم تر از این ناوگان استفاده کنند.

رئیس شــورای اسلامی شــهر تهران 
خاطرنشــان کرد: ما تقریبــاً به 2۰۰ 
میلیون دوز واکسن برای واکسیناسیون 
عمومی نیاز داریم کــه این امر نیز به 
زودی محقق نمی شود لذا برای کنترل 
شیوع، باید سامانه حمل و نقل عمومی 
را تقویت و واگن های بیشتری را اضافه 

کنیم.

اجتماعی  تأمین  مدیرعامل ســازمان   
گفت: با توجه به موفقیت طرح نسخه 
الکترونیک و تأثیرات مثبت این برنامه 
بر خدمت رســانی به بیمه شــدگان در 
آینده نزدیک گام نهایی و تکمیل کننده 

این طرح نیز برداشته خواهد شد.
به گزارش روز یکشنبه ایرنا از اداره کل 
روابط عمومی سازمان تأمین اجتماعی، 
مصطفی ســالاری در جلســه هفتگی 
پروژه نســخه الکترونیک که با حضور 
مدیــران حوزه های درمــان و فناوری 
اطلاعات و ارتباط ویدئو کنفرانســی با 
مدیران درمان تأمین اجتماعی اســتان 

ها برگزار شد، اظهار داشت: هماهنگی 
های لازم با وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش پزشکی و ســایر سازمان های 
بیمه گــر صورت گرفته و ســازمان در 
حــال آماده ســازی و ایجاد شــرایط 
مناسب برای اجرای مرحله نهایی طرح 
نســخه الکترونیک اســت.وی افزود: 
اتصال سامانه نسخه الکترونیک تأمین 
اجتماعی با ســامانه های مورد استفاده 
وزارت بهداشــت نیز به خوبی در حال 
 )API( انجام اســت و نرم افزار واسط
سازمان تأمین اجتماعی در سامانه های 
مختلف پیاده ســازی می شود.سالاری 

الکترونیک  نســخه  از سامانه  استفاده 
پایلوت  استان های  در  اجتماعی  تأمین 
طرح پزشــک خانــواده را گامی برای 
تقویت و پیشــبرد این طرح برشــمرد 
و گفت: در این اســتان ها پزشــکان 
نســخه  ســامانه  از  خوبی  اســتقبال 
الکترونیک داشته و شاهد رضایتمندی 
پزشکان و تســهیل خدمت رسانی به 
بیماران با اســتفاده از ســامانه نسخه 
سازمان  هستیم.مدیرعامل  الکترونیک 
تأمیــن اجتماعــی اتصــال بیمه های 
تکمیلی به ســامانه نسخه الکترونیک 
را از دیگر مســائل مهم عنوان کرد و 

گفت: بیمه های تکمیلــی قراردادها و 
تعرفه های متنوعی دارند و اتصال آنها 
به ســامانه نســخه الکترونیک تأمین 
اجتماعی با وجــود پیچیدگی هایی که 

دارد، به خوبی در حال اجرا است.
از بارکد و  افزود: اســتفاده  ســالاری 
امکان نسخه نویســی و نسخه پیچی 
آفلاین از دیگر مزایایی اســت که در 
سامانه نسخه الکترونیک ایجاد شده و 
افزایش سرعت و  اقدامات موجب  این 

دقت در فرآیند نسخه پیچی می شود.
در ایــن جلســه تعــدادی از مدیران 
حوزه های درمــان و فناوری اطلاعات 

و همچنیــن مدیــران درمــان تأمین 
اجتماعی استان ها به بیان دیدگاه ها و 

نقطه نظرات خود پرداختند.
بــه گزارش ایرنــا، طــرح 3۰7۰ روز 
دوشــنبه )۱۹ آبان( با حضور مصطفی 
ســالاری مدیر عامل ســازمان تامین 
اجتماعــی با هدف کاهــش مراجعات 
حضوری به شعب و کارگزاری های این 
سازمان افتتاح شد.این طرح با ارائه 3۰ 
مراجع  میلیون  الکترونیک، 7۰  خدمت 
از مجمــوع ۹6 میلیــون مراجع تامین 
اجتماعی به شعب وکارگزاری های این 

سازمان را کاهش می دهد.

 معــاون رییس جمهــور و رییس بنیاد 
شهید و امور ایثارگران در خصوص سند 
ملی فرهنگ جهاد، دفاع و مقاومت، ایثار 
و شهادت گفت: شاخص ها و ارزش های 
این سند بر اســاس ارزش های مکتب 
عاشورا و سیدالشــهدا )ع( تنظیم شده 
و نقــش ولایت و ولایــت مداری هم 

به درستی در آن تبیین شده است.
به گزارش حوزه ایثار و شــهادت ایرنا، 
ســعید اوحدی روز یکشنبه در نشست 
کمیتــه تخصصی »تدوین ســند ملی 
فرهنــگ جهاد، دفــاع و مقاومت، ایثار 
و شــهادت« که با حضور اعضای این 
کمیته در ساختمان مرکزی بنیاد شهید 
و امور ایثارگران برگزار شد، اظهار کرد: 
با پیروزی انقلاب شــکوهمند اسلامی، 

فرهنــگ و مفاهیم جدیــدی از ایثار و 
شــهادت، دفاع و مقاومــت در جامعه 
گســترش یافت که با تحولات عظیمی 

همراه بود.
رییس بنیاد شــهید و امور ایثارگران با 
اشــاره به اهمیت ســند ملی فرهنگ 
جهاد، دفاع و مقاومت، ایثار و شهادت، 
انقلاب اســلامی  گفت: رهبــر معظم 
در صحبت هایشــان از کلیدواژه هایــی 
»بصیرت«  و  مقاومتی«  »اقتصاد  مانند 
راهبردهای  بیانگر  اســتفاده کردند که 
جدید برای عبور از مشــکلات کشــور 
اســت.معاون رییس جمهور با تأکید بر 
اســتفاده  صحیح از واژه ها و عبارت ها 
در ســند ملی فرهنگ جهــاد، دفاع و 
مقاومت، ایثار و شــهادت خاطرنشــان 

کرد: شــاخص ها و ارزش های این سند 
بر اســاس ارزش های مکتب عاشــورا 
و سیدالشــهدا )ع( تنظیم شده و نقش 
ولایت و ولایت مداری هم به درستی در 
آن تبیین شده است.اوحدی با تأکید بر 
اینکه باید در انتخاب کلیدواژه ها در سند 
ملــی فرهنگ جهاد، دفــاع و مقاومت، 
ایثار و شــهادت دقت شــود؛ ادامه داد: 
این ســند بایــد اهــداف و برنامه های 
مــورد نظر را دنبال کند و لازم اســت 
خود  پیشــنهادهای  کمیته  اعضای  که 
را نیز در این راســتا مطرح کنند.رییس 
بنیاد شــهید و امور ایثارگران با اشــاره 
به زمان رونمایی از ســند ملی فرهنگ 
جهاد، دفاع و مقاومت، ایثار و شــهادت 
گفت: این ســند تنها مربوط به شهادت 

نیســت و موضوعات دیگــری از جمله 
جهــاد و مقاومــت نیــز در آن اهمیت 
دارد، برای همین ســوم خردادماه زمان 
مناســبی برای رونمایی این سند است 
که همه این مفاهیم مطرح شده در این 
رییس  اســت.معاون  روز خلاصه شده 
جمهور با تأکید بر حضور ثابت اعضای 
این کمیته تخصصی در نشســت های 
آینده ابراز امیــدواری کرد که در حوزه 
ترویج فرهنگ ایثار و شهادت با عنایت 
اتفاق های  شــاهد  رهبری  معظم  مقام 
کمیته  نشســت  در  باشــیم.  ارزنده ای 
تخصصی تدوین ســند ملــی فرهنگ 
جهاد، دفاع و مقاومت، ایثار و شهادت؛  
سردار یعقوب سلیمانی، معاون فرهنگی 
و آموزشی بنیاد شهید و امور ایثارگران 

به بیــان نظرات خــود در رابطه با این 
سند پرداختند.در نیمه دوم سال گذشته 
معاون اول رییس جمهوری، ماده واحده 
فرآیند و مرجع تدوین سند ملی فرهنگ 
دفاع و مقاومت، ایثار و جهاد و شهادت 
را ابلاغ کرد.به گزارش شــورای عالی 
انقــلاب فرهنگی، بر اســاس این ماده 
واحده، بنیاد شــهید و امــور ایثارگران 
موظف اســت بــا همــکاری دبیرخانه 
فرهنگی »سند  انقلاب  عالی  شــورای 
ملی فرهنگ دفــاع و مقاومت، ایثار و 
جهاد و شــهادت« را از زمــان ابلاغ با 
رعایت چارچوب تدوین اسناد ملی حوزه 
فرهنــگ تدوین و به ســتاد هماهنگی 
نقشــه مهندســی فرهنگی کشور ارائه 

کند.



گفت و گو

انتقاد اخیر از برخی صحنه های »دراکولا«، مهران مدیری 
و دیگر عوامل این ســریال را با چالشی جدید مواجه کرده 
اســت؛ جریانی که با ارسال یک نامه ی انتقادی از دو هفته 

قبل آغاز و حالا متن آن رسانه ای شده است.
به گزارش ایســنا، در این نامه، نماینده ارشــاد با استناد به 
بندهایی از قانون ســاماندهی مــد و لباس، خواهان حذف 
برخی صحنه های تولید یا پخش شده از سریال »دراکولا« 
شــده و آن ها را مغایر با دســتورالعمل شاخص های لباس 

دانسته است. 
این درخواست طی نامه ای به ساترا )سازمان تنظیم مقررات 
صوت و تصویر فراگیر( پیگیری شده است؛ چراکه در حال 
حاضر مســوولیت صدور مجوز انتشــار به تولیدات شبکه 
نمایش خانگی، به این سازمان و کارگزاری های آن واگذار 

شده است.
اما جزییات این اتفاق از این قرار اســت که مرضیه شفاپور 
ـ دبیر کارگروه ســاماندهی مد و لباس ارشاد ـ در نامه ای 
خطاب به امامیان، رییس ســازمان تنظیم مقررات صوت و 
تصویر فراگیر )ساترا(، نسبت به برخی سکانس های سریال 
»دراکولا« با تصاویــری از مدلینگ و مدل زنده، اعتراض 

کرده و خواهان حذف آنها شده است.
او در بخشی از این نامه به ماده یک قانون ساماندهی مد و 
لباس مصوب مجلس شورای اسلامی استناد و تاکید کرده 
اســت که هرگونه نمایش زنده لباس یا هرگونه استفاده از 

مدل زنده ممنوع است.
شــفاپور همچنین به دستورالعمل  شاخص های لباس اشاره 
کرده و نوشــته است که »اســتفاده از سربند یا توربان هم 
ممنوع اســت.« در پی طرح و رســانه ای شــدن این نامه 
انتقادی، یکی از معاونان ساترا توضیحاتی را به ایسنا ارائه 
داد. علی ســعد ـ معاون کاربــران و تنظیم گری اجتماعی 

ســازمان تنظیم مقررات رســانه صــوت و تصویر فراگیر 
)ســاترا( ـ در گفت وگویی با ایســنا با تاییــد اصل نامه و 
توضیــح اینکه این نامه به دو هفتــه قبل اختصاص دارد، 
در توضیحاتی خاطرنشــان کرد: ضمن تشکر از خانم دکتر 
شــفاپور دبیر کارگروه مد و لباس وزارت ارشاد باید عرض 
کنم، انتقادهای مطرح شده درباره سریال »دراکولا«، بیش 
از آنکه به ســاترا مرتبط باشــد، به عملکرد شورای پروانه 

تولید وزارت ارشاد برمی گردد.
او در عین حال خاطرنشــان کرد: با توجه به تولید شــدن 
سریال امکان اصلاح چندانی وجود نداشت ولی با این وجود 
در بازبینی کارگزاری محتوایی برخی از آنها رفع شدند. لذا 
اگرچه برخی از این انتقادها مورد قبول اســت ولی باید این 

نکات در زمان صدور پروانه ساخت لحاظ می شد.
معاون ســاترا در پایان گفت: ان شاءالله با رفع برخی نقاط 
ضعف در حوزه پروانه تولید، ســاترا با همکاری رسانه های 
صــوت و تصویر فراگیر تلاش می کند نســبت به افزایش 

غنای کیفی آثار و توجه به دغدغه های بومی اقدام کند.

 معاون مطبوعاتی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی با تاکید 
دوسویه بودن رسانه به عنوان ماهیت آن، گفت: رسانه هایی 
که با جریــان یک طرفه فعالیت می کننــد همان بولتن و 

بروشور هستند.
به گزارش روز یکشــنبه ایرنا از معاونت مطبوعاتی وزارت 
فرهنگ و ارشــاد اســلامی، محمد خــدادی درباره نقش 
رســانه ها در حضور حداکثری و انتخابات آگاهانه، با بیان 
این که در صورت نبودن بســتر رسانه مردم از انتخابات و 
نتیجه آن مطلع نمی شــوند، گفت: رسانه ها در مورد حضور 
در انتخابــات و انتخاب فرد اصلح نقــش مهمی به عهده 

دارند.
وی با اشــاره به لزوم تبیین رســانه ها در مورد انتخابات، 
افزود: آینده معیشــتی، امنیتی، مناسباتی و محیطی مردم 

در گرو نقش آفرینی در انتخابات است.
خــدادی وظیفه رســانه ها را منطبق ســازی اطلاعات با 
واقعیت دانست و اضافه کرد: رسانه ها ضمن ارائه اطلاعات 
کاربردی و کارکردی باید منعکس کننده همه  صداها باشند.

معاون مطبوعاتی وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی نقش 
رسانه ها را اطلاع رسانی به مردم در مسیر انتخاب صحیح 
دانســت و گفت: رســانه ها به جای انتخاب اســم باید به 

انتخاب برنامه بپردازند.

خدادی با اشــاره به این که برخی از رســانه ها فقط نقدها 
را منتشــر می کنند، تصریح کرد: نباید جریان رسانه ای ما 

فقط نقاط تاریک و نقطه ضعف ها را به مردم نشان دهند.
وی بر لزوم دو ســویه بودن و روشن گرا بودن رسانه تاکید 
کرد و افزود: در کنار نقاط تاریک و نقد ها باید نسخه های 

پیشنهادی هم ارائه شوند.
خــدادی با بیان این که در کنار نقاط ضعف باید نقاط قوت 
هم بازگو شوند، گفت: ماهیت یک رسانه در دو سویه بودن 
آن رسانه است. رسانه ای با جریان یک طرفه همان بولتن 

و بروشور است.
وی با بیان این که رســانه نه تنهــا در انتخابات بلکه در 
همه انتخاب های زندگی روزمره هم نقش آفرینی می کند، 
خاطرنشــان کرد: موفقیت یک رسانه در بازنشر راه حل در 

کنار بیان مشکلات و از دیدگاه افراد مختلف است.

وزیر پیشــین نفت و کاندیدای احتمالی انتخابات 
ریاست جمهوری ۱۴۰۰ در بخشی از گفتگوی خود 
با خبرآنلاین به ابهامات درباره پرونده بابک زنجانی 
پاســخ داد. وی که وزیر نفت دولت احمدی نژاد در 
آن مقطع زمانی بود می گوید: در مورد این که بابک 
زنجانی پرونده داشته، من از مقامات امنیتی کشور 
استعلام کردم، جوابش هم موجود است. طبیعتا اگر 
استعلام کرده بودیم و جوابش منفی بود این اقدام 

را انجام نمی دادیم.
- یک اصراری بین کاندیداهای نظامی و 
مخصوصا خود شما وجود دارد که بگویند 
ما یــک چهره اقتصادی هســتیم. آقای 
محســن رضایی اصرار دارند که بگویند 
اقتصاددانم، سردار سعیدمحمد  من یک 
هم همینطور، شــما هم الان می خواهید 
یک وجــه اقتصادی از خودتان نشــان 
دهید. ما شما را کاندیدای نظامی بدانیم یا 

کاندیدای اقتصادی؟
قرار نیســت یا این باشــد یا آن باشد. شما کارنامه 
را حداقل در طول بعــد از جنگ نگاه کنید.  آقای 
رضایی هم اقتصاددان اســت، آقای محمد هم در 
حــوزه اقتصادی در قرارگاه خاتم کار کرده اســت. 
درست است که عضو ســپاه هستیم و من افتخار 
می کنم که عضو ســپاه هستم، ولی کار اقتصادی 
کردیم، فکر می کنیم امروز مشــکل کشــور هم 

اقتصادی است. 
- الان قرار است شما مشکلات اقتصادی 
کشــور را ضربتی بــه روش نظامی حل 
کنید یا مدل اقتصاددانان ممکن است با 
برنامه ریزی بلندمــدت و کوتاه مدت حل 

کنید؟
هیچ کاری بدون برنامه حل شــدنی نیست و اصلا 
کاری که بدون برنامه بخواهد شــروع شود، پایان 
نخواهد داشــت، چون برنامه وجود ندارد که پایان 
مشــخصی داشته باشــد اما آیا این برنامه، برنامه 
کوتاه مدت است یا درازمدت، باید گفت کشور امروز 
در شــرایط سختی است و قطعا به یک برنامه نیاز 
دارد که ریل کشــور را تغییــر دهد که این زمان بر 
است.من اگر مثال بخواهم بزنم، موضوعات زیادی 
داریم که اساسا کشور در شرایط بدی قرار گرفته و 
حتی قابل اصلاح هم نیست و باید قطعا تغییر کند 
که زمان خودش را می برد. یک برنامه می خواهد، 
برنامه ای که بتوانــد نیازهای فعلی مردم را تا یک 
حدی برطرف کند، به خصوص در معیشــت مردم. 
حل بحران نیاز به تصمیم دارد. کسانی می توانند از 
بحران عبور کنند که بتوانند درست تصمیم بگیرند  

و فکر می کنم این قدرت وجود داشته باشد.
- برای پیشــبرد این برنامه هایتان چقدر 
روی امکانات ســپاه و نظامی ها حساب 

کردید؟
ســپاه هم یک ابزاری دارد، یک امکاناتی دارد؛ در 
همــه دولت ها هم کمک کرده اســت. من خودم 

ســال ها قرارگاه خاتم بودم، در دولت آقای هاشمی 
کار کردیم، در دولت اصلاحات کار کردیم، در دولت 
آقای احمدی نژاد کار کردیم و در همین دولت هم 
داریم کار می کنیم. ســپاه هیچگاه کمک خود را 
منوط به این که حالا این دولت به سپاه ارتباط دارد 

یا ندارد نکرده است.
- آقای قاسمی! بدنه رأی شما کجاست؟

من نگاهم نگاه سربازی در مکتب شهید سلیمانی 
اســت  هرچند هرگز به خاک پای شهید سلیمانی 
هم نمی رسم، ولی چون سال ها در خدمتشان بودم، 
می توانم بگویم مکتب شهید سلیمانی و نگاه شهید 
ســلیمانی منشا رفتار من است و افرادی که به این 
نگاه اعتقاد دارند در این سبد قرار می گیرند که کم 

هم نیستند.
- این حرف شــما که شــعاری است، 
شــما اگر بخواهید کاندیدا شوید، یا باید 
یک ســونامی رأی ایجاد کنید ولی مثلا 
نســل جدید چقدر آقای رستم قاسمی 
را می شناســد؟ شما اگر بخواهید رئیس 
جمهور شــوید، مجبورید که رأی نسل 
جدید را داشته باشید، مجبورید که رأی 
طبقه متوسط را داشته باشید، طبقه پایین 
را داشته باشید. شما روی دو تا چیز باید 
برنامه ریزی  کنید؛ یک ســبد رأی ثابت 
دارید کــه روی آن برنامه ریزی می کنید، 
یک سبد رأی هم باید خودتان تا انتخابات 
به وجود بیاورد. آن سبد رأی ثابت شما چه 

کسانی هستند؟
طبیعتا اردوگاه انقلابیون یک سبد رأی خواهد بود. 
حالا ممکن اســت یک عده ای با نگاه سیاسی به 
مــن رأی ندهنــد، بالاخره جناح هایی در کشــور 
تقسیم بندی شده که طبیعتا ممکن است خودشان 
کاندید داشــته باشند. اما بخش عمده  آرا مربوط به 
مردمی اســت که خیلی خود را درگیر این جناح و 
آن جناح نمی کنند فقط کافی است به این شناخت 
برسند که فردی می تواند مشکلاتشان را حل کند 
قطعا به او رأی می دهند. حالا اگر بنده بتوانم خوب 
خودم را به مردم بشناســانم و یا مردم اعتماد کنند، 

رأی می دهند.
- آقای قاسمی! شــما وزیر نفت دولت 
آقای احمدی نــژاد بودید که از آن مقطع 
مسوولیت شــما هنوز یکسری ابهاماتی 
باقی  مانده که مشخصا می توان به پرونده 
بابک زنجانی اشــاره کرد. به هر حال در 
دوران وزارت شــما بود کــه آقای بابک 
زنجانی معرفی می شود و با امضای شما 
تایید می شود تا در بازار آزاد نفت بفروشد، 
این در حالی است که در همان مقطع آقای 
زنجانی 15 تا پرونده باز در قوه قضاییه 
داشته و حتی شناسنامه اش هم جعلی بود.
من پیش از این درباره این موضوع مفصل صحبت 

کردم صوت آن هم موجود است.

- بابک زنجانی و ایــن ابهاماتی که در 
دوره وزارت شما ایجاد کرده، ممکن است 
انتخابات 1400 مثلا در مناظره ها شما را 

آچمز کند از طرف رقیبانتان؟
کاری کــه مــن بــرای دور زدن تحریم ها انجام 
دادم آن هــم در زمانی که از چند جهت کشــور با 
تحریم های چند جانبه روبه رو شده بود هیچ کسی 
نکرد؛ امروز هــم کاری که من در حوزه اقتصادی 
کشــور دارم انجام می دهم، حتی فروش نفت یک 

کار بی سابقه ای است.
- ظهــور و بروز بابــک زنجانی هم  کار 

بی سابقه ای بوده است.
اولا در مورد این که پرونده داشــته، من از مقامات 
امنیتی کشور اســتعلام کردم، جوابش هم موجود 
است. طبیعتا اگر اســتعلام کرده بودیم و جوابش 
منفــی بود این اقدام را انجام نمی دادیم و حتما هم 
امروز در این پرونده متهم می شدیم. من می خواهم 
خلاصه بگویم؛ بابک زنجانی پرونده اش بالای یک 
و نیم متر ارتفــاع دارد، 26-2۵ دادگاه علنی دارد، 
هشت سال هم پرونده بابک زنجانی دست وزارت 
اطلاعات این دولت بود اما حتی یک کارمند وزارت 
نفــت، یک نگهبان جلــوی در وزارت نفت هم در 

پرونده بابک زنجانی متهم نیست.
- یعنی شــما می فرمایید آن امضایی که 
تایید کردید که بابــک زنجانی می تواند 
نفت بفروشد، بر اساس آن استعلام بوده 

است؟
شما می دانید که در دوره تحریم کسی نفت از ایرانی 
و شرکت ایرانی نمی خرد، حتی شرکت های خارجی 
که یک نفر عضو هیات مدیره اش پاسپورت ایرانی 
داشته باشد هم نمی خرد. شرکت هایی که نفت ایران 
را می فروشند، بر اساس مجوزاتی است که در کشور 
صادر می شــود و در خارج از کشور )البته با ریسک 
بالایی( به نام خارجی ها ثبت می شود. بابک زنجانی 
هم می رود از یکی از این شرکت های ثبت شده در 
خارج از کشــور نفت می خرد و وقتی نفت می خرد، 
می آید از یک بانکی LC می دهد. شما می دانید که 

LC معتبرترین تضمین بین المللی است.
از یــک بانکی LC می دهد کــه آن بانک تا آن 

روزی که LC می دهد، دومین بانک کشور باشد، 
اگر نگویم اول. آن بانکی که LC می دهد، متعلق 
به یکی از بانک های بزرگ کشــور بوده و مدیران 
حقوقی در وزارت نفت LC را قبول می کنند، بابک 
زنجانی بعدا می رود این بانک را می خرد و می شود 
صاحب LC و صاحب بانک. ما در آن موقع ایشان 
را ممنوع الخروج کردیم، شرکت هایش را فرستادیم 
در لیست تحریم، پرونده اش را هم خودمان تکمیل 
کردیم و به دادگاه فرستادیم در آخر دولت و مهمتر 
هم این که اگر واقعا انصاف بر این بود، بابک زنجانی 
ضمن این که باید قــوه قضاییه و دادگاه و زندان و 
همــه آن چه که حکم منطقی قوه قضاییه بوده که 
همین هم هست، باید به جای سیاسی کردن پرونده 
بابک زنجانی، برونــد پول ها را پیگیری می کردند 
که برگردانند. این اتفاق در اولویت کشــور بود که 
متاســفانه به خاطر این که پرونده بابک زنجانی را 
سیاســی کردند به جای بازگرداندن منابع مالی که 
این واقعا ظلم بزرگی است مسائل دیگری پیش آمد.
- شما گفتید هیچ کســی از وزارت نفت 
متهم نشــد، ولی همان موقع یک کمیته 
تحقیــق و تفحص در باره این پرونده در 
مجلس شکل گرفت و بر اساس روایت 
اعضای آن کمیته شما بازداشت یا حداقل 

به عنوان مطلع احضار شدید.
ما به عنوان متهم هیچگاه در پرونده بابک زنجانی 
احضار نشــدیم. یک روزی  ایام عید بود، شــنیدم 
که گفتند آقای احمدی نژاد و آقای رســتم قاسمی 
بازداشــت شــدند. بالاخره این حرف های سیاسی 

هست.
- یعنی حتی از شما هیچ سوالی نشد که...

اصلا متهمی از وزارت نفت وجود ندارد.
- متهم نه، به عنوان کسی که در آن زمان 
مسئولیت داشته و در جریان آنچه اتفاق 

افتاده بوده است.
ما گزارشــی به قوه قضاییه کشور ارائه دادیم. اتفاقا 
یک نوشته هایی در پرونده بابک زنجانی از من وجود 
دارد که من همان موقع هم نوشته بودم زیرپرونده 
ایشان که با دریافت ضمانت معتبر نفت بدهید، حتی 

LC. کلمه LC در آن نوشته ها هم وجود دارد.
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.
وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.
وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.
هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.

وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.

وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.

هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.

وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.

وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.

هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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کاریکاتور

واکسن کرونا و پاکبانان! 
چند تن از مدیران شهرداری و اعضای شورای شهر در آبادان و یکی دو شهر دیگر برای دریافت واکسن ضد کرونا، خود 

را جای پاکبانان جا زدند... موضوعی که سوژه کارتونی از پروانه ایزدخواست شد.

توضیحات وزیر نفت احمدی نژاد برای انتخابات ۱400 و پرونده بابک زنجانی

رستم قاسمی: عضو سپاه هستیم اما کار اقتصادی می کنیم

نامه انتقادی به ساترا و پاسخ به آن

دردسرهایی از جنس »دراکولا«

معاون مطبوعاتی: رسانه ها به جای نامزدها، 
برنامه های آنان را معرفی کنند

دوشنبه 30  فروردین 1400  سال چهارم  شماره 755   6 رمضان 1442  Monday - 2021 18 April     

خسرو امیری : دبیر سرویس سیاسی 
 فرخنده امیری : دبیر سرویس اجتماعی
 محمود حیدری : دبیر سرویس اقتصادی

 زهرا افتخاری : دبیر سرویس شهرستان ها
 سینا گرشاسبی : مسوول فنی

 ام البنین مرادی : اجرایی

بسیج یک دیده بان در کنار مردم است عضو شورای تبیین مواضع  بسیج اساتید گفت: بسیج 
به عنوان یک دیده بان میخواهد در کنار مردم تریبونی 

برای مطالبه ی خاص مردم باشد.
حبیب اله گل محمدی، عضو شــورای تبیین مواضع  
بســیج اســاتید در گفت و گو با ســرویس سیاسی 
مملکت آنلاین، اظهار کرد: دانشــگاه باید به رسالت 
واقعی خودش برگردد و دانشــگاه وظیفه دارد علم را 
طوری نهادینه کند که هم جامعیت آن مشهود باشد 
هم در ســطح جامعه کاربردی باشد؛ اگر در دانشگاه 
محتوای غنی در گفتمان بین اندیشــه ها جاری شود 
خروجی آن می تواند به بهتر شدن جامعه کمک کند، 
فســاد معصول نقص در درک گفتمان هاست علم 
می تواند پایه ای برای فساد زدایی از جامعه باشد.وی 
با اشــاره به این که محتوایی که اندوخته ی ذهن و 
فکر و تفکر است و از نهاد وفطرت انسانی سرچشمه 
می گیرد در کنار عقیده ســالم تاثیر گذار است افزود: 
اینکه چرا دانشــگاه در تحولات تاثیر گذار نیســت 
یک ســوال عمومی است مدت هاست جامعه ی ما از 
سیاست زدگی رنج میبرد هر جایی هم که از سیاست 
فاصله گرفته شــده، پوپولیسم مدیران و شعار گرایی 
آنان در کنار بی برنامگی شــان ارتباط این گروه را با 
خواستگاهشان یعنی دانشگاه منفک کرده است.گل 
محمدی تصریح کرد: حضور جریانات سیاسی متفاوت 
و آمدوشد آن ها بر مســند قدرت همواره اصلاحات 
ســطحی را رقم زده است و اصولا چنین نخبه گرایی 
که به نخبه گرایی فاسد شــباهت دارد معلول همان 
سیستم خودی و غیرخودی این جریانات سیاسی است 
در این ســال ها در بسیاری از کشورهای جهان سوم 
و کشور خودمان چنین رویکردی را چندباره دیده ایم، 
عضو شورای تبیین مواضع  بسیج اساتید با بیا این که 
شایسته سالاری جای خود را به هم جریانی داده است 
اضافه کرد: عدالت محوری بــا ظهور پدر خوانده ها، 
آقازاده ها، داماد ها وکیف به دست ها به کنج می رود 
و در چنین شرایطی منافع ملی جای خود را به منافع 
شخصی وجزئی می دهد البته مدل های خانوادگی و 

گروهی هم بسیار دیده شده است.
گل محمدی در ادامه بیان کرد: برخی از سیاسیون در 
جهت منافع خود حتی چهره انقلابی به خود می گیرند 
و رویکرد انقلابی هــم اتخاد می کنند اما این محل 
همان حوزه نفتفکرات اینگونه افراد باید بررسی شود 
منابع سخنانشــان شناسایی و تجزیه  و تحلیل شود 
متاســفانه دو جریان چپ و راســت در حال حاضر با 

ادعای مدیریت جامعه در ســال های گذشته موفق 
عمل نکرده اند.

عضو شــورای تبیین مواضع  بسیج اساتید با اشاره به 
این که اعتماد از دست رفته مردم  نتیجه این سال ها 
و حضور این افراد تسخیر منافع به نفع خودشان است 
و مردم و صلاح آنان در هیچ کجای دیدگاهشان قرار 
ندارد گفت: باید انقلاب اسلامی و مواضع حضرت امام 
)ره( و مقــام معظم رهبری مورد توجه قرار گیرد و با 
شــفاف سازی تفاوت های این تفکرات با این اصول 
مشخص شود مردم با این مسائل و سوابق از خودشان 
ســوال میکنند به چه کسی رای بدهند که با اسلاف 

خود تفاوت داشته باشد؟
مردم به لیســت های  چپ و راســت رای داده اند و 
نتیجه آن نابه سامانی های فعلی است؛ تجربه نشان 
داده ماهیت لیســت ها تفاوتی نداشته است و منافع 
جزئی و گروهی تامین شده است.وی ادامه داد: احزاب 
بخش عمده ی مــردم جامعه را در برنمی گیرند حتی 
اگر حضور مردم در احزاب هم پررنگ باشــد باز هم 
این موضــوع نمی تواند تامین کننــده نظرات عموم 
مردم باشد انتخابات ریاســت جمهوری آمریکا خود 
موید این موضوع است دموکراسی در این کشور که 
مدعی پرچم داری در دنیاســت با چالش جدی روبرو 
شده است.گل محمدی با بیان این که مردم سالاری 
دینی یعنی حضور مردم در تحولات و تصمیم گیری 
هــا و توزیع ثروت و منافع در میان همه مردم؛ اظهار 
داشت: اینجا تفاوت اصلی بین دیدگاه حزبی و گروهی 
و مردم ســالاری دینی به چشم می خورد؛ احزاب در 
ایران قیف وارونه ای است که در انتخابات به یکباره از 
زمین رشد می کند و چند نفر دور هم جمع می شوند 
و ابای و زدوبند مناصب را تقسیم می کنند به همین 
دلیل سازوکار انتخابات و تغییرات در طول سال های 

گذشته ناقص و غیر تاثیر گذار بوده است.
عضو شورای تبیین مواضع  بسیج اساتید افزود: در گام 
دوم انقلاب مردم چشم هایشان باز است و قطعا واکنش 
مناسبی به این لیست ها و جریانات نشان خواهند داد، 
انحصار قدرت و منافع، ظلم به مردم و کشور و انقلاب 
است؛ هر جریان سیاسی مدعی تولید گفتمان است در 
حالی که انقلاب مبنای گفتمان تمام جریان ها است 
و اسلام ناب در آن ریشه دوانیده است. گل محمدی 

با اشــاره به این که گفتمان امام )ره ( و گفتمان مقام 
معظم رهبری تبییــن مواضع و رهنمودهای انقلاب 
است تصریح کرد: اگر جریانات درست بر همین مدار 
حرکت کنند نیازی به تولید گفتمان های جدید نیست؛ 
متاسفانه آمد وشــدهای اتوبوسی در سیاست و عدم 
استفاده از شایستگان باعث شده حتی در دانشگاه هم 
برای بودن در مسیر تحولات برخی از اساتید دانشگاه 
ها هم بر مدار سیاست جمع شوند با همین جریانات 
سیاسی دمخور شــوند این اشتباهات باعث سیاسی 
شدن دانشگاه می شــود و تحولات فکری و علمی 
جامعه در سایه این مسایل قرار می گیرد.وی تصریح 
کرد: راه برون رفت از مسائل و مشکلات فعلی حضور 
افراد متعهد و متخصص در لیست های اجرایی کشور 
اســت، برای مثال در تهــران 2۱ نفر از جنس مردم 
با شــاخص های جوان گرایی تخصص و تعهد باید 
انتخاب شوند و بالاتر از این مولف ها یک مساله دیگر 
وجود دارد؛ حضرت علی)ع( در مورد تصدی ســمت 
اجرایی می فرماید: اگر به شــهری وارد شــوم برای 
حکومت و زمــام داری و بعد از مدتی که قصد خروج 
داشــتم دیدید با اندوخته ی بیشتری نسبت به موقع 
ورود به شهر در حال خروج از آن شهرم بدانید که من 
خیانت کردم.عضو شورای تبیین مواضع  بسیج اساتید 
در ادامه با بیان این که امروز علاوه بر مولف های مورد 
ذکر، ســلامت افراد و صداقت و ساده زیستی آنان از 
اهمیت فراوانی برخوردار است گفت: امروز می بینیم 
برخی مدیران با پراید به جلسات می آیند اما چندین 
خودرو چند میلیاردی در پارکینگ منازل شان پارک 
اســت؛ حضور در دایره قدرت برایشان پله ای شده تا 
ثروت اندوزی کنند و خودشــان و دایره ی دوستان و 
خانواده شــان گردن کلفت تر از گذشته بر دردهای 
مردم بخندند خون شــهدا و آرمــان های انقلاب را 
ســخره گرفته اند باید از ایشان و تمام مدیران فعلی 

سوال شود که از کجا آورده اید؟
گل محمــدی ادامه داد: مال حرام انحراف می آورد و 
مردم را دلســرد می کند؛ امروز تکلیف حکم می کند 
بسیج دانشگاه و بسیج اساتید و نخبگان فارغ از نگاه ها 
ودسته بندی های سیاسی، اندیشه های ناب تفکرات 
انقــلاب را تبیین کنند و مردم را آگاه کنند باید مردم 
نســبت به سرنوشتشان حساس باشند نتیجه ی این 

حساسیت و چشمان باز یک انتخاب اصلح خواهد بود، 
یک انتخاب هوشــمند می تواند جلوی رانت و فساد 
را بگیــرد قهر مردم از صندوق نتیجه ای جز واگرایی 

ندارد.
وی تصریــح کرد: امروز اگــر در حوزه های مختلف 
جغرافیایی و در بســترهای کشاورزی و گردشگری، 
معادن، صنایع ، ورزشی و قوم شناسی آمایش دقیقی 
صــورت پذیرد و رصد دقیقی از وجب به وجب خاک 
ایران داشته باشــیم یک بانک اطلاعات جامعی به 
دســت می آید که در آن مشکلات مردم و سرزمین 
آنان و همچنین ثروت ها و منابع هر منطقه بر پایه ی 
فرصت ها و تحدید های هر منطقه استخراج میشود 
چنین طرحی ضامن بهره وری کامل و دقیق علمی از 

تمام ظرفیت های هر استان و شهر است.
گل محمــدی با اشــاره به این کــه در این آمایش 
مشــکلات جزعی و کلی هر منطقه اعم از نیازهای 
بومی و مردمی و شهر نشینی و روستایی هر منطقه 
شناسایی و با برنامه ریزیی مرتفع میگردد اظهار کرد: 
تدوین قوانین بالا دســتی در حوزه ی بانک و وزارت 
صنایع و کشــاورزی در اولویت است بانک ها بنگاه 
داری میکنند و به جای کمک به تولید، دست و پای 
تولید کننده را با سود های بالا میبندند.عضو شورای 
تبیین مواضع  بسیج اساتید افزود: معادن وثروت های 
طبیعی جزو انفال هستند و باید با سهام مساوی بین 
مردم توزیع شوند البته که مبلغ ناچیز به عنوان یارانه 
به عموم مردم پرداخت میشود انحراف در جریان انفال 
است مردم صاحب ثروت خدادادی هستند اگر دولت 
ها درســت و دقیق عمل کنند فقر و تنگ دستی در 
جامعه وجود نخواهد داشت.وی ادامه داد: بسیج اساتید 
با نگاهی واقع گرایانه سعی دارد مشکلات را رصد و 
دسته بندی کند و با پایش این داده ها که احصا می 
شود؛ تجزیه وتحلیل های فوق را به صورت خروجی 
به عنوان راه برون رفت از مشکلات در اختیار رئیس 
جمهور آینده قرار دهد.گل محمدی بیان کرد: بسیج به 
عنوان یک دیده بان میخواهد در کنار مردم تریبونی 
برای مطالبه ی خاص مردم باشد؛ کمیته ای در بسیج 
اســاتید در حال جمع آوری و تدوین راه کاری برای 
این طرح است، در استان ها وشهرستان ها مشکلات 
دسته بندی میشــود و بر اساس اولویت ها در اختیار 
رئیس جمهور آینده قرار میگیرد تک بعدی و آرمانی 
هم نگاه نمیکنیم معیشت مردم هدف اول ماست و با 

واقعیت ها سعی داریم در کنار مردم باشیم.


